
PRIMORSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini 
Abb. postale I gruppo Cena 150 lir Lelo XXXII. Št. 265 (9570) TRST, sobota, 13. novembra 1976

PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

POLITIČNI OKVIR, NA KATEREM SLONI VLADA, SE NI SPREMENIL

KUUB NEJASNOSTI V VARČEVALNIH UKREPIH 
ANDREOTTIJEVA VLADA PREJELA ZAUPNICO
Za enobarvno vlado so spet glasovali samo demokristjani in južni 
Tirolci - Premostiti razkorak med Italijo in drugimi državami EGS

Predsednik vlade Giulio Andreotti

RIM, 12. — Z odgovorom predsednika vlade Andreottija se je za
ključila v poslanski zbornici razprava o gospodarskih ukrepih. Njegov 
odgovor je bil mnogo daljši, kot je bilo predvčerajšnjim poročilo: tra
jal je poldrugo leto ter se zaključil ob 14. uri. Ob koncu je vod
ja demokristjanske poslanske skupine Piccoli dal na glasovanje zaup
nico vladi. Glasovanje je imelo izid, ki ga je bilo pričakovati. Za 
vlado so glasovali demokristjani in južni Tirolci (249 glasov), vzdr
žali so se komunisti, socialisti, so
cialdemokrati, republikanci, liberal
ci in levi neodvisneži (267 glasov), 
proti pa so glasovali misovci, radi
kalci in poslanci proletarske demo
kracije (37 gliasov).

V svojem odgovoru je Andreotti 
dejal, da vlada s to razpravo ni 
hotela preveriti večine, niti sproži
ti splošne politične debate, tem
več si je kot cilj zastavila razpra
vo v parlamentu o gospodarskih 
ukrepih, ki jih je sprejela, ali ki 
jih bo morala sprejeti, da bi se u- 
spešno spopadla s hudo krizo, za 
premostitev katere bo potrebna tu
di pomoč iz tujine, je dejal An

dreotti. Vlada je hotela zvedeti, ali 
je linija, ki jo je sprejela za bor
bo proti krizi pravilna ali ne.

Kar zadeva posamezne posege, je 
predsednik vlade obravnaval nasled
nje teme:

Premična lestvica — Vlada bo ob
držala delno ali popolno ukinitev 
premične lestvice za dohodke, ki 
presegajo šest oziroma osem mili
jonov. Ukrep bo nekoliko spreme
njen, potem ko se bodo zmenile med 
seboj sindikalne organizacije in Con- 
findustria. Na kritike, ki jih je bil 
deležen, je Andreotti odgovoril, da 
je odločitev vlade pravilna ter je

O DATUMU RAZPRAVE BO ODLOČALA ZBORNICA

Srečanja tajnikov KD, PSI, PSDI, PRI 
pred ratifikacijo osimskega dogovora
V sredo bo o italijansko-jugoslovanskem sporazumu raz
pravljala zunanjepolitična komisija poslanske zbornice

Pomen obnavljanja 
šolskih organov

Na vseh slovenskih šolah na Tr- 
aškem bodo jutri volitve šolskih 

°!^anov' fazen na trgovskem teh
ničnem zavodu, kjer bodo volitve 
, i *• m., in na znanstvenem in 

asičnem liceju (12. decembra), 
tem tednu so šole in starši pri- 

pravili vse potrebno za nedeljske 
Volitve. Razobesili so sezname vo- 
nnih upravičencev in kandidatov, 

Prip^avj|i glasovnice, določili skru- 
'natorje in predsednike volišč, ki 

c° Sj. *e °9ledali volilne prostore.
•arsi so se udeleževali informa- 

,'Vnih sestankov glede ciljev in na- 
°9 šolskih organov.

Demokratizacija naše šole si po- 
* Opno, a neutrudno utira pot in 
najboljši do!«az bo polnoštevilna u- 

eležba na jutrišnjih volitvah. Vo- 
,S£a se bodo odprla že ob 8. uri, 

za ljuček glasovanj pa ne bo po 
vseh šolah ob isti uri, prevladuje 
Pa želja, da bi slbrši in šolniki 
'zpolnili svojo dolžnost že v jutra- 

urab- Prav tako bi bilo po- 
.* 'Vn,°' 'e bi starši obvestili pred
sednike volišč v primeru, da bi se 
,e udeležiti glasovanja. S
em bi bilo odpravljeno nevšečno 

«kanje zamudnikov in bi lahko 
skrutmatorji takoj prešteli glasove. 

Na osnovnih šolah bodo jutri vo- 
ve za medrazredne svete, na niž- 

, s,ec*nj'ih šolah bodo volili raz- 
l ne sve*e, disciplinske svete in 

v nekaterih primerih tudi 
a ere člane šolskih svetov, ker 
vsako leto menjuje sestava star- 

. .Y 111 bolnikov, ta organ pa ima 
vort ma.ndat- Konkretneje bodo 
c 1 .Ve « šolske svete v primerih, 
i- *6 'I Izvoljeni šolnik preme
tti?' a pa nimai° starši več o- 
starž-n? ^emu primerno bodo 

si dobili različno število glasov-
učiteuT- Za vsak šolski organ. Na 
oc.teljiscu bodo volili svoje pred-
nMhn'k? i!Ud' d'iaki' na "ižiib sred- 
" H S° h Pa ne' ker ,eS‘> Pred
videvajo pooblaščeni odloki.

*?sk' organi, ki jih določajo 
Pooblaščen odloki, lahko oprav- 
jajo vazno nalogo, če aktivno in 

: ? 0 ter Požrtvovalno sodeluje-
vs, elani. Zato ne sme biti no- 
nemu žal za čas, ki ga bo žrtvo

val za našo šolo.
Kot smo že večkrat poudarili, so 

veL??'^?' °dl0ki' sicer nepopolni, 
k5,dar korak naPrei k demo- 

izaciji šole in njeni povezlivi 
S Stvarnostjo sedanje družbe. V o- 

vir pooblaščenih odlokov spada-
0 u i šolski okraji, o ustanovit-

1 m razmejitvi katerih se bo od
dalo, pri nas, v prihodnjih dneh.

sa slovenska javnost, s podpero 
aprednih strank in organizacij, 
anteva priznanje samostojnosti 

slovenske šole, slovenski šolski o- 
!al |n deželni orgjin, ki naj bi 

Skrbei za slovensko šolstvo v I- 
a Mi, ter uvedbo slovenskega po- 

uka v Beneški Sloveniji in Kanal- 
ki dolini. Za dosego teh ciljev 

bodo tudi šolski organi, ki zdru- 
*ulejo šolnike, starše in dijake, 
’sr‘ združenja staršev lahko prispe- 
V1 »voj delež. (a. b.)

RIM, 12. — Poslanska zbornica še 
ni dokončno izglasovala zaupnico 
vladi, ko so se voditelji političnih 
sil začčli že ukvarjati z vpraša
njem napovedane ratifikacije osim
skega sporazuma med Italijo iti Ju
goslavijo. Pristojne komisije za de
lo, prevoze in industrijo so že dale 
jrovoljno mnenje za čimprejšnjo ra
tifikacijo' sporazumov. V sredo pa 
se bo sestala najvažnejša, zunanje
politična komisija, v kateri so tudi 
voditejji glavnih političnih strank, 
Če so posamezne komisije doslej 
razpravljale o specifičnih vprašanjih 
glede na lastne pristojnosti, pa bo 
morala zunanjepolitična komisija 
zbornice razpravljati o sporazumu v 
celoti in vseh aspektov njihovega 
uresničevanja.

Interes demokratičnih strank je 
zatorej uskladitev stališč in pobud, 
da bi sporazumi bili v najkrajšem 
času ratificiram brez nepotrebnih 
nesporazumov.

O datumu ratifikacije je razprav
ljala opoldne konferenca načelnikov 
poslanskih skupin, ki ji je predse
doval predsednik Ingrao, vendar so 
sklepi komisije veljavni samo, če 
jih sprejmejo soglasno. Uprl se je 
predstavnik MSI Delfino, ki se je 
skliceval na «vrenje v Trstu, kjer 
je v pripravi zakonska pobuda z 
ustreznimi podpisi za spremembo 
kraja, kjer naj bi se nahajala in
dustrijska prosta cona, ki jo pred
videva osimski dogovor» Delfino o- 
čitno ni vedel, da gre za nekaj 
povsem različnega, kot so joodpisi 
za tako imenovano «integralno ca
rinsko cono». Kakorkoli že, opozicija 
MSI je povzročila sklep, da bo o 
datumu razprave o ratifikaciji o- 
simskega sporazuma morala odlo
čati poslanska zbornica na plenar
nem zasedanju.

Približno ob istem času so se vo
ditelji PRI Biasini, Battaglia in Di 
Re srečali s svojimi tržaškimi so
mišljeniki. Izdali so sporočilo, v ka
terem je med drugim rečeno, da 
bodo voditelji PRI in tržaški repu
blikanci na nadaljnjih srečanjih «še 
poglobili vsak aspekt problemov, ki 
jih dviga sporazum» in to še pred 
razpravo v zbornici.

V dopoldanskih urah so se med
tem srečali v Montecitoriu tajnik 
KD Benigno Zaccagnini s socialde
mokratskim tajnikom Picrluigijcm 
Romito in predsednikom republikan
ske stranke Ugom La Malfo. Iz
menjali so mnenja o skorajšnji rati
fikaciji osimskega sporazuma v 
zbornici. S tem v zvezi naj bi Zac
cagnini omenil tudi «zahteve, ki te
žijo k razširitvi proste cone, ki jo 
predvideva sporazum in izrazil že
ljo, da bi o tem dosegli dogovor 
med političnimi silami tudi na kra
jevni ravni z namenom, da bi se 
izognili spremembam sporazuma».

V popoldanskih urah se je tajnik 
KD Zaccagnini srečal s tajnikom 
PSI Craxijem. Takoj po tem raz
govoru se je socialistični tajnik sre
čal s tajnikom PSDI Romito.

Romita je v zvezi s srečanjem z 
Zaccagninijem in Craxijem povedal, 
da so «razpravljali o ratifikaciji o- 
simskega sporazuma ob ujooštevanju 
negodovanja, ki prihaja do izraza v 
Trstu». S tem v zvezi je Romita de
jal, da so se «strinjali, da je po
trebna sporazumna akcija strank, da 
bi lahko zaščitili dostojanstvo in 
pravice Tržačanov».

Za kakšno pobudo gre, zaenkrat 
tajniki omenjenih strank niso dali 
jasnejših informacij, (st. s.)

Stavka železničarjev
RIM, 12. — Nadaljuje se z uspe

hom splošna stavka italijanskih že
lezničarjev. Zaradi stavke je vozilo 
komar*10 odstotkov vlakov, z izjemo 
Sicilije, kjer so sindikati oprostili 
stavkovne dolžnosti železničarjev na 
progah med Palermom in Trapani- 
jem.

Stavka tehnikov RA1
RIM, 12. — Od nedelje dalje na

povedujejo sindikati radijskih teh
nikov vrsto nenapovedanih stavk, da 
bi z njimi opozorili pristojna mini
strstva na dejstvo, da že nekaj me
secev ne uživajo zdravstvene oskrbe.

zagovarjal sklep, s katerim so po
verili sindikalnim organizacijam in 
Confindustrii rešitev vprašanja.

V zvezi z varčevanjem na podro 
čju javnih in zasebnih ustanov An
dreotti zagovarja smernice, ki jih 
je sprejela vlada. V odgovor pred
stavniku neodvisne levice Napoieoni- 
ju je Andreotti dejal, da bo vlada 
ukinila nekatere javne izdatke in 
da bo črtala nekatere stroške, ki so 
bili že vnešeni v proračun.

Na področju nadzorstva nad ce
nami bo vlada uveljavila že obsto
ječe norme ter določila za nekatere 
vrste blaga naj višje cene. V tem 
okviru, je dejal Andreotti,- gre u- 
veljaviti zadruge, ki predstavljajo 
gospodarsko sodelovanje med pri
vatno pobudo, in nekaterimi oblikami 
kolektivnega dela.

Po mnenju predsednika vlade bo 
parlament moral razpravljati v bliž
nji bodočnosti ne samo o vprašanju 
premične lestvice, temveč tudi o 
vprašanju stroškov za delovno silo. 
To je v interesu delavcev, saj bi 
normalizacija državnega proračuna 
ter uravnovešenje plačilne bilance s 
tujino jamčila boljšo življenjsko ra
ven in zaposlitev. Cena denarja in 
sedanje obrestne mere so vezane na 
nekatere mehanizme, ki onemogoča
jo učinkovite vladne posege, čeprav 
vlada lahko v dobršni meri omili 
obe postavki, je dejal predsednik 
vlade.

Andreotti se je ob koncu ukvarjal 
tudi s primanjkljajem, ki je odvisen 
od uvoza petrolejskih proizvodov, 
ter dejal, da se bo vlada skušala 
domeniti z drugim; državami EGS, 
da bi skupaj dosegli, da bi petrolej 
lahko plačali ne samo v devizah, 
temveč na kak drugi način.

Predsednik vlade ji v odgovor na 
poseg komunističnega jooslanca Di 
Giulia orisal katere so tri smernice, 
ki jim sledi vlada v svojih prizade
vanjih za izboljšanje gospodarske
ga položaja: sanacija plačilne bilan
ce, izboljšanje javne finance in konč
no znižanje stroškov za delovno si
lo. Na to pot je vlada že stopila z 
zadnjimi ukr-epi. Andreotti je tudi 
jxiudaril potrebo, da bi ponovno u- 
stvarili pogoje, za stvarno vključi
tev Italije v Evropsi. > gospodarsko 
skupnost. To pomeni, da se Italija 
ne bo mogla vedno zateči k ukre
pom za gospodarsko osamitev, saj 
b; taki ukrepi še bolj poglobili raz
korak med Italijo in drugimi drža
vami EGS. Naj še omenimo, da je 
govor predsednika vlade požel a- 
plavz samo demokristjanskih poslan
cev. (i. f.)

BESEDILO VERBALNE NOTE VLADE SFRJ AVSTRIJSKI VLADI

Avstrijska vlada je v celoti odgovorna 
za posledice revizije državne pogodbe
Jugoslovanska vlada poudarja v svoji noti, da ne bo sprejela nobenega omejevanja oziroma 
kršitve državne pogodbe, niti se ne bo odrekla pravicam, ki jih ima na podlagi te pogodbe

BEOGRAD, 12. — Nocoj so v Beogradu objavili besedilo verbal
ne note, ki jo je jugoslovanski veleposlanik na Dunaju Gustav Vla
hov včeraj posredoval pristojnim avstrijskim organom. Nota se glasi: 

«Veleposlaništvo SFRJ v Avstriji izraža svoje spoštovanje zuna
njemu ministrstvu republike Avstrije in ima čast, da ga po nalogu 
svoje vlade prosi, naj vladi republike Avstrije posreduje tole:

Vlada SFRJ mora žal znova ugotoviti, da vlada republike Av
strije niti po 21 letih od začetka veljavnosti državne pogodbe o 
vzpostavitvi neodvisne in demokratične Avstrije z dne 15. 5. 1955, 
ne izvaja svojih sicer jasno izraže-

iz tenih mednarodnih obveznosti 
pogodbe, ki se nanašajo na sloven
sko in hrvatsko narodnostno manj
šino v Avstriji.

Vlada SFRJ je kot podpisnica dr
žavne pogodbe o vzpostavitvi neod
visne in demokratične Avstrije od 
začetka veljavnosti državne pogodbe 
stalno opozarjala vlado republike 
Avstrije na potrebo, da čim hitreje 
in čim popolneje uresniči svoje med
narodne obveznosti iz te pogodbe. To 
potrjujejo številne note in drugi do
kumenti, poslani v ta namen vladi

republike Avstrije. Navzlic temu vla
da republike Avstrije ni storila u- 
streznih in zadovoljivih ukrepov za 
uresničitev svojih mednarodnih ob
veznosti. Nasprotno, stalno je zavla
čevala izpolnitev upravičenih zahtev 
slovenske in hrvatske narodnostne 
manjšine, da popolnoma in brez po
gojev uresniči 7. člen državne po
godbe. Takšno ravnanje vlade re
publike Avstrije je resno poslabšalo 
položaj slovenske in hrvatske narod
nostne manjšine v Avstriji in omaja
lo temelje za normalen razvoj od
nosov med sosednjima državama.

Vlada SFRJ ima za potrebno, da 
še enkrat opozori vlado republike 
Avstrije, da so ukrepi, ki jih prav
kar želi izvesti v zvezi s hrvatsko 
in slovensko manjšino, v popolnem 
nasprotju s črko in duhom državne 
pogodbe, zlasti pa z določili 7. čle
na te pogodbe.

Pogojevanje popolne uresničitve 7. 
člena državne pogodbe z'novelo za
kona o popisu prebivalstva in z za
konom o napredku narodnostnih sku
pin v Avstriji ter njuna uporaba, 
ki je tik pred nami, so flagrantno 
kršenje državne pogodbe in njena 
neposredna revizija. S tema zakono
ma — kot je vlada SFRJ že pouda
rila v svojem aide memoiru vladi 
republike Avstrije z dne 1. julija 
1976 in v noti z dne 23. julija 1976 — 
se naprej omejujejo in pogojujejo 
pravice in zaščita slovenske in hr
vatske narodnostne manjšine v re
publiki Avstriji, zožuje se ozemlje 
izvajanja obveznosti iz državne po-
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PO PROVOKATORSKEM ATENTATU NA ŽELEZNIŠKO PROGO

Orožniki na Koroškem obiskujejo 
in ustrahujejo slovenske družine
Na srečanju s časnikarji sta dr. Zwitter in dr. Grilc opozorila na 
ustrahovalno vzdušje in na poskus likvidiranja slovenske manjši
ne-Avstrijska vlada bo morala po 14. nov. spoznati svojo zmoto
(Od našega posebnega dopisnika)
CELOVEC, 12. — Bolj kot se bli

ža 14. november, dan ki sta ga ko
roška deželna in osrednja dunajska 
vlada izbrali za nov plebiscit._ sc 
veča pritisk avstrijskih oblasti nad 
slovenskim življem na Koroškem. 
Takoj po atentata na železniško 
progo Celovec - JRibork pri Grbb 
štajnu je policija kar sredi noč, 
«obiskala» slovenske družine ter u- 
strahovala ženske in otroke. Nad
zorstvo je nenavadno strogo na vseb 
cestah, po vaseh čestokrat naletiš 
na orožnika s psom. Sinoči, ko so 
imeli slovenski mladinci posvet na 
Radišah, kjer se jih je zbralo ka
kih osemdeset, je bilo nenadoma 
na hodniku slišati kričanje. Bili sc 
orožniki, ki so spraševali kdo tam
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Razstava o boju koroških Slovencev

V galeriji Kulturnega doma je bila včeraj odprta fotografska razstava z naslovom «Koroški Slovenci v boju za 
svoje liravice». Razstavo je priredila SPZ, v imenu katere jc spregovoril Miioslav Košuta. Fotografije so delo 

znanega slovenskega fotoreporterja Edija Šelliausa. Sodeloval je pevski zbor «Valentin Vodnik» iz Doline

govori, kaj govori in če govori pro 
ti Avstriji. In policijski stroj še ni 
stekel s polno paro. Vlada je žt 
obvestila vse župane, da bodo ju
tri volišča .močno zastraženo in da 
bodo kotfcški policijski oddelki o- 
krepljeni z enotami iz drugih de 
žel. Uradno vse to opravičujejo kot 
poskus, da bi preprečili incidente 
in nerede, nobenega dvoma pa ni 
da je glavni cilj, ki so si ga za 
stavile oblasti, ustrahovanje sloven
skega življa, zadnji poskus, da sc 
prepreči bojkot preštevanja, za ka 
terega so se odločile osrednje slo
venske organizacije.

Očitno je — kot so poudarili na 
davišnjem srečanju z jugoslovanski
mi časnikarj; voditelji ZSO in NSKS. 
da v takem vzdušju ir ob takem 
pritisku nobeno še tako tajno štetje 
ne more dati verodostojne slike na
rodnostnih razmer na Koroškem. Za
to so se Slovenci odločili za bojkot 
preštevanja. Tudi če prezremo dej
stvo. da se je 14. november izrodil 
v nov plebiscit, nedeljsko «glasova
nje» objektivno pomeni poskus revi
zije državne pogodbe, ki [»staja, kot 
je razvidno iz raznih dogudkov po 
vezanih s štetjem, pretesna obleka 
za Avstrijo, k; se hoče vse aktivne
je vključevati v zahodni svet ter se 
otrest: nevtralnosti, na katero jo ve
že ustavna listina.

Predvsem pa — je pribil predsed
nik NSKZ dr. Matevž Grilc — štet 
je odklanjamo, ker bi pomenilo našo 
nacionalno smrt. če bi pristali na 
zloglasnih 25 odstotkov, ki jih vlada 
postavlja kot pogoj za priznavanje 
pravic, bi ta odstotek dosegli v še
stih občinah od 36 na jezi kor no me
šanem ozemlju. Jasno je zato, da bi 
Heimatdienst nato osredotočil svoj 
pritisk ravno na te občine in ob 
ponovnem preštevanju čez pet ali 
deset let bi ohranili morda eno ali 
dve občini, ki bi izginili pri nasled
njem štetju. Zato je preštevanje de
jansko plebiscit, katerega cilj je li
kvidirati manjšino.

V boju za svoj obstoj in za svoje 
pravice so Slovenci v tem kritičnem 
trenutku napeli vse sile. Velika ve
čina ljudi je razumela, da je nedelj
sko «glasovanje» orožje, s katerim 
skuša vlada kratiti manjšini pravi
ce, ki si jih je priborila v odpor
niškem boju. Zato bo sledila pozivu 
naj preštevanje bojkotira S svojim 
bojem proti štetju pa so Slovenci
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USTREZNI SKLEP BO VOJAŠKO SODIŠČE SPREJELO DANES ALI V PONEDELJEK

Zahteva o izpustitvi Kapplerja izzvala hudo ogorčenje
Najostrejše reakcije so prišle iz vrst bivših partizanov in judovske skupnosti

RIM, 12. — Vest, da namerava vo
jaško sodišče izpustiti na začasno 
svobodo bivšega esesovskega polkovni
ka Herberta Kapplerja, ki je nepo
sredno odgovoren za strahoviti pokol 
v Ardeatinskih jamah, je sprožila o- 
stre reakcije in val ogorčenja med 
nekdanjimi partizani' in dejxxtiranci, 
kakor tudi med pripadniki 'judovske 
skupnosti v Italiji.

Vsedržavno združenje partizanov AN 
Pl - VZPI je v posebnem sf>oročilu 
med drugim izjavilo, da bi izpustitev 
Kapplerja na začasno svobodo ne gle
de na ustrezno utemeljitev razsodbe

v tem smislu jromenila hudo napako; 
obsodba bivšega nacističnega krvni
ka na dosmrtne ječo ne pomeni mor
da preganjanje moža kot takega, 
marveč zgledno obsodbo ideologije, ki 
jo je poosebljal.

Mladinska zveza judovske skupnosti 
je še ostreje reagirala na možnost 
Kapplerjeve izpustitve. V ustreznem 
sporočilu je namreč nadrobno navedla 
strahote, ki jih je zakrivil 'esesovski 
polkovnik ; med drugim je pri ure
sničevanju zloglasnih represalij šel 
tako daleč, da za vsakega posamezne
ga Nemca, ki so ga ubili partizani,.

ni dal pomoriti le 10, marveč kar 15 
Italijanov.

Rimska izraelitska skupnost je rta- 
pe veda la za nedeljo, 14. t.m.. ob 11. 
uri romanje k Ardeatinskim jamam, 
da počasti spomin nacističnih žrtev. 
Ob tej priložnosti ne bo irosebnih sve
čanosti, niti ne govorov.

Proti izpustitvi Kapplerja se je izre
kel tudi župan Marzabotta, kjer so 
nacistični krvniki ravno tako pobili ve. 
liku število oseb. Poudaril je, da 
tamkajšnjo prebivalstvo, kakor tudi 
občani drugih krajev v državi, ki so 
med vojno zgubili svojce ali sami tr

peli muke nacifašističnega terorja, ne 
bodo nikdar jrozabili nacističnih zlo
činov.

Odločno stališče proti lažno «pietet- 
nemu» sodnemu sklepu so zavzeli med 
drugimi tudi še senator Parri. pred
sednik mednarodne odporniške zveze 
Banfi in jjredsednik vsedržavnega 
združenja bivših političnih deportiran
cev v nacistična taborišča Caleffi.

Odločitev o tem. ali naj se Kappler- 
ja izpusti na svobodo ali pa naj osta 
ne v ječi. bo vojaško sodišče sprejelo 
jutri ali najpozneje v jronedeljck. (dg)

tudi vrgli kamen v kalne vode poli
tičnega življenja v Avstriji. Nikoli 
niso sredstva javnega obveščanja 
toliko poročala o slovenski narodno
stni skuphosti. kot v teh dneh in 
nikoli ni ta glas prodrl tako globok« 
v Avstrijo in izven njenih meja. Ni
kol; v zadnjih dvajsetih letih niso 
Slovenci nastopali tako enotno, ni 
koli niso bile vezi z matično domo 
vino tako trdne. Zaradi tega — je 
poudaril dr. Zwitter — lahko trdi
mo, da smo na plebise tu zmagali 
ne glede na izid nedeljskega «gla 
sevanja». Doslej s, bili kljub dvaj 
setletnim pogovo-orn . dunajsko vla
do vsi odloki in zakoni, ki zadevajo 
našo narodnostno skupnost, sprejeti 
mimo nas. To se ne sme več pono
viti. Pričakujemo zato. da bo vlada 
po 14. novembru spoznala svojo zrno 
to in da bo začela reševati manjšin
sko politiko sporazumno z nam; na 
osnovi člena 7 avstrijske državne 
pogodbe.

Utvara pa bi bila misliti, da bo 
pa 14. novembru boj koroških Sloven 
cev za lastne pravice lažji. Nasprot
no, na eni strani bodo njihove u- 
pravičene zahteve, na drugi strani 
pa nacionalistične in neonacistične 
sile, k; bodo še okrepile svoj pritisk 
na vlado, žal preveč pripravljeno 
na oportunistično popuščanje.

VOJMIR TAVČAR

Prvi zakoniti 
kongres KPP

LIZBONA. 12. - Pred 1.200 delegati 
je na prvem zakonitem kongresu KPP 
tajnik Alvaro Cunhal svečano izrazil 
solidarnost Sovjetski zvezi ter kritizi
ral «taktično sporazumevanje z me 
ščanstvom» nekaterih zahodnoevrop 
skih jjartij, ki se imenujejo «evroko- 
muni stične».

Govoreč o notranji politiki je Cun
hal obtožil Maria Soaresa. da si želi 
obrovo kapitalizma, medtem ko komu
nisti ponujajo socialistom skupno vla
do. ki naj zaščiti dosežke revolucije: 
nacionalizacije, agrarno reformo, so
cialistično ustavo. Cunhal je tudi poz 
val delavce, naj proti vladni politiki 
popuščanja kapitalistom manifestirajo 
tudi s stavkami in na druge načine.

Cunhal je dejal, da je Soaresova po
litika čedalje mar; ljudska in da 
bodo socialisti izgubili na skorajšnjih 
občinskih volitvah, medtem ko se bo — 
1W njegovem mnenju — okrepila KPP.

Kongres KPP je pozdravil tudi sov
jetski delegat Boris Ponomarjov, ki 
je pohvalil portugalske komuniste in 
njihov proletarski internacionalizem. 
kritiziral opuščanje revolucionarnih do
sežkov na Portugalskem in dolgo go
voril o zaslugah Alvara Cunhala v 
jjodtalnem boju proti fašizmu in za 
njegovo strmoglavljenje.

V Lizboni so medtem sporočili, da 
je bil po 20 dneh izpuščen na začasno 
svobodo major Otelo De Carvalho. 
Obtožili so ga. da je imel politično 
zborovanje, česar vlada in svet re
volucije ne dopuščata vsem vojaškim 
častnikom.

godbe in postavljajo dodatni pogoji 
za njeno uresničevanje, ki pa s to 
pogodbo ne samo da sploh niso pred
videni, temveč so izrecno zavrnjeni.

Takcimenovani «jezikovni popis», 
ki naj bi ga v republiki Avstriji iz
vedli 14. novembra 1976 in katerega 
namen je opraviti preštevanje ozi
roma ugotavljanje slovenske in hr
vatske manjšine na Koroškem, šta
jerskem in Gradiščanskem, neizpod
bitno potrjuje, da se je vlada re
publike Avstrije odločila, da bo celo 
okrnjeno izvajanje 7. člena državne 
pogodbe oziroma pravic omenjenih 
manjšin neposredno povezala z re
zultati tega preštevanja, kar je v 
nasprotju z državno pogodbo.

Vlada SFRJ bi prav tako rada 
ugotovila, da se dolgoletna politika 
vlade republike Avstrije, zasnovana 
na zavlačevanju izvajanja in po
stavljanju pogojev za zagotavljanje 
pravic in zaščite slovenske in hrvat
ske manjšine v republiki Avstriji, 
v praksi spreminja v prisilno asimi
lacijo slovenske in hrvatske manj
šine. pri čemer so posebno aktivne 
nekatere organizacije v avstrijski 
družbi, katerih dejavnost je izrecno 
prepovedana s 5. točko 7. in 9. čle
na državne pogodbe. Obžalovanja 
vredno je dejstvo, da je vlada re
publike Avstrije pri sprejemanju in 
izvajanju prej omenjenih zakonskih 
aktov za uresničitev 7. člena držav
ne pogodbe sprejela prav zahteve 
teh sil, katerih namen je, da bi slo
venski in hrvatski narodnostni manj
šini odvzele njuno manjšinsko nara
vo in njune manjšinske pravice.

\ lada SFRJ kot podpisnica držav
ne pogodbe o vzpostavitvi neodvisne 
in demokratične republike Avstrije 
ne bo sprejela, kakor tega ni sto
rila doslej, nobenega omejevanja o- 
ziroma revizije jasnih in natančnih 
obveznosti, ki za republiko Avstrijo 
izvirajo iz državne pogodbe, nana
šajo pa sc na pravice in zaščito 
slovenske in hrvatske narodnostne 
manjšine v Avstriji, niti se ne bo 
odrekla pravicam, ki jih ima na 
podlagi te pogodbe.

Glede na to, da se s sprejetima 
zakonoma, ki se nanašajo na pravi
ce in zaščito narednostnih skupin v 
Avstriji in katerih izvajanje je tik 
pred nami, kršijo določila državne 
pogodbe in izvaja njihova revizija, 
vlada SFRJ zavrača takšen poskus 
in izjavlja, da bo izvajanje obvez
nosti republike Avstrije v zvezi s 
hrvatsko in slovensko manjšino v re
publiki Avstriji še naprej ocenjeva
la edino na podlagi duha in črke do
ločal državne pogodbe in drugih in
strumentov. ki mednarodnopravno 
( bvezujejo republiko Avstrijo, in sc 
ne bo nikoli strinjala s politiko revi
zije državne pogodbe glede zagotav
ljanja pravic in zaščite slovenske in 
hrvarike narodnostne manjšine v 
Avstriji.

Za resnično in popolno izvajan ie 
državne pogodbe bo vlada SFRJ še 
naprej dajala vso podporo slovenski 
in hrvatski narodnostni manjšini v 
Avstriji, da bi v celoti uresničili ci
lje svojega pravičnega boja za do
sledno izvajanje 7. člena državne po
godbe.

\ lada SFRJ — izha.ja.ioe iz svojo 
traino zavzetosti za razvoj dobrih so
sedskih odnosov z vsemi sosednjimi 
državami, vštevši tudi Avstrijo — že
li tud: ob tej priložnosti opozoriti 
vlado republiko Avstrije, da so neiz
vajanje. kršenje in enostranska re
vizija državne pogodbe v odnosih 
med SFR Jugoslavijo in republiko 
Avstrijo stalno odprlo sporno vpra
šanje, ki vpliva na stopnjo medse
bojnega zaupanja in škoduje razvo
ju odnosov med državama. Za ne
gativne posledice takšnega ravnanja 
je v celoti odgovorna vlada republi
ke Avstrije, saj je reševanje toga 
problema odvisno izključno od pri
pravljenosti vlade republike Avstri
je, da uresniči svoje obveznosti iz 
državne pogodbe.

Veleposlaništvo SFRJ uporablja tu
di to priložnost, da zunanjemu mi
nistrstvu republike Avstrije ponovi 
izraze svojega posebnega spoštova
nja.»

KAIRO, 12. — Predsednik franco
ske vlade Raymond Barre je prispel 
danes zvečer na uradni tridnevni 
obisk v Egipt. Gre za prvi Barrejev 
obisk v tujini, odkar je avgusta pre
vzel funkcijo ministrskega predsed
nika. V Kairu bo Barre imel vrsto 
pogovorov s svojim egiptovskim ko 
legom Salernom.

Val dožrlnih 
splošnih slavk

GENOVA, 12. — V okviru splo
šnih stavk so tokrat s-avkali delav
ci Ligurije. Abrucov. Kalabrije in 
Južne Tirolske. Med mimohodom po 
genovskih ulicah so neznanci zagna
li med stavkajoče molotovko in šop 
letakov. Molotovka na srečo ni ek
splodirala in je povzročila le škodo 
na policijskem avtomobilu, ki je 
spremljal stavkajoče. Letake je pod
pisala nekakšna organizacija «Po
tere operaio»

Alnilal v Tel Avivu
TEL AVA’. 12. — Danes zjutraj je 

nedaleč od Tel Aviva na artobusa 
eks|)lodirala bomba, ki jc povzročila 
le majhno škodo in na srečo nobe
ne žrtve. Peklenski stroj so. kot 
trdi izraelska policija, postavili v 
zadnji del mestnega avtobusa. Var
nostne sile so že aretirale več pri
padnikov arabskih organizacij.
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PRED JUTRIŠNJIM JEZIKOVNIM PREŠTEVANJEM PO VOLJI VELIKONEMŠKIH SIL

Tržaški Slovenci izražamo solidarnost 
§ koroškimi Slovenci v boju za obstoj
Odprtje fotografske razstave «Koroški Slovenci v boju za svoje pravice» v Kultur
nem domu - «Koroški večer» v Skednju z govorom predsednika SKGZ Borisa Raceta

Boj, ki ga bijejo koroški Slovenci 
in gradiščanski Hrvati za svoj ob
stoj proti nakanam avstrijske vlade, 
da bi z «jezikovnim preštevanjem», 
ki bo jutri, 14. t.m., zapisala obe 
narodnostni manjšini statistični smr
ti in se tako izognila izpolnitvi čl.
7 državne pogodbe, je tudi med tr
žaškimi Slovenci zelo občuten. Izra
zom solidarnosti v prejšnjih dneh 
sta se včeraj pridružila še dva v 
obliki odprtja fotografske razstave 
z naslovom «Koroški Slovenci v bo
ju za svoje pravice» v Kulturnem 
domu in pa «Koroškega večera», ki 
ga je priredilo prosvetno društvo 
«Ivan Grbec» v Skednju in na kate
rem je govoril predsednik SKGZ Bo
ris Race.

Razstavo fotografij znanega slo
venskega fotoreporterja Edija Šel- 
hausa, skozi katere je dobro doku
mentiran boj koroških Slovencev in 
pa šovinistični izpadi nacionalističnih 
in neonacističnih sil proti njim, je 
sinoči ob 20. uri odprl v imenu SPZ 
Miroslav Košuta, prisotni pa so bili 
med drugimi tudi generalni konzul 
SFRJ v Trstu Ivan Renko in kon
zul Plečaš, slovenska župana Albin 
Škerk in Edvin Švab, predsednik 
SKGZ Boris Race, predsednik SPZ 
Klavdij Palčič in drugi predstavniki 
slovenskega kulturnega in javnega 
življenja.

Potem ko je pevski zbor «Valen
tin Vodnik» iz Doline pod vodstvom 
Ignacija Ote zapel Juvančevo «Slo
venska zemlja», je Miroslav Košuta 
v imenu vseh izrazil ogorčenje nad 
dejstvom, da se morata slovenska in 
hrvaška manjšina na Koroškem in 
Gradiščanskem še 21 let po podpisu 
državne pogodbe bojevati za temelj
ne čtovečanske pravice, ogorčenje 
nrd dejstvom, da se po 21 letih ne
priznavanja teh pravic postavi kot 
pogoj za njihovo izvrševanje štetje 
manjšine, ogorčenje nad dejstvom, 
da se je avstrijska vlada predala 
na milost in nemilost nacističnim zlo- 
č:ncem, tistim, ki so njega dni mo
ri slovenskega človeka in ki še tri
deset let po porazu lahko nekazno
vano rušijo spomenike partizanom.

Razstava, Ki jo odpiramo — je 
detel Košuta — je namenjena nam, 
naši vesti in zavesti, našemu spo
minu, iz katerega ne smemo nikoli 
izbrisati grozodeljstev, ki so okrva
vila svet prav po zaslugi tistih na
cističnih sil, ki so sprožile gonjo 
proti koroškim Slovencem, in podob- 
n'h samozvanih demokratov, ki so 
se takšni politiki podredili. Ta raz
stava je torej za nas, našim roja
kom na Koroškem pa z nje pošilja
mo hratski pozdrav in sporočilo, naj 
se bojujejo z zavestjo, da so v na
ših mislih in srcih in da tudi mi 
občutimo udarce, ki padajo po njih.

Zbor «Valentin Vodnik» je nato 
zapel še koroški narodni «Moja de
kle mi je pismo poslala» in «Čej so 
tiste strezice» ter Vrabčevo «Zdra
vico».

Z recitacijo pesmi «Klic pravic» 
Andreja Kokota se je sinoči pričel 
Koroški večer, ki ga je priredilo 
prosvetno društvo «Ivan Grbec» v 
Skednju. O koroškem vprašanju in 
o negativnem pomenu, ki ga ima za 
Stevence ugotavljanje narodnostnih 
manjšin v Avstriji, je spregovoril 
predsednik SKGZ Boris Race. Race 
je svoje predavanje pričel z zgodo
vino nemškega pritiska na koroške 
Slovence. Pritisk traja stoletje in se 
je vedno bolj zaostroval, ko so za
čeli Nemci, iskati pot do morja. Na
rodne skupnost; so bile takrat ovira, 
ki so jo skušali premostiti z nasilno 
germanizacijo. Kot ključen dogodek 
za usodo koroških Slovencev je Bo- 
r's Race omenT koroški plebiscit. 
Pieb scit se je za Slovence tragično 
zaključil. Za neusneh je bda najbolj 
kriva kraljevina Jugoslavija. Dolgo
letna germanizacija je seveda moč
no ošibila koroške Slovence, posle- 
d ce so danes vidne. Med NOB so 
bili Slovenc- edini, ki so se na Ko
roškem uprli Hitlerju. Po vojni je 
morala Avstrija z državno pogodbo 
zagotoviti, da se bo odpovedala obu
janju nacizma in v členu 7 pogodbe 
je morala zagotoviti Slovencem pra
vice. Važen sad pogodbe je bilo dvo
jezično šolstvo, ki pa ga je pod pri
tiskom Hsimatdiensta avstrijska vla
da ukinda leta 1953. Po vojni je bil 
potožaj Avstrije tak, da je dovolil 
nemoten razvoj neonacizma. Prav 
nacisti so danes poglavitni vzrok pro-j 
tislovenske gonje, saj imajo svoje 
predstavnike v glavnih uradnih 
strankah. Avstrija državne pogodbe 
nikol: ni spoštovala. Najprej je uki
nila dvojezične šole. ko so bili prvič 
postavljeni topografski napisi v slo- 
venšč ni, so jih nacisti podrli, letos 
pa je avstrijska vlada odobrila dva 
protislovenska zakona. Prvi je za
kon o štetju posebne vrste. Ta zakon 
ima namen, da uzakonjuje rezultate 
germanizacije in ga lahko vlada iz
vaja kadarkoli hoče. Drug, je zakon 
o pospeševanju manjšin ta zakon 
skuša preorečiti slovenskima organi
zacijama (Narodnemu svetu koroških 
Siovencev in Zvezi slovenskih orga
nizacij). da bi predstavljali Sloven
ce. Z novim zakonom s avstrijska 
vlada lasti pravico določati, kdo naj 
Slovence predstavlja. Race je pono
vil, da je to grobo kršenje državne 
pogodbe. Na strani Slovencev so 
danes matična domovina Jugoslavi
ja in demokratične sile v Avstriji 
sami. Race je predavanje zaključil 
z ugotovitvijo, da smo Slovenci v 
Italiji še prav posebno zaskrbljeni 
za izid štetja, saj smo tudi mi pod 
stalnim pritiskom, ki pa je pri nas 
mnogo manj grob in nasilen.

Koroški večer je zaključil Mladin
ski pevski zbor kulturnega društva 
pri Sv. Jakobu. Prebrali so tudi so
lidarnostno pismo, ki ga je društvo 
Ivan Grbec poslalo osrednjima orga 
nizacijama na Koroškem.

Boris Race govori na «Koroškem večeru» v Škednju
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INTERVJU PREDSEDNIKA SKGZ BORISA RACETA ZA AGENCIJO ALPE-ADRIA

Biti proti osimski industrijski coni 
pomeni pehati Trst v gospodarsko smrt
Izrekati se danes za politični del sporazuma in hkrati odklanjati industrijsko cono, 
pomeni, biti proti celotnemu sporazumu, ki je nedeljiv - Skupščina članov 
tržaške PSI ugotavlja, da se za pobudo o «integralni prosti coni» skrivajo 

sile, ki nasprotujejo sporazumu o meji

Predsednik izvršnega odbora Slo
venske kultumo-gospodarske zveze 
Boris Race je dal včeraj televizij
ski agenciji Alpe-Adria v zvezi z 
ratifikacijo osimskega sporazuma v 
rimskem parlamentu, naslednjo iz
javo:

«Slovenci v Italiji smo ne glede na 
politično prepričanje pred enim le
tom, ko je bil podpisan osimski spo
razum, pozdravili ta korak Jugo-' 
slavije in Italije.

Danes ni nobenega razloga, da bi 
svoje takratno stališče spremenili. 
Nasprotno, prav kampanja proti ra
tifikaciji tega sporazuma, ki je v 
zadnjem času posebno v Trstu do
bila tako vsiljive oblike, nas utr
juje v lanskem prepričanju.

Skupaj z vsemi tistimi, ki jim je 
do miru in sožitja med narodi in 
državami, smo prepričani, da osim
ski sporazum odstranjuje glavni 
vzrok za občasno nezaupanje med 
obema državama, da torej odpira 
novo pozitivno poglavje za sodelo
vanje na vseh področjih.

Osimski sporazum zagotavlja obe
ma narodnostnima skupnostima, slo
venski v Italiji in italijanski v Ju
goslaviji najvsčjo možno zaščito. Ni 
torej čudno, da so ta sporazum po
zdravili tudi Italijani v Jugoslaviji 
in da Slovenci v Italiji pričakujemo, 
da po treh desetletjih končno dobimo 
zakonske norme, ki nam bodo zago
tovile vse narodnostne pravice.

Za nas Slovence, so prav tako 
važni gospodarski deli sporazuma, 
v prvi vrsti tisti, ki govore o tesnem 
gospodarskem sodelovanju med o- 
bema obmejnima področjema.

Svobodna industrijska cona med 
Opčinami in Sežano daje Trstu zad
nje možnosti, da se reši gospodar
skega zatona.

B ti danes proti svobodni indu
strijski coni, pomeni pehati Trst v 
gospodarsko smrt. In gospodarska 
smrt pomeni usihanje vseh 'drugih 
življenjskih tokov. Slovenci, ki smo 
integralni del tržaškega prebivalstva, 
odklanjamo tako perspektivo za me 
sto. ki ima vse možnosti, da po
novno vzcvete.

Izrekati se danes za politični del 
sporazuma in hkrati odklaniati in
dustrijsko cono, pomeni biti proti 
celotnemu sporazumu, ki je nede
ljiv.

Zahtevati, naj se ratifikacija od. 
loži zaradi lokacije industrijske pro
ste cone, podpisovati zakonski osnu
tek za rtegralno prosto cono, po
meni pripomoči k zmagi desničar
skih sil, ki so bile že pred enim 
letom proti sporazumu, toda pod 
drugimi gesli.

Če so se iz kratkotrajnih volilnih 
interesov za to pot odločile neka
tere politične sile pa tudi posamez
niki. ki veljajo za napredne, pome
ni ta njihova odločitev že danes po
raz. ker jih pobudniki že danes 
instrum entalizirajo.

Nešteto podpisov za integralno 
prosto cono je bilo danih zaradi ne
informiranosti ali nasedanja dema- 
goškim geslom, zato ne bo imelo 
kakršnokoli sklicevanje nanje nobe
no politično težo v bodočnosti.»

O osimskem sporazumu in o za
konski pobudi za ustanovitev «inte
gralne proste cone» na vsem trža
škem področju, so včeraj ponovno 
razpravljali tudi na skupščini čla
nov tržaške federacije PSI. V svo
jem uvodnem poročilu je pokrajin- 
ski tajnik Lucio Ghersi v zvezi s 
krizo krajevnih uprav ponovil so
glasno stališče pokrajinskega vod
stva, ki je sklenilo prehod stranke 
v opozicijo v tržaški občini in po
krajini in dejal, da je gosp-darska 
in socialna kriza mesta tudi posle
dica paralize, v kateri se nahajajo 
krajevne uprave. KD ima točne od

govornosti — je nadaljeval Ghersi — 
ker odklanja socialistični predlog o 
emergenčnem odboru. V takem po
ložaju si PSI prizadeva, da bi pri
šlo tudi do drugačne rešitve, ki bo 
zagotovila obnovitev politične pobu
de izvoljenih uprav.

Gie-de industrijske cone (osimske, 
op. ur.) je pokrajinski tajnik PSI 
dejal, da stranka potrjuje svoje u- 
godna stališče,..kLga. jé izrazila ne
davno v svojem dokumentu, da je 
poleg jamstva demokratičnega nad
zorstva ,nad;iz%?u3ji treba poudariti 
tudi nujnost pozorne presoje ekološ
ki, prosto~skih in socialnih proble
mov v zvezi s to cono.

Vsekakor je jasno nasprotovanje 
ustanovitvi nekakšne «integralne pro
ste cone», ki nikakor ne bi rešila 
problemov Trsta in ki ni nič dru
gega kot instrumentaliziran predlog,

4"
Danes slavita 50-letnico za

konskega življenja 
ANTON 

in
MARIJA ŠKRK 

Iz srca jima čestita cerkve
ni pevski zbor s Proseka.

za katerim se skrivajo sile, ki na
sprotujejo sporazumi, o meji. Pri
stopanje ljudi k pobud; — je reče 
no v sporočilu PSI — ima drugačne 
razloge in pri mnogih podpisnikih 
obstaja utemeljena zaskrbljenost za 
usodo tržaškega gospodarstva. Ni to 
rej čas za obsodbe, tudi če je treba 
obsoditi instrumentalizacijo pobudni
kov in dvoličnost radikalcev, temveč 
je .trgba začč.ti„pčyo. politiko,.,ki. bo 
zagotovila tako upravo mesta, ki bo 
ustrezala ljudskim interesom, zaklju
čuje, nojtq PSI. »'mm*.

Novo vodstvo
Slovenske skupnosti

Včeraj se je prvič sestal novoizvolje
ni pokrajinski svet Slovenske skupno
sti. ki je izvolil vodstvene organe. Za 
predsednika sveta je bil potrjen prof. 
Zorko Harej, podpredsednik sveta 
je Silvester Metlika, tajnica sveta pa 
Marija Brecelj. Za tajnika stranke 
je svet potrdil dr. Rafka Dolharja, 
podtajnik je dn Drago Štoka, izvršni 
odbor pa sestavljajo še prof. Lojze 
Tul Martin Brecelj. Ivo Jevnikar, 
Marij Maver in prof. Aleš Lokar.

Izrazi solidarnosti 
s koroškimi Slovenci

Kmečka zveza v Trstu je poslala 
Slovenski kmečk; zvezi v Celovcu 
naslednjo brzojavko.

«Tržaški kmetje, ki s svojim de
lom povezujejo s trdnimi korenina
mi v zemlji našo narodnostno skup
nost v Italiji z narodnostnim ozem
ljem, izražajo popolno solidarnost in 
bratsko podporo vašim težavnim na
porom za obrambo obstoja in razvo
ja slovenske narodnostne skupnosti 
v Avstriji in ne dvomijo v uspeh 
vaše pravične borbe.»

KMEČKA ZVEZA - TRST 
* * *

Odbor prosvetnega društva Lonjer- 
Katinara je v sredo sprejel resolu
cijo v znak solidarnosti s koroškimi 
Slovenci. Odbor izraža v imenu vse
ga članstva solidarnost koroškim 
Slovencem v njihovem boju za o- 
brambo najosnovnejših pravic. Od
ločno obsoja ravnanje avstrijski 
večinskih strank, ki pozabljajo in 
teptajo določila avstrijske državne 
pogodbe. Preštevanje 14. novembra 
je le sramotna legalizacija delova
nja obujajočega sc nacifašizma.

Prav tako je v sredo sprejelo 
združenje staršev slovenske osnovne 
šole na Proseku resolucijo, ki ob
soja preštevanje slovenske manjšine 
na Koroškem, izraža vso svojo so
lidarnost koroškim Slovencem z 
željo, da bi njih bojkot p-eštevanja 
popolnoma uspel, in končno poziva 
države, ki so sodelovale pri pod
pisu avstrijske državne pogodbe, da 
preprečijo krivično preštevanje Slo
vencev na Koroškem.

Enotna akcija 
za avtobus štev. 26

Sinoči je bil na sedežu prosvetne
ga društva v Barkovljah javni se
stanek prebivalcev Barkovelj in Gre
te, da bi skupno rešili pereč pro
blem, ki je nastal po preusmeritvi 
avtobusa štev. 26. Progo so pred 
dvema mesecema «poskusno» skraj
šali od Rumene hiše samo do Trga 
Osoppo, vendar niso s tem ničesar 
dosegli. Ljudje so nezadovoljni, av
tobusov ni in če so, so prenatrpani.

Zborovanja se je udeležil tudi 
predsednik skupščine konzorcija za 
prevoze Willer Bordon. Po živahni 
razpravi je predlagal, naj bi se 
skupno borili za to, da bi vodstvo 
Acegata podaljšalo sporno progo vse 
do Proseka z istim umikom kot prej, 
torej vsakih dvanajst minut. Nazad
nje so prisotni z večino glasov odlo
čili, da bodo v prihodnjih dneh sto
pili na ulice in če bo potrebno za 
ustavili promet.

O Zadruga Cooperativa Italiana di 
Ricerca Teatrale bo jutri ob 18. in ob 
20.30 v prostorih Cappelle Underground 
v Ul. Franca 17 predstavila «L'ultimo 
nastro di Krapp» Samuela Becketta.

Smrtsta nesreča 
v Ul. Zorutii

Sinoči malo pred 19. uro je v Ul. 
Zorutti 18-letni P’ulvio Giurco s svo
jim motornim kolesom pcdrl 71-letne- 
ga Giacoma Garbina iz Ul. Orlandini 
19. Garbina so z rešilnim avtom Rde
čega križa prepeljali v tržaško bolniš
nico, kjer so ga sprejeli na oddelek 
za oživljanje, a je nekaj minut po 
sprejemu v bolnišnici izdihnil. Giurco 
se bo moral zdraviti 20 dni zaradi 
zloma nosnice.

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI
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NOVA «UBRANA» PUBLIKA NA TISKOVNI KONFERENCI RADIKALCEV

Pannella ne pozna osimskega sporazuma 
in vendar na široko razpravlja o njem

Negodovanje dela publike ob slovenskem posegu predstavnika 
našega lista ■ Radikalci za «rušenje tržaškega političnega razreda»

Tri ure je trajala tiskovna kon
ferenca, ki so jo radikalci sklicali 
v Hotelu Jolly, da bi orisali svoje 
stališče proti nameravani mešani in
dustrijski coni na italijansko . jugo
slovanski meji in svoj pristanek na 
akcijo zbiranja podpisov za nekakš
no «prosto integralno cono», ki jo 
propagira «Piccolo» skupaj z vsemi 
silami tržaškega iredentizma in na
cionalizma.

Druščina, ki se je zbrala na kon
ferenci, je vsekakor drugačna od 
one, na katero je Marco Pannella 
navajen in je verjetno bil zaradi 
tega tudi v rahli zadregi. Poleg 
pobudnikov «integralne cone», kot 
sta Giuricin in Gruber Bencova. so 
med publiko bili tudi deželni sve
tovalec MSI Alfio Morelli, bivši mi- 
sovski občinski svetovalec Ferfo- 
glia in bivši kandidat MSI za se
nat Gabrielli, ki je tudi predsed
nik «desničarske konstituante».

Kaj je rekel Pannella? Predvsem 
velja poudariti, da je priznal (na
to pa obširno dokazal z zmedenimi 
izjavami), da osimskih sporazumov 
ni preučil in jih torej pozna zelo 
površno. Vsekakor pa je dejal, da 
se radikalci strinjajo s politično re
šitvijo mejnega vprašanja, gospo 
darskim sodelovanjem z Jugosla
vijo, odločno pa nasprotujejo meša
ni coni na Krasu. Po njihovem bi 
ta morala biti med Trstom in Ko
prom ali pa nekje na Goriškem.

Veliko je Pannella nato govoril o 
jugoslovanskih delavcih ki naj bi 
jih v načrtovani prosti coni izkori
ščale multinacionalne družbe, ži 
veli tako. kakor južnjaki v MiJanu 
ali Turinu, brez socialnih uslug in 
stanovanj, skratka na mitosi in ne 
milost prepuščeni sami sebi Erco 
lessi je k temu dodal celo da je 
v tej logiki mogoče razumeti na

črt za gradnjo mladinske jetnišni- 
ce v Padričah, češ da bi v vzduš
ju družbenega razkrojevanja lahko 
vzklil nov val kriminala.

Katastrofalnim predvidevanjem ra
dikalnih predstavnikov so argumen
tirano odgovorili prisotni demokra
tični časnikarji. Naj s tem v zvezi 
omenimo predvsem ugovor, da ra
dikalci očitno slabo poznajo iugo; 
slovanske razmere in samoupravni 
socialistični sistem, če rišejo v ta
kih barvah položaj delavcev

Glavnina razprave pa se je raz
vijala ob vprašanjih, čemu takšno 
nenaravno zavezništvo med radikal
ci in tržaškimi desničarskimi krogi. 
Naj s tem v zvezi omenimo odgovor 
Panneile, ki je dejal, da je «Picco
lo» pošten časopis, medtem ko ve
ljajo njegove junijske izjave o 
«mestni sramoti» nekemu tedniku.

Mestoma se je Pannella razburil, 
ko je svoje vprašanje postavil u- 
rednik našega dnevnika. Vprašanje 
je prebral v slovenščini, kar je 
med publiko takoj vzbudilo le s te
žavo zadušen hrup in negodovanje, 
ki sta jasno pričala o šovinistični 
nastrojenosti prisotnih. Naš urednik 
je radikalce, ki na vse konce in 
kraje govorijo o zaščiti manjšin o- 
pozoril, da bi vendarle morali ve
deti, da se v Trstu govori tudi 
slovensko in predvideti prisotnost 
prevajalca. Nato je ponovil vpraša
nje v italijanščini. Predvsem je 
vprašal, kje so bili radikalci, ko 
so v 30 letih večkrat segali po 
Krasu (begunska naselja, treben- 
ska smetnišnica, mladinska jetniš- 
nica. naftovodi itd.) in kako to, da 
so se zoperstavili osimskim dogo 
vorom šele sedaj, ko je zagnala 
vik in krik tržaška reakcija. Na
to pa je vprašal Pannello, s kakš
no pravico govori o Slovencih, ka

tere ne pozna in s katerimi ni 
imel nobenih stikov. Naj ve, je 
poudaril, da med publiko, ki mu 
bo ploskala na tržaškem trgu in 
Slovenci, zeva nepremostljiv prepad.

Pannella se je na široko opra
vičeval zaradi odsotnosti prevajal
ca, nato pa srdito odvrnil našemu 
uredniku, da bo «moral požreti svo. 
je očitke».

Glede manjšine pa je obljubil, da 
bo poslanec Meliini pripravil zakon
ski osnutek.

Naš urednik je Pannelli tudi o- 
porekal, ko je ta trdil, da Tržača 
ni niso bili seznanjeni in niso raz
pravljali o Osimu. Lani so občin
ski in pokrajinski sveti na Trža 
škem in Goriškem obširno razprav
ljali o dogovorih in jih pozitivno 
ocenili.

Kakorkoli že, Pannella je prepri
čan, da ni desnica, ki ga je instru- 
mentalizirala v lastne namene, am
pak so^ radikalci, ki so instrumen- 
taliziraii tržaško desnico.

V tej zmedi je bilo vsekakor ja
sno vsaj eno. Kljub «levičarskim» 
tiradam je tržaški radikalni tajnik 
Ercolessi priznal, da je njihov cilj 
«zrušiti tržaški politični razred». Ni 
pa povedal, s katerim bi ga radi 
zamenjali. To pa dobro vedo nji
hovi sedanji zavezniki iz reakcio
narnih vrst.

Ob 14. uri je Pannella zapustil 
tiskovno konferenco in se odpravil 
v Rim. Ko je odhajal se je pri
srčno rokoval z bivšim kandidatom 
na listi MSI Gabriellijem, ki mu je 
dejal: «Na svidenje v nedeljo». Pred 
tem sta radikalna predstavnika ne
kaj govorila o tem, da bi morali 
organizirati s posebnimi vlaki po
hod na Rim, kjer bi demonstrirali 
pred parlamentom.

GLASBENA 
MATICA 
Sezona 1976-77 

Drugi abonmajski koncert

Danes. 13. novembra, ob 20.30 
v Kulturnem domu v Trstu ,

Komorni orkester
«PRO MUSICA» 

iz Beograda
SPORED 

A. Ivančič:
Simfonija v D-duru št. 9 

V. Peričič:
Dve skladbi za godala 

L. Sorkočevič :
Simfonija v D-duru št. 3 

D. Radič:
Pesem in ples za violino 
in godala 

A. Vivaldi:
Štirje letni časi 

Dirigent: Djura Jakšič 
Solist: Vladimir škerlak, violina

Rezervacija, prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29, tel. 418 605) in 
eno uro pred pričetkom kon
certa pri blagajni Kulturnega 
doma.
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STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU 

razpisuje

ABONMA
za sezono 1976-77

Vpisovanje abonentov se nadaljuje pri glavni blagajni Kulturnega 
doma, Ul. Petronio 4, tel. 734-265 vsak delavnik od 11. -14. ure. V 
okoliških vaseh vpisujejo abonente tudi predstavniki prosv. društev
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STALNO
GLEDALIŠČE DEŽELE F-JK 

in
STALNO

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
vljudno vabita

na slavnostno predstavo «IDEA
LISTA» v četrtek, 18. t.m., ob 
20.30 v gledališču Rossetti, s 
katero bo Stalno gledališče F-JK 
počastilo

STOLETNICO ROJSTVA 
IVANA CANKARJA

Besedilo za gledališko uprizori
tev je priredil Fulvio Tomizza 
po romanu «Martin Kačur — živ
ljenjepis idealista».

Vstopnice s posebnim popustom 
so v prodaji pri blagajni Kultur
nega doma ob delavnikih od 11. 
do 14. ure in v času vseh prire
ditev v Kulturnem domu.

Rezervacija možna tudi po tele
fonu 734265.

Istočasno bo v foyerju Rosset- 
tija slovenski gledališki muzej 
iz Ljubljane priredil razstavo 
Cankarjevega gledališča.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 13. novembra

STANISLAV
Sonce vzide ob .7,02 in zatone ob 

16.37 — Dolžina dneva 9.35 — Luna 
vzide ob 22.18 in zatone ob 11,51.

Jutri, NEDELJA, 14. novembra
boriSlaVA

Vreme včeraj: naj višja'dnevna tempe
ratura 14.6 stopinje, najnižja 11,5, ob 
19. uri 13,6, zračni pritisk 1010,6 mb 
ustaljen, vlaga 77-odstotna, nebo o- 
blačno, brez vetra, morje mimo, tem
peratura morja 16,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 10. novembra se je v Trstu 

redilo 6 otrok, umrlo pa je 11 oseb.
Umrli so: 66-letni Gelindo Tondon, 

66-letna Maria De Franceschi por. 
Molignani, 83-letna Maria Garasich 
vd. Tonini, 42-letna Iolanda Ritossa 
por. Burattini, 82-letna Solidea Tima- 
co por. Ceoloni, 68-letna Maria Negro 
vd. Buttignon, 66-letni Giovanni Stan
čič, 73-letni Emilio Magris, 71-letni 
Alberto Ferletti, 82-letna Maria Pe- 
tean, 73-letni Guido Kisvarday.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo. 
Ui. Bernini 4; Al Castoro, Ul. Cava 
na 11, Sponza, Ul. Montorsino 9.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Vielmetti, Borzni trg 12: Al Cen
tauro, Ul. Rossetti 33; Madonna del 
Mare, Largo Piave 2.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba za zavarovance INAM 

in ENPAS od 22. do 7. ure; telet 
št. 732-627.

V predprazničnih in prazničnih dneh 
dnevna in nočna služba deluje ne 
pretrgoma od 14. ure predpraznič
nega dne do 7. ure dneva po prazni 
ku. To velja za zavarovance INAM. 
INADEL, ENPAS. Dnevni poziv na 
telefonski številki 68-441, nočni pa 
na številki 732-627.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica: tel 

226-165; Opčine: tel. 211-001; Prosek: 
tel. 225-141: Božje polje. Zgonik: tel. 
225-596; Nabrežina: tel. 200-121: Se
sljam tel. 209-197: Žavlje: tel. 213-137; 
Milje: tel. 271-124.
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TEČAJI VALUT V MILANU 
DNE 12. 11. 1976

Ameriški dolar: debeli 865,25
drobni 835 -

Funt šterling 1417.—
Švicarski frank 353.25
Francoski frank 173.—
Belgijski frank 22,90
Nemška marka 357,50
Avstrijski šiling 50,25
Kanadski dolar 860.-
Holandski florint 341,—
Danska krona 145.—
Švedska krona 200.—
Norveška krona 160.—
Drahma: debeli 18.—

drobni 18.—
Dinar: debeli 41.-

drobni 41.—

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE - TRST

NA SPLOŠNO ŽELJO 
OBČINSTVA

PONOVITEV IGRE
Josipa Tavčarja

IGORJU UGAJA BACH
Glasbena oprema Anton Natek 
Lektor Majda Križajeva
Scena Demetrij Cej

Jože Babič 
Kostumi Marija Vidauova
Režija JOŽE BABIČ

Jutri, 14. t.m., ob 16. uri

ZADNJIČ V 
KULTURNEM DOMU

Enotna cena s popustom 1-000 lir

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE - TRST 

Kulturni dom
GOSTOVANJE LUTKOVNEGA 
GLEDALIŠČA IZ LJUBLJANE

Svetlana Makarovič
SOVIČA OKA

Režija in obnova predstave
MATJAŽ LOBODA 

Osnutki za lutke in sceno
JAKA JUDNIČ

Pesmi uglasbila
SVETLANA MAKAROVIČ 

Glasbena oprema in priredba
FRANCI OGRIZEK

Izvedba lutk
JANKO ŠTEFE

Izvedba kostumov
BECA ŠTUPNIK 
VOJKO ŠTUHEC

Izvedba scene
SALKO BAŠIČ

Tehnično vodstvo
CIRIL JAGODIC

V ponedeljek, 15. t.m., ob 15.30 
in ob 17.30.

AMATERSKI ODER 
PROSEK — KONTOVEL

Jutri, v nedeljo, 14. t.m., ob 
17. uri v dvorani Marijinega do
ma pri Sv. Ivanu , ,, j 11 "n ta «d , ij/i H j

H. F. KUHNELT

«EN DAN 
Z EDVARDOM»

veseloigra v treh dejanjih 

Vljudno vabljeni

SPD TABOR - OPČINE
vabi

danes, 13. novembra, ob 20.30 na 
predavanje

POTRESI
IN NJIHOVI VZROKI

Sodelovali bodo dr. Ivo Sosič, 
dr. Peter Suhadolc in Angel 
Vremec

SPD IGO GRUDEN NABREŽINA 
priredi

jutri, 14. novembra, ob 17. uri

SLAVNOSTNO
AKADEMIJO

v počastitev 10-letnice ŠD Sokol

Nastopali bodo moški zbor Igo 
Gruden, dekliški zbor Igo Gruden, 
Stane Raztresen, baletna skupina 
SPD Tabor z Opčin, harmonikar
ski duo Donna Kante — Klavdij 
Furlan in ansambel Taims.

Prireditev bo v občinski telo
vadnici v Nabrežini.

Vljudno vabljeni

Razstave

MENJALNICA
vseh tujih valut i

SPD Tabor - Opčine prireja raz
stavo Jožeta Cesarja, ki bo odprta še 
danes od 18. do 20. ure in jutri od 
9. do 12. in od 16. do 20. ure.

V galeriji Tribbio je slikarska raz
stava znanega umetnika Salvatoreja 
Fiumeja.

Na sedežu Cappelle Underground v 
UL Franca 17 bodo dar.es ob 18. uri 
odprli razstavo dveh mladih tržaških 
umetnikov Adriane Giancovich in 
Manfredija Caracciolo «Izhod iz kva
drata». Razstava bo odprta do 27. 
t.m. Umik je od 18. do 21. ure.

MLADINSKI KROŽEK 
« DOLINA »

priredi jutri, 14. novem
bra, ob 17. uri v dru
štvenih prostorih tradicio
nalno

MARTINOVANJE 76
z bogatim kulturnim spo
redom, na katerem bo na
stopil pevski zbor «Va
lentin Vodnik».

Sledilo bo nagrajevanje vinograd
nikov, ki so razstavili letošnji 
domači pridelek. Nato prosta za
bava.

Prvi del sporeda bo Ra
dio postaja Trst A nepo
sredno oddajala.

Gledališča
SAG
Slovensko amatersko gledališče go

stuje s predstavo Daria Foja «Bur
kaški misterij» jutri, 14. novembra, 
ob 10.30 v Mestnem gledališču lju
bljanskem v Ljubljani in ob 17. uri 
v Medvodah.

AVDITORIJ
Danes ob 16. in 20.30 je na sporedu 

predstava «Sestrični» I. Sveva Igrajo 
Vittorio Sanipoli, Mila Vannucci, Lu
cia Catullo, Massimo De Francovich 
in Maria Fabbri. Rezervacija in pro
daja vstopnic pri osrednji blagajni v 
Pasaži Protti.

ROSSETTI - Teatro Stabile
Od danes, 13. t.m., dalje bodo pri 

osrednji blagajni v Pasaži Protti spre
jemali rezervacije za «Idealista», ki 
ga je po Cankarjevem romanu «Martin 
Kačur* priredil Fulvio Tomizza.

Teatro Stabile — Teatro Laboratorio
(v mali dvorani Rossettijevega gleda
lišča).

Danes ob 16. in 20.30 bo na sporedu 
Strindbergovo delo «Il Pellicano». Pro
daja vstopnic pri osrednji blagajni v 
Pas. Protti. Na razpolago so abonmaji 
za tri predstave (Strindberg, Beckett 
in Genet). Vstopnina 3.000 lir. Zniža
na cena za študente in abonente 
Teatra Stabile 1.500 lir.

Šolske vesti
Srednja šola «S. Gregorčič» v Dolini 

obvešča, da je razstava slik o Simonu 
Gregorčiču v dolinski «Torkli» odprta 
ves teden od 17. do 20. ure.

Ravnateljstvo srednje šole Fran 
Levstik sporoča, da bodo volitve v 
šolske svete jutri. 14. novembra, v 
šolskih prostorih na Proseku. Volilni 
sedež bo nepretrgoma deloval od 8. 
do 20. ure.

Kino
La Cappella Underground: 19.00—21.30 

«Il mio uomo è una canaglia». 
Barvni film za vse. Igra George 
Segai.

Ariston 16.30 «I racconti immorali». 
Barvni film. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Mignon 16.00 «La liceale». Barvni film. 
Igra Gloria Guida. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Nazionale 15.00 «Mary Poppins», Julie 
1 Andrews.in Dick Van Dyke.
Grattacielo 16.00 «Il presagio». Barvni 

film., Igrate, Gregory Peck in Lee 
1 Remick. * Prepovedan mladini pod 

18. letom.
Fenice 16.30 «Il deserto dei Tartari». 

Barvni film. Igrajo V. Gassman, 
G. Gemma, L. Terzief, J. L. Trin- 
tignant.

Excelsior 16.00 «Candidato all’obitorio». 
Barvni film, v katerem igra Char
les Bronson. Film je za vse.

Eden 16.00 «Bruciati da cocente pas
sione». Barvni film. Igrajo J. Bir- 
kin, C. Spaak, A. Maccione, C. Pon- 
zoni. Prepovedan mladini

Ritz 16.00—19.00—22.00 «Novecento 
— atto II». Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Aurora 16.30—19.00—22.00 «Qualcuno 
volò sul nido del cuculo». Igra Jack 
Nicholson. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 14. letom. Zadnji dan.

Capitol 16.30 «Pubertà». Barvni film. 
Igra A. Andrews. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Cristallo 16.30 «Savana violenta»- 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Moderno 15.30 «Novecento» L del. 
Prepovedano mladini pod 14. letom. 
Zadnji dan.

Filodrammatico 15.45 «La dottoressa 
sotto il lenzuolo». Barvni film. Pre
povedan mladini pod 18. letom. Igra 
Karin Schubert.

Impero 16 30 «Apache». Barvni film- 
Igra P. Potts.

Vittorio Veneto 16.30 «L'amica di mia 
madre». Barvni film. Igra Carmen 
Villani. Prepovedan mladini pod 18- 
letom.

Ideale 16.00—21.45 «Serpico». Barvni 
film. Igra Al Pacino.

Abbazia 16.00 «Prigioniero della se
conda strada». Barvni film. Igrata 
Jack Lemmon in A. Bancroft.

Astra 16.30 «li figlio di Spartacus». 
Barvni film. Igra Steve Reeves in 
Gianna Maria Canale.

Radio 16.00 «Soldato blu». Barvni film. 
Igrata P. Strauss in Candice Bergen.

Volta 16.00 «Emanuelle nera». Karin 
Schubert in Angelo Infanti. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Potovalni urad 
AURORA

priredi
za božične in novoletne praznike 
naslednja potovanja in izlete: 
Od 20. do 27. dec. z letalom na 
Kanarske otoke (Tenerife).
Od 24. do 26. dec. z avtobusom 
na Bled.
Od 27. dec. do 3. jan. z leta
lom na Kanarske otoke.
Od 31. dec. do 2. jan. z vlakom 
v Maribor.
Od 31. dec. do 2. jan. z avto
busom na Krk.

Vpisovanje in podrobnejše in
formacije pri potovalnem uradu 
«AURORA» v Ul. Cecerone, 4 — 
telefon 60261.

Prispevki
Na spomin na Josipa Svetino da- 

rujje Vojko Kocjančič z družino 
10.000 lir za PD Valentin Vodnik.
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z OBČNEGA ZBORA ZDRUŽENJA STARŠEV NA PROSEKU

Osnovno šolo naj bi poimenovali 
po zaslužnem rojaku Ivanu Regentu
Poziv staršem, (la se polnoštevilno udeležijo volitev šolskih organov - Izvoljen novi odbor

Predsednik medrazrednega sveta 
Marko Paulin je poročal občnemu 
zboru o vseh pobudah, ki so bile 
do sedaj storjene. Iz zapsnika je 
bilo razvidno, da član; medrazred- 
nih svetov so že mnogo razpravljali 

o tem in prišlo je tudi nekaj pred
logov. med katerimi tudi, da bi za 
poimenovanje šole vprašali za mne
nje vse kulturno-športne in gospo
darske organizacije na Proseku in 
Kontovelu. Organizacije so se vse 
odzvale in ker je med vsemi prevla
doval predlog Ivana Regenta, je 
Rupel v zaključnem posegu dejal, 
da bo Združenje staršev delalo v 
tem smislu, da se namreč osnovna 
šola na Proseku čimprej poimenuje 
po Ivanu Regentu.

Ob zaključku se je Rupel zahvalil 
vsem za sodelovanje in udeležbo na 
občnem zboru ter pozval starše, naj 
bi vedno sodelovali in podpirali vsa
ko pobudo Združenja, ki bo v svo 
jih močeh storilo vse, da bi otroci 
našli v šoli svoj drugi dom, kar

V sredo zvečer je bil v prostorih 
osnovne šole na Proseku občni zbor 
Združenja staršev, katerega se je 
udeležilo lepo število staršev otrok, 
ki obiskujejo omenjeno šolo. Prisot
ne je v imenu združenja pozdravila 
Verica Garbini in se jim zahvalila 
za sievilno udeležbo.

Nato so izvolili za predsednika 
občnega zbora Bruna Rupla, za za
pisnikarja pa Dragico Gruden.

Rupel je uvodoma predlagal dnev
ni red, katerega so vsi soglasno spre
jeli, nato pa je podčrtal važnos. te
ga občnega zbora, katerega so skli
ce,li z namenom, da obnovijo odbor 
združenja, ki je bil izvoljen pred 
tremi leti, vendar je z uvSdbo šol
skih organov delovanje združenja 
nekoliko zamrlo. Iskušnje so doka
zale, da kljub izvoljenim šolskim or
ganom so združenja staršev zelo 
važna, saj lahko sodelujejo pri raz
voju in reševanju šolskih problemov, 
in to tudi s posredovanjem pri pri
stojnih oblasteh, posebno kar zadeva 
uveljavljenje pravic, ki jih sloven
ska šola mora uživati na podlagi 
ustanove in deželnega statuta.

Sledilo je poročilo odbora, iz kate
rega je bilo razvidno, da se je več- 
k”at sestajal in razpravljal o pe
rečih problemih šolstva, predvsem 
Pa o šolskih prostorih. Z uvedbo 
šolskih organov je združenje v glav
nem skrbelo za izvedbo volitev šol
skih organov, ki jih določajo po
oblaščeni odloki.

Sledile so volitve novega odbora.
Izvoljen je bil 13-članski odbor, ki 
ga sestavljajo: Vojka Sterni, Laura 
Rupel, Daniio Ukmar, Bruno Rupel,
Zvonka Rupel, Majda Pertot, dr.
Drago Štoka, Verica Garbini, Sonja 
Puntar, Savica Cibic, Savica Ver
ginella, Dragica Gruden in Ludvik 
btarc. Nadzorni odbor pa Marjan 
Starc, Kati Ban, Silvana Peric. Star
al1 so nato odobrili nov statut zdru
ženja, ki obsega 15 členov.

Y naslednji točki je bil govor o 
Prihodnjih volitvah za medrazredne 

.svete, kj bodo v nedeljo, 14. novem
bra, v šolskih prostorih! Združenje 
poziva starše, da se polnoštevilno 
udeležijo volitev.

Nato je Rupel prebral še pismo, 
naslovljeno tržaškemu županu Spac- 
cmiiu v zvezi z učilnico, ki kljub 
Protestom in zagotovilom ni še po
polnoma urejena. Zato ga starši pro
silo za posredovanje in obenem si 
2el‘jo, da bi jih občinska uprava 
seznanjala o vseh pobudah, ki jih 
lrna občina v korist šolstva na tem 
Področju.

Nato se je razvila živahna in plod
na diskusija v katero je pòseglò 
mnogo staršev. Med drugim ' je bil 
seveda govor tudi o poimenovanju 
s°le, ki se že vleče precej časa. 
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JUTRI V NABREŽINSKI TELOVADNICI

SLAVNOSTNA AKADEMIJA 
OB 10-LETNICI ŠD SOKOL
S lo prireditvijo se prične sezona SPD Igo Gruden

Jutri M. t.m., bo SPD Igo Gru- 
11 'z Nabrežine priredilo slavnost- 

. akademijo v počastitev desetlet- 
- Y SP Sokol. S tem se bo tudi za- 

dl4tvlet°Na sezona prosvetnega

Prireditev, ki bo v občinski telo-
sn n'u ’ bo Začela ob 17- Tudi tokrat-nab ski prosvetni delavci pri.

** boSat in pester spored, ki bo 
sh vo vzbudil zanimanje pri občin- 

lvu. Organizatorji so poskrbeli, da 
zph °Čram raznovrsten in skuša 
mn'Tičf1 vse okuse- Poslušali bo- 

ahko dva pevska zbora, mo- 
*inŠ’a 'J1 dekliškega, oba iz Nabre- 
me. Moški zbor «Igo Gruden, ki 

nainJn? Vadi že osem let in je na 
razim1?11 ?okazak da gre njegova 
, ' ,-ina..c?a odločno navzgor, po- 
turii f6i Slrše občinstvo. Gotovo bo 
tud, tokrat priklical številne poslu- 
k, Lubitelje zborovske glasbe, 
umetnr?-rad' Prisluhnejo narodni in 
ra hn Sbl P6803!- Poleg moškega zbo- 
mn„ - nastoPH tudi dekliški, ki ga 
Ven ria61 nekateri še ne poznajo, 
leto v fUdl dekleta vadijo že četrto
no olrv te,m.casu se je zbor številč-

okrepil m dosegel že kvalitetno
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bi bilo prav gotovo v veselje otro
kom in v radost staršem samim.

B. R.

Zimski urnik 
Rižarne

Rižarna je odprta od delavnikih od 
10. do 13.30, ob nedeljah in praznikih 
od 9. do 13., ob ponedeljkih pa je 
zaprta ves dan.

• V ponedeljek, 15. novembra, bo ob 
13. uri v prostorih trgovinske zbornice 
izredni občni zbor pokrajinskega kon
zorcija za kritje jamstev med mali
mi trgovskimi podjetji, potrošniškimi 
zadrugami in zadružnimi nabavnimi 
skupinami. Obnovili bodo izvršni svet, 
ki bo upravljal konzorcij za tri leta. 
Cilji tega konzorcija so predvsem 
razvoj in stabilnost malih trgovskih 
podjetij, ki se doseže z jamstvi pri 
bančnih posojilih.
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VPRAŠANJE KPI IN PSI NA DEŽELI

Kmetijsko in gozdarsko nadzorništvo 
treba voditi v jeziku domačih kmetov

Sedaj je priložnost, da sc reši nezadovoljivo 
stanje in ugodi upravičeni splošni zahtevi

Glede na nezadovoljivo stanje pri 
krajevnih nadzorništvih za kmetij
stvo in za gospodarstvo sta komuni
stična in socialistična svetovalska 
skupina v deželnem svetu naslovili 
na predsednika deželnega odbora 
dve ločeni, toda v bistvu podobni 
vprašanji.

Komunistični deželni svetovalci 
Colli, Lovriha, Moschioni in Bettoli 
izhajajo iz obstoječe situacije, ki je 
neustaljena in povzroča nezadovolj
stvo in težave krajevnim kmetom. 
Poudarjajo, da so obdelovalci v na
ši pokrajini skoraj izključno sloven
ske narodnosti in jim je naravno 
neprijetno, če ne morejo govoriti 
z vodstvoma obeh nadzorništev v 
svojem jeziku. Tudi samo delovanje 
uradov seveda zaradi tega ne more 
biti najbolj učinkovito. Sklicujejo se 
na zahtevo Kmečke zveze, ki jo pod
pirajo vse občine, pokrajina in sin
dikalna federacija, in vprašujejo 
predsednika, kakšne korake je sto
ril ali namerava storiti, da se obe
nem zadosti potrebi po funkcional
nosti nadzorništev..1 in^isfcvarno zago
tovi članom slovenske narodnostne 
skupnosti možnost, da uporablja svoj

iiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiniiiiiiiiiiiMiiii

raven. Oba zbora vodi prof. Sergij 
Radovič.

Predstavil se bo nato Stane Raz
tresen, občinstvu zelo priljubljen 
član SSG. ki bo podal vrsto recita
cij. Na nedeljskem sporedu bomo 
lahko sledili tudi nastopu mladih 
plesalk baletne skupine SPD Tabor 
z Opčin. Dekleta bodo plesale na 
melodijo zelo znanega valčka «Na 
lepi modri Donavi». Predviden je 
tudi nastop harmonikarskega dua 
Dorina Kante - Klavdij Furlan, ki 
ju poznamo kot pedagoga GM. Obi
skovalci nastopov GM se ju gotovo 
spomnijo kot dirigentov harmonikar
skih ansamblov, tokrat pa bosta na
stopila skupaj, in sicer prvič v Na
brežini. Zaključna točka nedeljske 
slavnostne akademije je koncert na
rodno - zabavnega ansambla Times 
z Opčin.

Prireditev SPD Igo Gruden je, kot 
se zdi, skrbno pripravljena. Prepri
čani smo, da se bo tudi publika do
bro odzvala in se v lepem številu 
udeležila tega prvega kulturnega 
večera letošnje sezone v Nabrežini.

M. T.

jezik v odnosih s tema važnima 
uradoma.

Socialista Zanfanini in Ermano 
poudarjata, da strokovne organizaci
je tržaških kmetov že dolgo brez 
uspeha zahtevajo, naj postavijo na 
vodstvo kmetijskega in gozdarskega 
nadzorništva funkcionarje, ki obvla
dajo jezik kmetovalcev tržaške po
krajine. Upravičenost zahteve doka
zuje podpora javnih ustanov in de
lavskih sindikatov. Zahtevana reši
tev bi zagotavljala neposrednejši od
nos in večjo funkcionalnost uradov, 
hkrati pa zadostila ustavnemu na
čelu o nediskriminiranju , in enako
sti državljanov. Glede na ugoden 
trenutek, ko sta namreč obe nad- 
zorništvi brez vodstva in ima deže
la med svojim osebjem primerne 
strokovnjake, vprašujeta predsedni
ka, če misli storiti, kaj da se na
mestita načelnika, ki obvladata slo
venščino.

V nedeljski številki bomo podrob
neje obravnavali vprašanje, kot 
smo to že napovedali.

V teku je razgibana 
sindikalna dejavnost

S noči, ob 21. uri, se je zaključila 
stavka železničarjev. Včeraj so stav
kali tudi uslužbenci državnega tele
fonskega podjetja ter uslužbenci dr
žavnega monopola, ki zahtevajo ob
novitev delovne pogodbe. Za prihod
nje dni so predvidene stavke dr
žavnih upravnih uslužbencev ter bol
niškega in šolskega osebja.

V zvezi z vprašanjem podjetja 
Bloch, ki je v središču pozornosti 
vsega delavstva in širše javnosti, je 
prišlo predsinočnjim do srečanja sin
dikalnih predstavnikov s parlamen
tarci strank ustavnega loka. Ob tej 
priložnosti je bila izrečena zahteva po 
srečanju z ministrom z industrijo 
Donat - Cattinom, ki naj bi bilo v 
teku prihodnjega tedna. Prihodnji te
den bo v Rimu tudi nova manifesta
cija uslužbencev vseh štirih obra
tov.

Sklepi (relje 
deželne komisije

Tretja deželna komisija je prelo
žila na prihodnji četrtek obravnavo 
vprašanja razmejitve šolskih ukrajev. 
Na ta način želi počakati, da bodo 
vse krajevne ustanove izrekle svo
ja mnenja in predloge.

Na isti seji je komisija na predlog 
svetovalca Ribezzija sklenila prire
diti vsto posvetovalnih srečanj o 
vprašanju mladinske brezposelnosti 
v deželi. To pobudo so narekovali 
zaključki razprave o zakonskem os
nutku o pravici do šolanja, ki jo je 
tretja komisija sprejela.
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V Benetkah dodatna preiskava 
o ozadju petoveljskega procesa

brizivi?ne^e^el<: se b° na tržaškem 
lievll por°tnem sodišču nada- 
tatn ™PTes 0 Petoveljskem aten- 
zapisnik ^J,razPravi bodo prebrali 
S zaslišanja švicarskih poli-
ni JU!kclona*v in Poročilo fi- 
vorniakn Straznikov..° prehodih to- 
mein °'l Cez italijansko-švicarsko 
zakl:;,r-nat0f Pa bo Proces prešel v 
naJCn° fazo- Ze v ponedeljek ali 
V0rt n t0rek 80 predvideni go-
iim h nVet?lk°V zasebnih strank, ki
Swnr?dL° Sle^H P0Segi tožilca in za- 
fo' r°YPr0Ces bi se moral ta- 

M H Pred koncem meseca.
PrepletatV la Presenečenja, k, se 
PenriklJ Ze °d začetka Prvosto-SStasps S?" “ vrt 

mbY‘ p»‘2
Gori t državnemu pravdniku iz 
časfiikn1' ^apcoliju, karabinjerskim aSta kom MrngareHiju, Chiricu in 

arru, priči prvostopenjskega proce.

sa Di Biaggiu, jetnišniškemu pazni
ku Paduli, obtožencu Resenu in za
govorniku odv. Bernotu. Dr. Pascoli 
je osumljen, da je prikril preisko
valnemu sodniku Cenisiju nekatere 
akte preiskave in s tem prevzel 
funkcije, ki so v pristojnosti preisko
valnega sodnika. Mingarelli, Chiri
co in Farro so osumljeni, da so 
sestavili lažno poročilo o izvoru ek
sploziva, Mingarelli in Chirico pa, 
da sta sestavila netočen zapisnik Di 
Biaggiovega pričevanja. Di Biaggio 
je osumljen obrekovanja vseh še
stih obtožencev petoveljskega aten
tata in samoobrekovanja, ker je 
trdil, da je skupaj z Resenom pri
peljal iz Švice eksploziv. Prav tako 
so osumljeni obrekovanja jetnišni- 
ški paznik Padula, odv. Bernot in 
Resen. Kar zadeva Resena je nam
reč beneški državni tožilec mnenja, 
da je naprtil preiskovalcem deja
nja, ki so pretirana v primerjavi z

ugotovitvami beneškegk državnega 
pravdnika. Ti sodni pozivi nakazu
jejo šele začetek širše preiskave, 
ki je tesno povezana s tržaškim 
procesom, saj so ljudje, ki sedijo v 
Trstu na zatožni klopi, v Benetkah 
dejansko tožitelji.

Beneški državni tožilec se je od
ločil, da pošlje sodna obvestila dr. 
Pascoliju, karabinjerskim častnikom 
in Di Biaggiu potem ko je 2. no
vembra letos zaslišal švicarske po
licijske funkcionarje. Ti so morali 
tako v kratkem presledku kar dva
krat odgovarjati na ista vprašanja. 
Medtem ko je izid zaslišanja, ki ga 
je odredilo tržaško prizivno porotno 
sodišče, javen, pa je izid bene
škega zaslišanja strogo tajen. Jasno 
pa je, da so švicarski policisti oba
krat potrdili iste okoliščine in tem 
njihovim izjavam so sledila sodna 
obvestila.

STRANKE IN POSLANCI ZAVZEMAJO SVOJA STAUSCA

Poslanec Marocco (KDj je izrekel 
pozitivno oceno osimskega sporazuma
Dejal je tudi, da je treba dopolniti nekatere točke, ki niso docela jasne - Dodatni 
prispevek rimske vlade goriški občini za nabavo jugoslovanske vode z Mrzleka

V raznih komisijah rimske poslan
ske zbornice v teh dneh poteka raz
prava o ratifikaciji jugoslovansko - 
italijanskega sporazuma v Osimu.

Goriški demokristjanski poslanec 
Marocco se je oglasil v razpravo v 
komisiji za promet poslanske zbor
nice in dejal, da ima os:mski spo
razum, kot ga predlaga italijanska 
vlada, vrsto pozitivnih točk, zaradi 
katerih se bodo rešila številna do
slej odprta vprašanja med Italijo in 
Jugoslavijo. Sporazum je v celoti 
pozitiven, je dejal Marocco, izpo
polniti pa je treba nekatere točke, 
ki niso popolnoma jasne in s tem v 
zvezi mora italijanska vlada pokaza
ti določeno mero solidarnosti s pre
bivalstvom vzhodnega dela države.

Posl. Marocco je govoril tudi o 
železniških, cestnih, pomorskih in le
talskih zvezah med državama, zelo 
podrobno je govoril o novem obmej
nem prehodu Štandrež - Vrtojba. De
jal je, da se mora okrog tega pre
hoda ustvarit; moderno postajališče 
z avtoportom in da morajo biti tu 
trgovske in turistične naprave. Go
voril je tudi o nujnosti odprtja pre
hoda v Ul. sv. Gabrijela, pomisleke 
pa je imel o točki 5,,v kateri je re
čeno, da je treba razširiti prehod 
pri Rdeči hiši, kjer bo, po njegovem 
mnenju, manj prometa kot ga je 
sedaj. Posl. Marocco je tudi zahte
val, da se to mnenje sporoči poslan
ski komisij; za zunanje zadeve in 
predlog je komisija za promet spre
jela.

Isti poslanec se je pri predsedstvu 
vlade zavzel tudi za dodatno pomoč 
rimske vlade goriški občini, ker se 
bo cena jugoslovanske vode z Mrzle
ka goriški občini povišala. Zaradi te
ga bo imela goriška občina več 
kot podvojeni strošek za nabavo te 
vode. Predsednik vlade je goriške 
mu poslancu obljubil, da pripravi 
zakonski osnutek, v katerem bo pred 
videno, da bo vlada dala v ta na 
men goriški občini prispevek 70 mi 
lijonov lir. Zakonski osnutek naj bi 
sprejela rimska vlada na eni pri 
hodnjih sej, v poslanski zbornici 
pa bodo o njem razpravljali še pred 
koncem leta.

V Jamljah sc je sestalo 
deželno tajništvo SSk

V petek, 5. novembra, je bil v 
Jamljah sestanek deželnega tajni
štva Slovenske skupnosti. Pod pred
sedstvom Mirka Špacapana so člani 
tajništva obravnavali vrsto aktual
nih vprašanj slovenske narodnostne 
skupnosti v naši deželi. Deželni taj

nik Drago Štoka je v svojem poro- društva odvisna predvsem od občin- 
čilu podrobno orisal delovanje SSk škili financ ter od izkupičkov raznih 
v zadnjem, obdobju. j prireditev.

Dotaknil se je splošnega politič-1 Prav zaradi zavlačevanja s strani 
nega položaja, delovanja deželnega dežele sta socialdemokratska sveto- 
sveta, s posebnim ozirom na razne valca Bianconi in Tacchinardi pred- 
zakone v korist slovenske manjšine, i ložila pred dnevi predlog resoluci- 
šolskega okraja in političnih stikov je, v kateri ugotavljata, da je iista- 
SSk z drugimi manjšinskimi silami , novitev takega urada skoraj nujna 

državi. Podčrtal je velik pomen j spričo možnosti, ki jih nudi bodoča
zakonskega deželnega zakona o kul 
turi, ki daje posebno podporo mu
zejem in knjižnicam ter pri tem u- 
pošteva bistveno slovensko prebi
valstvo. Deželni tajnik je ponovno 
izrekel polno solidarnost stranke s 
koroškimi Slovenci v njihovem tež
kem boju za narodnostne pravice in 
posebej proti preštevanju, ki ga je 
vsilila avstrijska vlada.

Dolga razprava se je razvila ob 
problemu šolskih okrajev, ki bo o 
njih razpravljal v kratkem deželni 
svet. SSk se je tu še enkrat odločno 
izrazila za samostojen šolski okraj, 
ki naj enotno združi vse slovenske 
šole. Vse to SSk zahteva tudi v 
skladu s soglasnimi zahtevami slo
venskih občin na Goriškem in Trža
škem ter šolskih organizmov, za- 
vodnih in šolskih svetov. Tajništvo 
je tudi obravnavalo problem občin 
zborov stranke. V Trstu je bil pred 
kratkim, v Gorici bo konec novem
bra.

Tajnik je še posebej orisal zakon
ski predlog SSk o kritju stroškov 
za dvojezičnost slovenskim šolam. 
Ta osnutek je že sprejela ustrezna 
komisija, zato je upati, da ga bo 
odobril tudi deželni svet.

Socialdemokrati 
za avtonomno 
lctoviščarsko ustanovo

Že dolgo let se goriška občina za
vzema za ustanovitev avtonomne le- 
toviščarske ustanove v Gorici. Zdi 
se pa, da so bili vsi dosedanji na
pori v tej smeri brez uspeha, kajti 
deželna vlada, ki je pristojna za to, 
še ni razpravljala o prošnji. V Gori
ci sicer deluje krajevno turistično 
društvo Pro loco, ki je v zadnjih 
letih zelo delavno, vendar se mora 
spoprijemati s številnimi težavami 
prvenstveno denarnega značaja U- 
stanovitev avtonomne letoviščarske 
ustanove bi nedvomno pomenila ko
rak naprej pri razvoju turistične de
javnosti ter obogatitev kulturno - tu
rističnih prireditev v našem mestu. 
Avtonomne letoviščarske ' ustanove 
namreč prejemajo podporo iz javnih 
sredstev, medtem ko so turistična

cestna in železniška povezava z na
šim mestom. V osnutku sta nadalje 
izražena priznanje dosedanjemu ak
tivnemu prizadevanju urada Pro lo
co in poziv deželni vladi, naj že en
krat pristopi k reševanju tega, za 
Gorico tako pomembnega vprašanja.

9 V sovodenjski občini bodo v krat 
kem izročili namenu javne telefonske 
govorilnice. V Rupi, na Peči in v Ga- 
brjah so dela že skoraj dokončana, 
medtem ko bodo v prihodnjih dneh po
stavili -govorilnico tudi na Vrhu.

NA POBUDO RAJONSKE SKUPŠČINE

Prostovoljno čiščenje 
občinskega parka v Podgori

Otroci se sedaj igrajo na cestah

Predsednik rajonske skupščine v 
Podgori Edvard Maligoj je poslal 
tisku tiskovno sporočilo, v katerem 
opisuje, kakšni so glede nekaterih 
vprašanj odnosi med rajonsko skup 
ščino in občinsko upravo. V tem 
tiskovnem sporočilu so nanizana 
vprašanja, ki so jih obravnavali na 
izredni skupščini 7. novembra. Člani 
konzulte ugotavljajo da se občinska 
uprava ne ravna v skladu z dogo 
vorom s skupščino o čistoči v parku, 
in predlagajo javno zborovanje z 
udeležbo predstavnikov javne upra
ve in demokratičnih strank.

Rajonska skupščina je namreč za 
radi finančnih težav občinske upra
ve sklenila očistiti park ob pomoči 
članov VZPI - ANPI. Dela dobro na
predujejo in obetajo skorajšnje od
prtje parka za občinstvo in še po
sebej za otroke, ki se morajo igrati 
na cesti. Pobuda je naletela na ugo
den sprejem v Podgori in ni več 
daleč čas, ko bo park spet tako 
urejen kot nekdaj.

Občinski strokovnjaki so po pre
gledu opravljenih del izjavili, da so 
prostovoljci poškodovali okrasno 
drevje in rastline. Člani rajonske 
skupščine hočejo skupno z občin
skimi tehniki na kraju samem u.*o- 
toviti, ce gre res za orjo, ali pa 
ne gre morda za pomoto m se pri 
tem misli na robido in druge zaje- 
dalke, ki so preprečevali normalno 
rast drevja. Rajonska skupščina se 
sprašuje, če se za vsem tem ne 
skriva morda težnja občinske upra
ve, da bi ostal park zanemarjen kot 
je bil poprej in da ne bi mogel 
nihče vanj. Nadalje skupščina pri
pominja. da je Podgora že dovolj 
zapostavljena in da zelenje prerašča 
pločnike, ki jih ni več mogoče upo
rabljati. Poleg tega občinska uprav a 
ni očistila pločnikov in cest, kot je 
to želela rajonska skupščina. Pred
sednik Maligoj zaključuje svoje pi
smo z ugotovitvijo, da mora občin
ska uprava enako obravnavati vse 
rajone, tako kot so enako obravna
vani, kadar je treba plačevati davek.
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SINOČNJA SEJA OBČINSKEGA SVETA V GORICI

Soglasna obsodba fašističnega nasilja 
v naši pokrajini in v naši deželi

Pavlin (SSk) o krivičnem štetju Slovencev na Koroškem - Svetovalci PSI zah
tevajo ljudske hiše za prizadete po potresu - Chiarion (KPI) o prosti coni

Prvi del sinočnje seje občinskega 
sveta v Gorici je bil v celoti po
svečen številnim vprašanjem sveto
valcev. V uvodu je župan De Simone 
obsodil fašistično divjanje, ki je v 
zadnjem času spet zajelo našo de
želo in našo pokrailno. Njegovim 
besedam sta pritrdila svetovalca 
Tuzzi (KD) in Del Ben (PSI). Ta 
j« tudi izrekel pohvalo županu, da 
je sodeloval na četrtkovi sindikalni 
manifestaciji, medtem ki. je Forna- 
zir (PLI) to obsodil.

Svetovalec Pavlin (SSk) je obve
stil svetovalce o krivičnem štetju 
Slovencev na Koroškem in menil, da 
bi moral župan nastopih pri celov
škem županu. De Simone pa je od 
govoril, da se ni moč na upravni 
ravni vmešavati v notranje zadeve 
kake druge države.

Župan je še obvestil svetovalce o 
načrtu podjetja ANAS za novi most 
«9. avgusta» in o skupr- resolucij1, 
ki so jo sprejeli včeraj popoldne na
čelniki skupin v zadevi finančnih 
zmogljivosti občinske blagajne. Pri
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GOSPODARSKA GIBANJA PROTI KONCU LETA

industrijska proizvodnja umerjena 
Zadovoljivo poslovanje v trgovini

Lesno-predelovalna industrija išče izhod iz težav - Za
ostrovanje kreditne politike in težave v majhnih podjetjih

Tudi v oktobru so bila gospodar
ska gibanja na Goriškem dokaj u- 
mirjena. V industrijskih obratih je 
proizvodnja stekla po običajnem 
ritmu. Ni bilo pričakovane poživitve, 
na katero so nekateri računali na 
podlagi sicer medlih znakov izbolj
šanja položaja v drugem trimesečju 
letos. V nekaterih obratih se je si
cer nekoliko povečalo povpraševa
nje, podjetja pa se še vedno dušijo 
zaradi pomanjkanja likvidnosti, zla
sti po vladnih ukrepih o krčenju 
kreditne razpoložljivosti bank.

Proizvodne zmogljivosti v nekate
rih velikih podjetjih pa ostajajo še 
dalje precej neizkoriščene. Tako se 
v tržiški ladjedelnici še vedno uk
varjajo z zelo težkim vprašanjem, 
kako si zagotoviti dovolj naročil 
vsaj za normalno obratovanje

V lesno predelovalni industriji še 
vedno iščejo izhod iz težav. Zlasti 
manjši obrati vidijo rešitev v pove
zovanju in združevanju, kar naj bi 
imelo za posledico ožjo specializa
cijo in seveda pocenitev končnih iz
delkov, zlasti pohištva. Ustrezne ko
rake pa bi morali povzeti tudi pri 
prodaji, kajti prav trgovska mreža 
na domačem trgu je odgovorna za 
navijanje cen. Da dobički pri pro
daji niso majhni, priča že samo dej
stvo da se vedno več ljudi ukvarja 
s prodajo pohištva.

Videti je, da so se v zaostrenih 
vsekakor pa nenavadnih pogojih 
gospodarjenja najbolje znašli trgov
ci, čeprav je tudi v oktobru prišlo 
do občutne podražitve zlasti pre
hrambenih izdelkov. Opaziti pa je 
bilo pri domačih kupcih nekoliko 
več smotrnosti in premisleka pri na
kupovanju, kar je nedvomno pripi
sati zmanjšanju kupne moči.

Posebno poglavje še vedno pred
stavljajo za goriško trgovino jugo
slovanski kupci. Njihov priliv je bil 
tudi v oktobru zelo živahen. Največ 
dobička od tega pa so imele številne 
trgovine s konfekcijo in modnimi 
oblačili. Seveda tudi v trgovini i- 
majo nekaj težav. Tako se je zao
strila celotna zadeva v zvezi z ve
leblagovnico Standa, ki zaposluje 
preko 80 uslužbencev in ki privablja 
številne jugoslovanske kupce.

Blagovna menjava med Italijo in 
Jugoslavijo, kakor tudi z drugimi 
deželami je bila dokaj umerjena. 
Razlog za tako stanje je iskati v 
neuravnovešenosti plačilnih bilanc

in stremljenju posameznih držav k 
omejitvi uvoza. Nekoliko drugačno 
je stanje blagovne menjave v okviru 
maloobmejnega goriškega sporazu
ma, ki ga ukrepi splošne zunanje 
trgovinske menjave ne dosegajo Po 
tem sporazumu je bilo uvoženega iz 
Jugoslavije za skoraj poldrugo mili
jardo lir blaga, izvoz pa je dosegel 
nekaj nad 700 milijonov lir.

Na področju prevozov oseb in bla
ga moramo omeniti, da je v porastu 
število potnikov na ronskem letali
šču, kakor tudi količina prepeljane
ga tovora. Podatki za tržiško prista
nišče pa prikazujejo za mesec ok
tober majhno nazadovanje v prime
rjavi s prejšnjimi meseci. Vsekakor 
tako gibanje ne gre jemati kot znak 
za splošno nazadovanje prometa, 
ampak gre po vsej verjetnosti bolj 
za občasen pojav.

Razstavi Demetrija Ceja 
in Lojzeta Spacala

Še danes in jutri si ljubitelji u- 
metnostj lahko ogledajo v goriški 
galeriji «II torchio» osebno razstavo 
slovenskega slikarja Demetrija Ce-1 
ja. Ta slikar, goriški rojak, sedaj 
živi in dela v Trstu kot scenograf 
Stalnega slovenskega gledališča.

V torek, 16. novembra, ob 18.30, 
pa bo v umetniškj galeriji «La bot
tega» v Ul. Nizza otvoritev raz
stave tržaškega slovenskega slikar
ja Lojzeta Spacala.

stavnim vozilom Marko Černič iz 
Števerjana. Trčenje je bilo, tudi za
radi mokrega in spolzkega cestišča, 
neizbežno. Sunek je bil vsekakor 
precej močan, saj se je Černičevo 
vozilo odbilo nekaj metrov nroč. kjer 
je treščilo v ustavljen avto, last Ar- 
nalda Fantini ja iz Gorice.

Pri nesreči so se poškodovali vsi 
potniki fiata 127, ki so jih sprejeli 
v goriško bolnišnico. Voznik Romolo 
Cepparo se bo zdravil 7 dni, Otilia 
Robini 10 dni, druga sopotnica Agrip 
pina Cirroni pa 30 dni.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je e 

Gorici dežurna lekarna Marzini, Kor 
zo Italia 89, tel. 2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tržiču 

dežurna lekarna San Nicolo. Ulica 
Prvega maja tel. 73328.

tem v zvez, naj povemo, da je ob 
činska uprava našla možnost, da iz 
plača konec novembra plače usluž
bencem in da izplača tud. zaostanke 
občinskim upokojencem.

Svetovalec Waltritsch (PSI) pa je 
skupno s kolegi Nanutom in Del Be
nom predlagal, da bi se na prihod
nji seji podrobno razpravljalo o vpra
šanju družin, ki so morale zapustiti 
pj potresu poškodovana stanovanja 
in so začasno nastanjene v vili Rit- 
ter v Stražicah. Nudi naj se jim 
možnost, da dob jo ljudska stanova
nja. S to zahtevo je soglašala tudi 
svetovalk. Pirella (KPI).

Svetovalec Aprilis (KD) je hotel 
vedeti, kako je s pogajanji med go
riško in novogoriško občino o od
prtju prehoda v Ul. sv. Gabrijela. 
Odgovoril mu je župan. Svetovalec 
Waltritsch ' pa je zahteval takojšen 
nastop obč ne pr; ustanovo «Ente Tre 
Venezie», ker ni ta obnovila na la
stnem'zeTnljišču v Pevmi prej obsto 
ječib odvodnih kanalov. V četrtek je 
bilo namreč na cesti Pevma - Št. Ma
ver pol metra vode in promet je 
bil na tej poti onemogočen. Odbor
nik za javna dela Zuccalli je oblju
bil takojšen poseg tehničnega ura
da. da bi stvari postavili na mesto.

Svetovalec Chiarion (KPI) pa je 
zahteval sklicanje sestanka med za
stopniki goriške in sovodenjske ob
čine ter pokrajinske uprave, da bi 
se domenili o morebitnem skupnem 
nastopu v razširjenem odboru trgo 
vinske zbornice, ki upravlja razde
ljevanje kontingentov proste cone 
in goriški sklad za razne infrastruk
ture.

Prvenstvo primorskih 
šahovskih društev

Ekipno šahovsko prvenstvo Pri
morske, ki je bilo pred leti redno, 
se zadnja leta ni organiziralo več. 
Vzroki so bili v razdelitvi tekmo
vanj po ligah, kar pa ni bilo v skla
du z novimi pogledi na podobna 
športna tekmovanja. Že na zadnji 
skupščini šahovske zveze Slovenije 
je bilo sklenjeno, da se tudi v šahu 
osnuje toliko tekmovalnih skupin, ko
likor je šahovskih zvez. Tako smo 
tudi na področju Primorske letos 
pričeli z liga tekmovanji — ekipno 
tudi v šahu. Zaradi razpotegnjenosti 
in daljav, je bilo to prvo moštveno 
tekmovanje letos razdeljeno v dve 
skupini: severno in južno. Pripomni
mo naj, da šteje vsaka ekipa, kjer 
tekmuje po 10 igralcev, in sicer šest 
članov, dve članici in dva iz vrst 
mladine. S tem se hoče doseči v pr
vi vrsti raznovrstnost in dati mož
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ZADEVA WINZI PRED SODNIKI

Tatov ne moti slabo vreme. Vče
raj so neznanci ukradli v Ulici Bar- 
barigo v Tržiču fiat 500, last Sreč
ka Krmeca iz Cerovelj. Preiskava 
za odkritje storilcev je že stekla.

Neprevidnost in mokro 
cestišče — trčenje 
na križišču
Trije ranjeni in precejšnja gmot

na škoda. To je obračun prometne 
nesreče, ki se je zgodila v četrtek 
zvečer v Gorici, na križišču Ulice 
Leoni in Ulice P. Diacono. Do nesre
če je prišlo, tako je ugotovila cest
na policija, ker voznik fiata 127 z 
videmsko registracijo 221399 ni u- 
pošteval prometnega znaka. Zavozil 
je na križišče ravno v trenutku, ko 
je z nasprotne strani pripeljal z do

Nenavadna razprava na sodišču: 
iz tožilcev so postali obtoženci
Skupino agentov javne varnosti je prijavil sindikalist Petrali

Na goriškem sodišču se je včeraj 
pričela nenavadna obravnava, med 
katero so tožilci postali obenem ob 
toženci. Zapleten dogodek se je zgo 
diI 1. oktobra letos v Gorici. Skupina 
agentov javne varnosti, kateri je na
čeloval brigadir Luigi Acconcia, je v 
mestnem središču ustavila mladeniča 
in od njega zahtevala osebno izkazni
co. Le-ta. 25-letni Gunther Winzi iz 
Ulice Cappella 25, je agenta udaril 
s pestjo in hotel zbežati. Povedati je 
treba, da je Winzi dober znanec go
riške kvesture, saj je stalni član sku
pine, ki jo sestavljajo dvojčka Mar- 
cossi, Ilario Cravos in drugi. Potem 
ko so agenti umirili vročekrvnega mla
deniča. so ga odpeljali na kvesturo. 
Zadnjemu dogodku je prisostvoval taj. 
nik pokrajinskega tajništva CGIL Gian
ni Petrali. ki je agente javne varno
sti prijavil sodnim oblastem. Petrali 
namreč pravi, da so se agenti na

grob način vedli z mladeničem, poleg 
tega je eden od agentov brcnil Win- 
zija v nogo.

Na včerajšnji obravnavi je na za
tožni klopi sedel Winzi, sodišče pa je 
iroleg obtoženca zaslišalo še brigadirja 
Acconcio ter sindikalista Petralija. 
Prvi je dejal, da v takratni zmedi 
se ne spominja, ali je agent udaril 
mladeniča z nogo. Poudaril pa je. da 
se je Winzi s silo uprl zahtevi po izro 
čitvi osebne izkaznice.

Winzijev branilec odvetnik Maniac- 
co je zahteval, naj sodišče zasliši a 
genia, ki je po mnenju Petralija brc
nil mladeniča in kateri je v začetku 
razprave bil prisoten na sodišču. Ko 
pa je obhodnik poklical agenta, tega 
ni bilo več. Brez dvoma, ko je slišal, 
kako gredo stvari, je «diplomatsko» 
odšel.

Razprava se bo zato nadaljevala v 
sredo, 17. novembra, ob 15.30.

nost sodelovanja tudi šahislkam in 
mladini.

V nedeljo, 7. novembra je bilo v 
prijetni dv orani hotela «Sabotin» odi
grano prvo srečanje severne skupi
ne med ekipama iz Tolmina in No
ve Gorice. Rezultat 5:5, neodločen 
pa ne pove vsega, saj so imeli No
vogoričani na prvih šestih deskah 
rezultat 5:2 (člani), na ženskih de
skah 1:1, dočim so bili Tolminci na 
mladinskih deskah boljši in dosegli 
2:0 in s tem izenačili. Ker se bo tek
movanje nadaljevalo — v nedeljo, 
14. nov se pomerijo med seboj Tol
min in Idrija, nato pa še Nova Go
rica in Idrija in se bodo skupni re
zultati sešteli — bo prvak severne
ga dela določen po vseh odigranih 
kolih. V nedeljo, 5. decembra pa bo 
v Lipici srečanje zmagovalčevi z o- 
bth področij, kjer se bosta pomerila 
v dvokrožnem nastopu in bo tako po
tem ekipni prvak Primoske šahov
ske zveze igral v drugi zahodni re

publiški -skupini Za vsa ta tekmova
nja vlada med ljubitelji šaha veliko 
zanimanje.

B. F.

Razna slovenska 
martinovanja

Drevi bosta na Goriškem dve slo
venski martinovanji. V Štandrežu se 
zberejo člani domačega prosvetnega 
društva «Oton Župančič», v gostilni 
Sirk na Plešivcm pa Slovenci, ki ži
vijo v krminski občini Za krminske 
Slovence pomeni martinovanje vsa
koletno srečanje. Jutri pa bodo v 
hotelu Maestoso v Lipici martinova
li goriški planinci. Planinsko mar
tinovanje bo v popoldanskih urah.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvu — Go

rica sporoča vozni red avtobusov na 
martinovanje v Lipico, jutri 14. 
novembra. Prvi avtobus odpelje ob
13.30 s Travnika. Postanek pri 
pevmskem mostu, na Oslavju, v Pod
gori in Štandrežu. Drugi avtobus 
odpelje ob 13.45 s Travnika narav
nost v Sovodnje, kjer bo čakal pri 
Kulturnem domu. Udeleženci naj ne 
pozabijo na listine za prehod meje.

Kino
Corica

VERDI 18.30- 22.00 «Barry Lyndon». 
R O’Neal in M. Berenson. Barvni 
film.

CORSO 17.00 — 22.00 «1 sopravissuti del
le Ande» H. Stiglitz in N. Lazzarrno. 
Barvni film prepovedan mladini pod 
14. letom.

MODERNISSIMO 17.00-22 00 < Monty 
Fython». G. Chapmaw in C. Idle. 
Barvni film.

CENTRALE 17.00-21.30 «Amici miei», 
Ugo Tognazzi in Gastone Moschin. 
Barvni film.

VITTORIA 17.15- 22.00 «Sloria segre
ta di un lager femminile» B Tove 
in P. Gordon. Barvni film prepove
dan mladini pod 18. letom.

Tržič
E.XCKLSIOR 16.30-22.00 «Savana vio

lenta». Barvni film.
PRINCIPE 17.30—22.00 «Complotto di 

famiglia».

Nova Corica 
in okolica

SOČA «Spartak» ameriški barvni film 
ob 18.00 in 20.30.

SVOBODA «Zločin v Orient Expres- 
su» — ameriški barvni film ob
18.00 in 20.00.

DESKLE. «Erankeštajn mlajši» — a- 
meriški barvni film ob 19.30.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
RODILA STA SE: Dano Zamuner, 

Samuele Moretti .
UMRL JE: 66-letni soboslikai Cesa

re Tofful.
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HVALEVREDNA POBUDA TURISTIČNEGA PODJETJA KOMPAS

Kič še vedno prevladuje 
po slovenskih trgovinah

Letošnje nadaljevanje uspele akcije v boju proti kiču je sejem spomin
kov v Kranjski gori - Na sejem so vabljeni tudi ustvarjalci iz zamejstva

Če se sprenodii-.o po naših trgo
vinah, recimo, da se bomo osredo
točili le na Lj ubij ano — in prav nič 
bolje ni v Trstu — opazimo, da je 
pri nas še vedno dovolj kiča. Ozna
čiti karkoli s «kičem» je seveda 
vprašljivo, saj če je kaj relativno, 
je gotovo relativen pojem «kiča». 
Kaj kič je in kaj ni — tu so si 
mnenja zelo deljena. Marsikaj je

viru letošnjega sejme, natečaj ne bo 
razpisan, namen organizatorjev pa 
je isti, privabiti k sodelovanju čim- 
večje število zasebnih izdelovalcev 
in podjetij, ki izdelujejo spominke 
in se tudi sami potegujejo za izvi
ren in etnografsko utemeljen spo
minek, ki pa naj ima poleg umet
niške tudi komercialno vrednost.

Zelo bi bili dobrodošli razstavljav

Zares lep spominek: kurent

za enega kič, kar za drugega ni. 
No, pa vseeno. Večina ljudi z estet
skim čutom bi bila le malokdaj v 
zadregi, ko bi se morala odločiti, 
ali je neki predmet kičast ali ni. 
Določena merila za to obstajajo. 
Pri tem je lahko pomemben mate
rial, iz katerega je predmet izde
lan, pa barva... in še.

če pogledamo samo na področje 
spominkov in si vzamemo za pri
mer kurenta: Kurent je izdelan iz 
lesta, Tkovno je lepo oblikovan, 
ima vse lastnosti spominka, kakr
šnih si želimo vse več. Če bi bil 
izdelan, denimo iz lahke plastike, 
pobarvan z neprimernimi barvami, 
bi bil zlahka lahko to kič. Tako pa 
je eden najlepših spominkov, ki smo 
jih zadnje čase izdelali na Sloven
skem, saj je bil celo nagrajen s 
prvo nagrado na lanskoletni Borzi 
turističnih souvenirjev, ki je bila 
v Kranjski gori, kot začetek akcije 
za izboljšavo turističnega spominka.

Turistično in gostinsko podjetje 
Kompas Jugoslavija, ki je organi
zator in pobudnik lanskoletnega sej
ma, tudi letos organizira, prav ta
ko v Kranjski gori, drugi sejem 
turističnih spominkov s kratico STS. 
Sejem bo od 17. — 20. novembra. V 
okviru lanskoletne borze je bil raz
pisan tudi natečaj za najbolj izviren 
in po drugih začrtanih kriterijih 
najbolj uspel spominek. Ocenjeval
na komisija je tako prisodila prvo 
mesto kurentu, druga nagrada je 
šla raglji, tretja brunkalici. V ok-

ci iz zamejstva, torej iz Trsta, oko
lice, iz Goriške, Furlanije-Julijske 
krajine in od povsod drugod, kjer 
bi se le želeli odzvati povabilu Kom
pasa in svoje izdelke razstavljati 
v Kranjski gori.

Takih izdelkov kot je «kurente, 
si želimo še več. Zato, da bomo to 
dosegli, pa je potrebno tudi kaj 
storiti. Na primeren način moramo 
torej vzpodbuditi proizvajalce, da 
bi izdelovali etnografsko utemelje
ne, izvirne, estetsko dognane spo
minke. Taka vzpodbuda je Kompa
sova zamisel o vsakoletnem sejmu, 
kjer bi se srečevali proizvajalci in 
kupci, tu bodo razstavljeni izdelki, 
ki bodo zadovoljevali določene po
stavljene kriterije, tu bi lahko kup
ci in proizvajalci končno lahko na
šli skupno govorico — sklepali bi 
pogodbe, kar bi bil pomemben ko
rak pri reševanju problematike, ki 
je kar se da pereča in zasluži mno
go več pozornosti, kot smo ji 
posvečali doslej. Prireditev bodo 
spremljala tudi zanimiva strokov
na predavanja, pogovori ob okro
glih mizah, pa modna revija fol
klorno obarvanih oblačil.

Podobna situacija s kičem v tr
govinah s spominki je tudi v drugih 
deželah in ne le na Slovenskem. 
Spomnimo se le, koliko kiča nam 
prodajajo v Benetkah (vse pozlače
no, pa «krasne» posodice in razni 
čudeži iz poslikanega porcelana), 
v Parizu prav tako, pa v Monacu 
(vsi mogoči izdelki so poslikani s

figuricami knežje družine — zelo 
čudno, da Grace iz Monaca, kaj 
takega dovoli, saj je sama kar e- 
legantna), takih primerkov je, na 
žalost, povsod mnogo.

Seveda pa se zato še ne smemo 
tolažiti, da lahko tudi pri nas, Slo
vencih ostane tako kot je, ker da 
je drugod še slabše. Vedno se je 
treba zgledovati po tistem, ki je od 
tebe boljši, zato tudi smo začeli s 
to akcijo.

Lanskoletni sejem je bil uspešen 
in tudi v letošnjega smo vložili ve
liko upov, saj bi bil ponoven uspeh, 
v katerega verjamemo, vzpodbuda 
ne le organizatorjem, marveč tudi 
kupcem in izdelovalcem spominkov, 
ki so bili doslej pogostokrat prema
lo stimulirani, za izdelovanje ta
kih spominkov, ki jih na trgu pri
manjkuje.

Tale sestavek naj bi bil vabilo 
vsem, ki se ukvarjajo z izdelova
njem spominkov in vsem, ki se za 
to problematiko zanimajo, da se u- 
deležijo sejma v Kranjski gori.

Dolores Kocjančič

Iz umetnostnih galerij

Samorastnik Janko Dolenc 
v repenski Kraški galeriji
Razstavljati v Kraški galeriji v 

mali kraški vasi Repnu si iz pre
stižnih razlogov želijo mnogi sli
karji. Pa ne le naši, tržaški ali 
goriški, pač pa tudi slikarji z on
stran meje, iz bližnjih predelov pa 
tudi iz bolj oddaljenih krajev Slo
venije. Tako gostuje sedaj v Kra
ški galeriji gost z onstran meje, 
55 let star kipar - slikar samo
rastnik Janko Dolenc iz Mozirja. 
Gost pravi, da je samorastnik, to 
se pravi, da nima nikakih aka
demskih šol. To je očitno na raz
stavi, kjer se predstavlja prven
stveno kot slikar z vrsto pastelov, 
ob njih pa je tudi pet skulptur, 
kipov izrezljanih iz lesa, pet del, 
ki prepričljivo govorijo zlasti o 
krepki kiparski sili, prepojeni sko- 
roda z gotskim navdihom v za
snovah mistike trepetajočega tr
pečega človeštva. Dolenc ta nav
dih domiselno stopnjuje, kajti v 
obeh kipih moških glav vidimo, 
kako je bolestnost obraza potrojil, 
tako da prednji ali osrednji lik ob
dajata še dva stranska obraza, ki 
prav tako kažeta bolestnost.

Dolenčevo doživljajsko dno je, 
očitno, vsesplošno trpljenje prepro
stega človeka, ki ga obremenjuje

ta delo in skrb za vsakdanje živ
ljenje, ki prav gotovo ni bogato. 
Zato so roke zgarane starke tako 
lopatasto ogromne in dolge, drob
ne, kratke nožiče pa komaj še no
sijo rahitično dekletce.

Povsem drugačen pa je Janko 
Dolenc kot slikar. V slikah je o- 
čitna močna stilizacija obrazov in 
rok žena in otrok, barvnost pa je 
zadržano omejena na nekoliko bolj 
zagašenih barvah. Zato se nam 
zdi, da izraz «naif» ni na mestu, 
ko gre za prevod izraza «samo
rastnik» v italijanskem besedilu 
kataloga. Naivci slikajo obraz le 
v profilih in se opajajo z barvno 
kričavostjo in idiličnostjo, Dolenc 
pa izraža veliko globlje nagibe.

Čeprav se s trnjem kronana gla
va pojavlja na razstavi le enkrat, 
se nam žalost na ženskih obrazih 
dozdeva skoroda nabožno podčrta
na. Oko pa nam kmalu razodene, 
da to niso neke trpeče «madone» 
pač pa ženske - matere - mučeni
ce svojih otrok, saj je v eni iz
med slik ženska resnično postavlje
na ob križ in jo obdaja sedmero 
obrazov otrok, nekje drugje pa je 
kar devet bledih obrazčkov.

Milko Bambič
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DIREKTOR PRIRODOSLOVNEGA MUZEJA TRDI\ DA JE RES...

Tudi Avstralija ima jetija 
ali velikega kosmatega moža
Videvajo ga na smučiščih v gorah Kosciusko - Visok je 2,5 m, ves je kos
mat, živi v jamah - Avstralski jeti naj hi bil še en dokaz o davni praceliai

SYDNEY, novembra. — Znan
stveniki so odkrili še en «dokaz» 
o davni afriško - oceanski praceli- 
ni. Kakor nam vedo povedati znan
stveniki, ki se ukvarjajo z dav
no preteklostjo našega sveta, so 
davno, davno, Afrika, indijska pod
celina in Avstralija sestavljale eno 
skupno celino, tako imenovano pra- 
celino, ki se je nato razcepila na 
tri dele in je vsaki del ubral svo
jo pot. Afrika se je «napotila» pro
ti zahodu, indijska podcelina se 
je «pritisnila» ob Azijo in s tem 
povzročila tudi Himalajsko pogor
je, Avstralija pa je «odbrzela» pro
ti jugovzhodu in se še najbolj od
daljila od prvotnega kraja. -Na
daljnji, novi dokaz, da je Avstra
lija bila nekoč del afriško - oce- 

‘anske" pračelihe^naj bi bil - av
stralski jeti, ki mu pa v Avstraliji 
pravijo «yowie» oziroma «veliki 
kosmati mož», rekli bi raje «veli
ki kosmati človek», saj bi bilo ne
smiselno sploh sprejemati morebit
no zadevno teorijo in pri tem pri
stajati le na moškega, saj bi bilo 
nemogoče, da bi se sam moški o- 
hranil, če se je sploh ohranil, če 
je sploh res. Sicer pa o tem kaj 
več pozneje.

Avstralska celina je sploh iz
redno zanimiva, seveda za znanost, 
kajti Avstraliji so tudi rekli, da 
je nekakšen prirodni muzej. V 
Avstraliji namreč srečamo izredno 
zanimive živalske zvrsti. Tako ima
mo na primer sesalca, ki ima na
mesto gobca kljun, in ki se raz
množuje z jajci, torej tako kot 
noben drugi sesalec. Tu imamo tu
di znane vrečarje, ki jih ne za
sledimo nikjer drugje na svetu. Tu 
pa imamo tudi že omenjenega 
«yowia», oziroma avstralskega je
tija, pri katerem se bomo nekoli
ko ustavili.

Pred leti se je zelo pogosto in 
obširno govorilo o azijskem «snež
nem možu», jetiju, ki da živi v hi
malajskem pogorju in ki ga od ča
sa do časa opazijo, še nikomur pa 
ni uspelo ga ujeti, ga fotografira
ti, da ne govorimo o tem, da bi se 
z njim morda celo pomenil, pa če
prav v govorici, ki bi bila možna

med povsem različnimi živimi bitji. 
Toda znanstveniki, ki se glede 
obstoja azijskega ali himalajskega 
jetija razhajajo, kajti eni trdijo, 
da jeti obstaja, drugi da ne, ne 
vedo povedati, odkod veliki sledo
vi na obronkih Himalaje, ki so jih 
dokumentirano zasledili že veliko
krat.

Podobno se dogaja z avstralskim 
«yowiem», za katerega trdijo, da je 
neposredni sorodnik azijskega je
tija. Čeprav avstralskemu yowiu 
ne pravijo «snežni mož» kot pra
vijo jetiju, pač pa so mu prvot
ni, avtohtoni prebivalci Avstralije 
vzdeli ime «veliki kosmati človek», 
videvajo yowia po navadi tisti av
stralski zimski športniki, ki od
hajajo na smučanje v gore Kosciu
sko, ki da so že velikokrat hàlételi 
na velike sledove v snegu, bolj 
redkim pa je uspelo videti tudi sa
mega «Velikega kosmatega člove
ka», ki pa jim je kaj hitro po
begnil v goro.

Zdi se, da vsi ti «jetiji», «yowii» 
ali ameriški «sasquatchiji» ne ma
rajo stikov s človekom. Tako pra
vijo tisti, ki jih je pot zanesla v 
Himalajo, tako pravijo avstralski 
smučarji ,ki obiskujejo goro Ko-
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Starorimsko 
pristanišče 
v Somaliji
Somalski in britanski arheologi 

so po vsej verjetnosti odkrili v 
severni Somaliji ostanke nekdanje
ga starogrškega oziroma starorim
skega pristanišča. To naj bi bilo 
pristanišče, ki ustreza sedanje
mu Opomu, ki je nekoč služilo za 
trgovanje z dišavami in jantarjem.

Strokovnjaki britanskega zavo
da za vzhodno Afriko so ob sode
lovanju somalskih kolegov odkopa
li ostanke temeljev pristanišča in 
zgradb, pa tudi nekaj posod, kera
mike in orodja, za katerega me
nijo, da izhaja iz prvega stoletja 
po Kristusu.

■iiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiitnjiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiii;iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii(iiiiiiiiiiuiiuiiiiiiiiiiiiriiiii!iiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiimiiiimiiiii*<««iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Pogovori o davkih
ZARES, KAM PLOVEMO ?
Kot so naši bralci že zvedeli iz 

dnevnih novic, je ministrski pred
sednik Andreotti razložil parlamen
tu vladni program v okviru seda
njega težkega gospodarskega polo
žaja. Podatki, ki jih je nakazal, so 
v glavnem že znani in se lahko iz
razijo v naslednjih zgovornih šte
vilkah.

Pasiva izmenjalne bilance z ino
zemstvom je dosegla v prvih dese- 
t h letošnjih mesecih kar 3815 mili
jard lir, ki se je deloma ublažila 
s približno 1500 milijardami Ur priliva 
iz dohodkov od inozemskega tu
rizma in od pošiljk emigrantov.

Državne finance bodo imele v te
kočem letu, kakor predvideno,
13.000 milijard lir primanjkljaja, 
ki ga bodo deloma krili s fiskalni
mi dohodki, deloma, in sicer \ iz
nosu 5.700 milijard lir. z denarno 
osnovo, kar po domače pomeni s 
tiskanjem bankovcev.

Zadolžitev z inozemstvom je do
segla 16.500 milijard lir. Dolgovi 
krajevnih ustanov, predvsem občin 
in pokrajin še naraščajo in so že 
presegli 27.000 milijard lir.

Za trenutno kritje državnih po
treb je nujno zbrati 5 tisoč milijard 
lir. Od tega so planirali znesek pri
bližno 3.020 rnclijai .i lir iz poviša
nja tarif javnih uslug (elektrike, 
pošte, telefonov itd.i ter iz poviš
kov posrednih davščin, predvsem 
na bencin in ostala tekoča goriva 
ter s prisilnim varčevanjem rent-

nikov podrejenega dela iznad 6 mili
jonov lir z delno ali celotno od
tegnitvijo za dobo 2 let vseh po
viškov zaradi draginjske doklade.

Preostala bi torej zagotovitev na
daljnjega pritoka 2000 milijard lir. 
Vlada računa, da bo omenjeni zne
sek pridobila med 1. 1977 z davčni
mi posegi, predvsem s povišanjem 
pristojbin na kolke (med drugim 
1000 lir, namesto sedanjih 700 za 
kolkovani papir), na registrske 
takse (prenosne takse bi ostale ne
spremenjene). Ker so pravkar po
brali izredni davek «una tantum» 
na vozila, je vlada sklenila, da za
enkrat ne bo dražila 15 milijonov 
avtomobilistov s povišanjem takse 
na vozniška dovoljenja. Skupaj bi 
ta poseg moral vreči 500 milijard 
lir.

Preostanek 150t milijard lir bi 
nabrali s tem, da bi povabili dav
koplačevalce, ki niso odvisni ali 
upokojenci, k predujmovanju. Ta
ko naj bi ta kategorija davčnih ob- 
vezancev vplačala, kot lani, ob dav
čni prijavi (do 31. maja 1977) da
vek na dohodke fizičnih oseb (IR 
PEF) za dohodke leta 1976, poleg 
tega pa septembra 1976 še predu
jem na dohodke v 1. 1976. V tem 
pogledu bi morali plačati 75 odst. 
davkov, kakršni bodo izhajali iz 
pravkar omenjene prija» za dohod
ke v 1. 1976. Čeprav se bodo zlasti 
avtonomni delavci (trgovci, obrtni
ki, profesionisti) hudovali nad no

vim ukrepom, je pripomniti, da 
bodo kljub temu še vedno privile
girani, ker bodo poklicani k pla
čilu davka šele septembra, ko pa 
so podrejeni delavci in upokojenci 
do istega datuma svoje obveze že 
mesec za mesecem poravnali.

V kolesju predvidenega programa 
bi moral ostati sistem neposredne
ga obdavčevanja neizpremenjen. 
Davčna lestvica naj bi ostala, ka
kršna je bila uveden:, z minirefor- 
mo Visentini, ki je za davkoplače
valca celo ugodnejša od one, ki je 
bila predvidena lani in predlan
skim, saj se stopnjevanje alikvot od 
10 na 13 prične od 3 milijonov lir 
dohodka letno (prej od 2 milijonov). 
Poleg tega bo odprava združenega 
obdavčevanja prinesla zakoncem 
znatne olajšave; za zakonca z do
hodkom manj kot 600.000 lir na le
to bodo podvojili odbitek na dav
ku IRPEF (72.000 namesto 36.000 
lir) ; davek na družinske doklade 
se bo v 1. 1977 pobteal le na polo
vico. Obljubljajo celo posebne po
puste na davkih zaradi podražitve 
bencina.

Če je tako, kje so potemtakem 
žrtve, ki jih napovedujejo za vse 
občane? Glavni sovražnik delov
nih ljudi je razv.ednotenj"' denarja 
in s tem nenehno padanje njegove 
kupne moči. Inflacija je skratka 
in v bistvu Poglavitna in vestna 
davčna izterjevalnica. Draginjske 
doklade, ki so doslej delno ublaže 
vale posledice naraščajočih cen, so 
danes nezadostni inštrument in so 
same vzrok novega podraževanja.

Cena dela je po vladni oceni tako 
narasla, da danes italijanski pro
izvodi niso več konkurenčni na 
mednarodnih tržiščih. Od tod nuj
nost, da se pocenijo. Ministrski 
predsednik je zaradi tega pozval 
podjetniške in delovne organizacije, 
naj se dogovorijo za drugačne me
hanizme določanja draginjskih do
klad. Premična lestvica, ki določa 
stopnje draginjsk - doklad, naj bi 
se aplicirala n.pr. dvakrat in ne 
štirikrat na leto itd.

Če pogajanja ne bodo rodila »vid
nejših uspehov, je v načrtih vlade 
kot nadomestilo deL fiskalizacija 
socialnih prispevkov. Država naj 
bi si prevzela namreč plačevanje 
okoli 7-8 odstotkov bremen, ki se
daj težijo podjetnike in bi tako po
cenila zlasti proizvodnjo, ki je 
namenjena inozemstvu. Za tako o- 
peracijo pa bi potrebovali še oko
li 2 tisoč milijard lir, ki bi jih na
brali s splošno poostritvijo IVA. Ce
lo IVA na osnovna živila, kot so 
kruh in testenine, naj bi na primer 
povišali od sedanjega 1 na 3 odst. 
Posledica vsega tega bi bila seve
da takojšnja podražitev življenjskih 
potrebščin.

Nazadnje naj bi vlada rešila za
enkrat do konca leta nevzdržni fi
nančni položaj občin in pokrajin s 
kreditiranjem za najnujnejše potre
be, kot so nlače nameščencem in si
cer s podeljivim kreditom. Za na
prej je reš tev edinole v novih dav
ščinah, ki bodo po vsej verjetnosti 
prizadele nepremičninska premo 
ženja. St. Oblak

sciusko, tako pravijo tisti, ki so se 
kdaj v Južni Ameriki srečali s 
sasquatchijem. Vsi vedo povedati, 
da gre za izredno velika človeko- 

. lika živa bitja, ali pa za njihove 
izredno velike sledove v snegu. 
Kdor je kdajkoli hodil po snegu, še 
posebej po celcu, ve, da se mu na 
čevljih nabere sneg in da so zato 
sledovi njegovih stopinj veliko več
ji kot so čevlji, pa čeprav debeli 
veliki smučarski čevlji. Toda v pri
meru azijskega jetija in avstral
skega yowia ne gre za sledove čev
ljev, oziroma obutve, pač pa za 
sledove golega stopala ti sledovi 
so neverjetno veliki, nenormalni 
za katerega koli človeka, tudi ve
likana.

In ko trdijo, da ima tudi Avstra
lija svojega jetija, kaj meni o tem 
avstralski človek, kaj meni o tem 
znanost? Večina avstralskih ljudi 
meni, da «veliki kosmati človek» 
ni pravzaprav nič drugega kot plod 
fantazije. Nekateri se drznejo tudi 
reči, da je izredno veliki yowia 
posledica «odbleksa temnega li
ka na belem snegu».

Drugačnega mnenja pa so znan
stveniki. Eden najbolj znanih in 
cenjenih avstralskih naturalistov, 
direktor prirodoslovnega muzeja v 
Mount Yorku prof. Rex Girloy 
pravi, da «yowie», da «veliki ko
smati človek» dejansko obstaja. O 
tem pričajo številni sledovi, ki 
jih je to človekoliko živo bitje 
pustilo za seboj na snežnih področ
jih, celo zelo blizu mesta Rian
drà. Čeprav gre za znanstvenika, 
ki bi se ne smel opirati le na en 
sam znak ali celo indic, in bi 
moral brskati po konkretnejših do
kazih, je Rex Gilroy tudi na ugo
vore drugih nekoliko bolj previd
nih znanstvenikov odgovoril z od
ločnim prepričanjem, da dokazi, s 
katerimi razpolaga, potrjujejo ob
stoj avstralskega jetija, ki da je 
2 metra in pol visok, ves od teme
na pa do peta porasel z dolgo 
dlako temnorjave barve in da se 
premika z nekakšno poskakujočo 
hojo, torej ne tako kot človek. To 
velja za gorskega avstralskega je
tija, kajti v nižinskih predelih živi 
drugo podobno živo bitje, ki se v 
bistvu ne razlikuje od planinske
ga, le da ima dolinski avstralski 
jeti krajšo dlako, ki je tudi neko
liko bolj svetle barve.

Avstralski strokovnjak pravi tu
di, da je dokazano, da gre za vege- 
tariansko živo bitje, ki se hrani 
s semenjem in drugimi užitnimi 
deli rastlin, pozimi pa se mora 
«nesrečno bitje» zadovoljiti s skor
jo določenega avstralskega drev
ja, ki pa da je užitno, ker vsebu
je malo celuloze. Avstralski jeti 
oziroma yowie se mora za preno
čevanje zadovoljiti z drevesom. 
Najpogosteje prespi na drevju, si
cer pa se v primeru velikega mra
za zateče v jamo, ki pa si jo iz
bere vedno tako. da je stalno do
stopna in blizu tekoče vode.

Avstralski strokovnjak, ki »'e to
liko povedati o avstralskem jetiju, 
vendarle priznava, da se z yowiem 
še nikoli ni «srečal». Dodaja pa, 
da gre za človekoliko opico, ki je 
nenavadno velika in hkrati «mirne
ga značaja». «Način življenja av
stralskega jetija je način življe
nja vseh velikih opic, ki so zelo 
plahe in se pred človekom vedno 
umaknejo. Ta bitja so tako boje
ča, da se celo izogibajo življenju 
v tropih, v skupinah».

Neko podobno živo bitje so ali 
naj bi bili zasledili tudi v Tas
maniji.

Po zatrjevanju avstralskega 
znanstvenika je avstralski jeti ali 
yowie morda edina opica, ki je 
živela pred začetkom ledenih dob. 
Znanstvenik pravi, da je prvotna 
domovina avstralskega jetija Azi
ja oziroma pracelina, ki smo jo o- 
rnenili v začetku. Zato je avstral
ski jeti dokaz več, da je Avstralija 
oekoč pripadala pracelini. Azijski 
ieti in avstralski yowie sta torej 

aiposredna sorodnika.
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Sprehod 
po razstavah
Kakor smo že nekajkrat podčr

tali, je umetniška in razstavna de
javnost v Trstu izredno živahna, 
da ji pri vsej dobri volji ne mo
reš slediti, kaj še, da bi vsako raz
stavo ustrezno ocenil. Zato se bo
mo ponovno zatekli k edini možni 
rešitvi, tako da se bomo bežno spre
hodili po galerijah in priložnost
nih razstaviščih v Trstu in v deželi 
nasploh.

Začnimo s palačo Costami, kjer 
zaključuje svojo razstavo znani 
tržaški slikar, kolorist Edoardo De
vetta, ki je prav gotovo doživel s 
to prireditvijo lepo priznanje, saj 
je imel zelo dober obisk. Prav ta
ko lep obisk beležijo v galeriji 
Torbandena, kjer razstavljajo ne
kaj del znanega italijanskega moj
stra Filippa De Pisisa. Ta razsta
va bo potrajala do četrtka, 18. 
t.m. Do 2. decembra pa se bo na
daljevala razstava del znanega 
francoskega mojstra Armana, ene
ga izmed ustanoviteljev novega re
alizma, ki v galeriji Planetario v 
Trstu razstavlja tik pred svojim 
odhodom na daljše bivanje v Zdru
ženih državah.

V galeriji Tommaseo o Ul. Ca- 
nalpiccolo pa bo do 21. t.m. raz
stavljal svoje akvarele in grafič
ne liste Piero Dorazio, ki smo ga 
že pred leti imeli priložnost spo
znati v Trstu. V ponedeljek, 16. 
t.m. pa bo zaključil svojo razsta
vo znani beneški kipar Giorgio 
Zennaro, ki je že dva tedna na
vzoč s svojimi deli v galeriji Fo
rum v Ul. Coroneo 1, kjer je dal 
na ogled nekaj grafičnih listov 
ter več manjših in tudi velikih 
skulptur.

Od četrtka, 11. t.m. pa razstav
lja v galeriji Tribbio na Starem 
trgu 6, znani sicilski mojster Sal
vatore Fiume, ki je po uspehih, ki 
jih je zabeležil ne le po vseh glav
nih mestih Italije pač pa tudi v 
Parizu, Londonu, New Yorku in 
Moskvi, prišel tudi v naše mesto, 
kjer je razstavil več grafik. Od 
sinoči pa razstavlja v galeriji Car- 
tesius v Ul. Marconi 16 Nando 
Coletti, ki bo gostoval v našem 
mestu vse do 26. t.m. V nemškem 
inštitutu na Koronejski ulici 15 
razstavlja trenutno 12 tržaških u- 
metnikov, ki so predložili le gra
fična dela, ki bodo občinstvu na 
ogled do 30. novembra.

Seveda ne moremo mimo dveh 
razstav naših likovnikov. V mi
slih imamo razstavo del Jožeta 
Cesarja v prostorih openskega 
«Prosvetnega doma», ki se bo za
ključila jutri, ter razstavo v kraški 
galeriji Kraške hiše v Repnu, kjer 
razstavlja Janko Dolenc svoje sli
ke in kipe. O tej razstavi govori
mo obširneje v strokovni oceni.

Tako smo se na hitro sprehodili 
po tržaških galerijah in navedli o- 
snovne podatke najpomembnejših 
razstavljalcev ali razstav. Tega 
pregleda pa ne moremo zaključiti, 
ne da bi stopili še v Milje, kjer 
je v galeriji «II Mandracchio» za
ključil svojo razstavo tržaški li
kovnik Guido Antoni in kjer bo 
nocoj odprl svojo razstavo umet
niških fotografij Janko Furlan. Od
tod moramo stopiti v Tržič v ga
lerijo «Universa!» v Ul. S. Ambro
gio 3, kjer bo nocoj ob 18. uri od
prl razstavo znani tržaški slikar 
Livio Rosignano, o katerem smo 
že nekajkrat obširneje pisali ob 
njegovih razstavah v Trstu, še 
posebej ob njegovi zadnji in pred
zadnji razstavi v galeriji il Trib
bio. Rosignano bo v Tržiču raz- 
savljal do 26. t.m. Končno moramo 
dodati še to, da znana tržaška u- 
metnica Pedra Zandegiacomo go
stuje te dni s svojimi deli v Gorici.

Na koncu bomo posvetili nekaj 
več vrstic 15. pokrajinski raz
stavi pokrajinskih slik, ki jo prire
ja krožek Italsider v prostorih v 
Ul. Carducci 24. Gre za večjo pri
reditev deželnega značaja, gre za 
že tradicionalno kolektivno razsta
vo, pri kateri sodelujejo v organi
zacijskem odboru in v žiriji znani 
tržaški likovni kritiki in likovni 
strokovnjaki. Razstavo bodo odprli 
nocoj ob 18.30. Žirija, ki je p re 
gledala številna dela, je sprejela 
za razstavo 72 pokrajin in tudi že 
razdelila glavne nagrade in prizna 
nja, tako, da so najvišje prizna 
nje, zlato kolajno, dodelili slikar 
ju Folcu Jacobiju za njegovo olje 
«Grad», drugo nagrado, ki je na 
menjena mlademu umetniku, je ži 
rija dodelila škedenjskemu roja 
ku Marjanu Kravosu za njegovo 
grafiko «Beneška krpa», žirija je 
tudi nagradila Demetrija Ceja.
Klavdija Cerni-goja. Gualliera C or 
nachina, Claudija Sivinija in Car 
mela Vranicha.

V razstavni dvoranici Ljudske 
knjižnice — Biblioteca del popolo 
— v Ul. Teatro Romano pa je te 
dni na ogled občinstvu bogata že
tev tržaškega slikarja Marcella 
Dudovicha, ki je bil do pred nekaj 
desetletji eden najbolj znanih ila 
lijanskih ustvarjalcev reklamnih 
plakatov, čeprav ta zvrst likovne 
ustvarjalnosti ne spada v tako ime 
novano čisto umetnost, je bil Du 
dovich tolikšen mojster, da bi se 
lahko kosal z marsikaterim slikar 
jem, ki je na visokem glasu. Raz 
stava njegovih del je zares za
nimiva. tre ______________________ _________ ______ ___ ________________________
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SCUOTA, 13. NOVEMBRA 1373
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
Prvi kanal

12.30 Družinski pogovori
13.00 Komični filmi 
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
17.00 Prigode Toma Sawyerja 
18.35 Izžrebanje loterije 
18.40 Nabožna oddaja
18.50 Posebna oddaja o parlamentu
19.20 TRE NIPOTI E UN MAGGIORDOMO, TV film
19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.45 RETE TRE, glasbena oddaja

Nocojšnje nadaljevanje oddaje, pri kateri sodelujejo Arnoldo 
Foà, Parnbieri, Gianni Morandi, Ombretta Colli in Olimpia di 
Nardo, bo obravnavalo, seveda na s»roj način, «dogodek, kako, 
kje in kdaj» seveda v smislu parodiranja podobne oddaje na 
programu italijanske TV. Arnoldo Foà bo obnovil dramatični 
primer Zazà in pri tem prikazal filmski trak z italijanskega 
Juga iz leta 1943.

21.55 Posebna oddaja Dnevnika 1
Ob zaključku DNEVNIK in Vremenska slika

Drugi kanal
12.30 Zgodbe v izložbi
13.00 DNEVNIK 2 — OB 13. URI
13.30 O tisku in publikacijah
14.00 ODPRTA ŠOLA

TEDENSKA ODDAJA O VZGOJNIH PROBLEMIH 
Prva oddaja, ki je na programu, bo obravnavala zelo pomembno 
področje italijanskega šolstva in sicer državno poklicno vzgojo. 
Ne gre za preprosto proučevanje problema, pač pa za globljo 
analizo najbolj kočljivih problemov na tem področju, seveda v 
zvezi s preosnovo srednje šole. Intervjuje in posamezne slike 
so posneli v nekaterih najbolj reprezentativnih zadevnih zavodih. 
Oddaja bo obravnavala tudi tehnično uporabnost določenih te
čajev, seveda vedno s tega področja šolstva.

14.30 EVROPSKI DNEVI
17.00 UNA DELLE ULTIME SERE DI CARNOVALE

Delo je napisal Carlo Goldoni, režiral ga je Luigi Squarzina, 
v glavnih vlogah igrajo: Lina Volonghi, Elsa Vazzoler, Camillo 
Milli in drugi.

19.15 športna sobota
19.45 DNEVNIK 2 — ODPRTI STUDIO
20.45 INTELIGENCA

Šesta zaključna oddaja nosi naslov: KRIZA INTELIGENCE 
Gre za krizo nečesa, kar se tako preprosto ne da definirati, 
vendar pa nečesa, kar je teierizija skušala prikazati v petih 
nadaljevanjih. Gre v konkretnem primeru za krizo, ki ji pra 
vijo tudi dezorientacija sodobnega človeka nasproti dražbi, kul
turi, tradiciji in samemu šolstvu, gre tudi za krizo določenih 
ustanov, za krizo šolstva, od osnovne preproste pa do najvišje 
šole, končno gre za krizni odnos do določenih vrednot.

21.50 Bresson:
IL PROCESSO DI GIOVANNA D'ARCO 
Film je režiral Robert Bresson. Publika in kritika filma nista 
sprejeli z kdove kolikšnim navdušenjem. Bresson je film na
pravil pred 15 leti in ga prej temeljito pripra»’il, saj je sam 
napisa! scenarij, sam je obdelal dialoge in to na osnovi ne
kakšnih dokumentov, kot je pozneje sam izjavil. V filmu neke 
tradicionalne zgodbe ni in se začne v trenutku, ko je glavna 
junakinja filma že tri mesece v zaporu, seveda v oblasti te
danjih najbolj nazadnjaških cerkvenih krogih.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA 
Ljubljana

10.00, 11.05, 12.05 TV V ŠOLI:
Umetnost, Risanka, TV izbor, Poljudnoznanstveni film, Družbe
na tema, Moderni izraz v umetnosti.

14.45 Rokomet: ŽELJEZNIČAR — PARTIZAN
15.55 Nogomet: BORAC — RIJEKA
17.50 Glasbena oddaja ' ' '
18.10 Obzornik
18.30 T. Hughes: .ŠOLANJE TOMA BROWNA! nadaljevanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Tedenski zunanjepolitični komentar
20.00 M ADE IN SWEDEN, glasbena oddaja
20.30 Moda za vas
20.40 Liga gentlemanov, film
22.30 DNEVNIK

Koper — barvna
15.55 Nogomet: BORAC — RIJEKA
19.30 Otroški kotiček
20.15 DNEVNIK
20.35 Maščevalci, telefilm
21.25 Veliki raziskovalci: JAMES COOK
22.15 ŽENA PA TAKA, film

Film je režiral Tony Aboyantz. V glavnih vlogah igrajo: Dany 
Saval, Jean Poiret in Helene Due.

Zagreb
14.30 POROČILA
14.45 Rokomet: ŽELJEZNIČAR — PARTIZAN 
15.55 Nogomet: BORAC — RIJEKA
17.50 SALAŠ U MALEM RITU
18.45 Tovariša, humoristična oddaja
19.30 DNEVNIK
20.00 Upornik brez razloga, film

TRST A
7.00, 10.00, 11.30, 12.45, 15.30,

18.00, 19.00 Poročila; 7.20 - 12.45 
Prvi pas — Dom in izročilo: Do
ber dan: Glasba in kramljanje: 
Koncert; Jazz; Družina v sodobni 
družbi; Lahka glasba: Pratika; 
Glasba po željah: 13.00 - 15.3r Dru
gi pas — Za mlade: Sestanek; 
Kulturna beležnica; Z glasbo po 
svetu; Mladina v zrcalu časa; 
Glasba na našem valu; 15.45 -19.00 
Tretji pas — Kultura m delo: Po
slušajmo jih spet; Izbirajte v di
skoteki; Radijska pripoved; Lah
ka glasba.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 13.30, 14.30. 20.30 

Poročila; 7.40 Glasba za dobro 
jutro; 9.30 Popevke; 10.15 Glasbe
ni portret; 10.35 Koledar; 10.45 
Glasba in nasveti; 11.45 Plošče; 
12.05 Glasba oo želja? : 14.00 Trža
ške pesmi; 14.10 Plošče: 14.35 LP 
plošča; 15.15 Orkestri in zbori: 
16.50 Primorski periskop; 17.00 
Glasba po željah; 17.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Vročih 100 kW; 18.35 
Zapojmo in zaigrajmo; 19.30, 20.35 
Glasbeni week-end; 22.00 Plesna 
glasba.

RADIO 1
7.00. 3.00. 10.00. 12.00, 13.00, 14.05,

15.00, 16.09, 17.01 19.00, 21.00 Po
ročila ; 6.00, 7.30, 8.50 Jutranji spo
red; 9.00, 10.35 Vi in jaz; 11.00

L’infedele, po»-est; 11.30 Drugi 
zvok: 13.30 Preizkušajo se dile
tanti; 14.10 Lahka glasba; 15.05 
Radio: včeraj in jutri: 17.35 Po
govor o komediji «Corruzione al 
Palazzo di Giustizia»; 18.15 Jazz;
19.30 Osebnost; 20.25 Enodejanka;
21.00 Operna glasba; 23.25 Nočni 
spored.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 9.C0, 13.00, 15.00, 19.00 

Poročila; 6.20 Rekreaciia; 6.50 Do
bro, jutro, otroci!; 7.20 Beseda na 
današnji da.n; 7.30 Iz naših spore
dov; 8.08 Giasbena matineja; 9.05 
Pionirski tednik; 9.35 Mladina po
je; 10.45 Turistični napotki; 11.03 
Sedem dni na radiu; 12.10 Godala 
v ritmu; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 VeseLi domači napevi; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.05 Iz dela 
glasbene mladine Slovenije; 14.25 
S pesmijo po Jugoslaviji; 15.45 S 
knjižnega trga; 16.00 «Vrtiljak»
17.00 Studio ob !.. uri; 18.05 Gre
mo v kino; 18.45 Ansamb Atija 
Sossa; 19.35 Lahko noč, otroci!; 
19.45 Ansambel Francija Puharja;
20.00 Spoznavajmo svei in domo 
vino; 21.15 Za razvedrilo; 21.30 
Oddaja za slovensi o izseljence; 
23.05 S pesmijo in plesom v novi 
teden; 0.30 Zvoki iz naših krajev; 
1.03 Vaš gost' 2.03 Nočna serena
da; 3.03 Glasbena skrinja ; 4.03 
S popev'kami v novi dan.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Do 
kajšnjo poklicno zadoščenje. S svo 
jo dobroto si boste pridobili sim 
patije vseh.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Omejite 
svojo dejavnost na nujnejše. Nag
njenje k nepredvidenemu bo vpli
valo na vašo bodočnost.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Vstajajte zgodaj in bodite v ukre
panju bolj samozavestni. Doživeli 
boste zadoščenje.

RAK (od 22.6. do 22. 7.) Odlič
na priložnost, ki jo izkoristite Nav
dušenje v zvezi z nekim uspehom 
ni koristno.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Poslovno

ws^mm
vzdušje iii najugodnejše. Pomoč 
nekega prijatelja bo dragocena. 
Prijeten večer.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) U- 
veljavili boste svoje ideje. ITe po- 

i puščajte piied ljubosumnostjo. Tu
di drugi imajo kdaj pra».

TEHTNICA (od . 9. do 23. 10.) 
Zadostili boste samoljubnosti in i- 
meli srečo. Dan je primeren za 
sprejetje sklepa.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 21. 
11.) Spoprijeti se boste nvsiui z

nepredvideno finančno situacijo. 
Ne poslušajte k»vant.

STRELEC (od 22. 11. do 20. 12.) 
Izkoristite poznanstva za uresniči
tev svojega načrta. Poiščite si dru
žbo priiateljev.

KOZOROG (oc 21. 12 do 20. 1.) 
Sledite svojim načrtom. Pazite se 
pred lažnjivci. Ne bodite ljubo
sumni.

VODNAR (od 21. 1. do 19.2.) 
Preden sprejmete nalogo, preučite 
še enkrat položaj. Rešili boste 
vprašanje, ki vas muči.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Deležni 
boste precejšnje pozornosti. Manj
ša napetost v družini. Pismo
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Domača pesem jih druži
Čeprav društvo Sava deluje v težavnih pogojih, mu uspeva uresničevati svo
je poslanstvo med rojaki — Številna tudi gostovanja iz matične domovine

OlD NAŠEGA BONSKEGA DOPISNIKA

FRANKFURT, novembra — »Jesenski piknik je bil dober start v jesensko delovno obdobje; 
kegljaško srečanje med ekipama Sava I iz Giessna in Sava II iz Frankfurta se je končalo 
v korist rojakov iz osrčja Hessna, zato je seveda frankfurtska ekipa takoj napovedala po
vratno srečanje v okviru kegljaškega turnirja, ki bo ob dnevu republike«. Takole kramlja
joče od časa do časa obiskuje s pisemskimi vabili »naša Daniela« slovenske rojake, ki jih 
že več kot tri leta združuje društvo »Sava« v Frankfurtu in okolici.

Naftagas 
bo vrtal 
v Gvineji

Prvo dovoljenje Gvineje 
za raziskovalna dela — 
Vrtanje 80 km od obale
NOVI SAD, 11. nov. (Tan

jug) — Kmalu bodo v Gvineji 
ob Atlantskem oceanu, 80 
milj zahodno od gvinejske o- 
bale, jeli uresničevati poslov
ni sporazum, ki ga je Nafta
gas podpisal z vlado te drža
ve — navrtali bodo prvo vr
tino za odkrivanje nafte. To 
je hkrati tudi prvo dovoljenje 
ki ga je ta država dala za ra
ziskovalna dela. Strokovnja
ki Naftagasa si obetajo uspe
he pri iskanju »črnega zlata«.

Generalni direktor kombi
nata Naftagas, Branko Jove- 
tič, je ocenil ta dogodek kot 
začetek širšega sodelovanja z 
državami v razvoju; ta delov
na organizacija pripisuje tem 
delom poseben pomen, še 
zlasti po peti konferenci ne
uvrščenih držav v Colombu. 
Te dni se bo strokovna dele
gacija kombinata pogovarja
la o ' sodelovanju še v treh 
prijateljskih afriških državah.

Novi srednjeročni plan 
razvoja za odkrivanje nafte 
in plina v naši državi in tu
jini predvideva, da bo Nafta
gas vložil skoraj 5 milijard 
dinarjev. Za raziskavo na ob
močju ožje Srbije bodo v tem 
času porabili 460 milijonov 
dinarjev ali 130 milijonov več 
kot v minulih 27 letih, na 
Kosovu pa bodo investirali 
v te namene 66 milijonov di
narjev. Odkrivanje nafte v 
državah v razvoju bo »stalo« 
600 milijonov dinarjev. Razen 
tega bodo za proizvodnjo naf
te in za nova naftna polja v 
državi in tujini porabili 4,8 
milijarde dinarjev, od tega le 
v državah v razvoju 2 mili
jardi.

Vaš
dnevnik -1 ■ ■
Primorski I

«

dnevnik !

Zadnje vinske trgatve se 
še vsi lepo spominjajo, dvo
rana, ki so jo tokrat izbrali, 
je bila skoraj premajhna za 
več sto veseljakov. Kdor pa 
napove tako domača imena, 
kot so Marjana Deržaj, Bra
co Koren, Sonj? Gaberšček 
ali Jože Logar kot napove
dovalec, ta seveda lahko ra
čuna na dober obisk. Dober 
uspeh pomeni tudi kakšno 
marko čistega v blagajni, to

»Pa ne boste rekli, da sem 
samo še suha veja, ki v nebo 
moli svoj nemi jaz?« vpra
šuje koroški pesnik Andrej 
Kokot. V Prešernovi hiši v 
Kranju je razgrnil svoje pes
niške liste, razgrnil je svojo 
bolečino in nam jo ponudil 
Besede sprašujejo in obtožu 
jejo, - Obtožujejo tudi doku
mentarni posnetki našli ja, ki 
se je razdivjal po Koroškem 
v Avstriji.

Toda popotnik, ki stopa po 
današnji Koroški, ne mara 
nasilja, ne mara grabežlji
vih rok, ki želijo zmleti še 
tisto malo, kar je ostalo. Sto
pa počasi- Tu in tam mirno 
postane in s pogledom po
išče dah stare Koroške. Og

pa spet omogoča skromnemu 
društvu kaj novega.

Frankfurtska »Sava« si je 
nedavno našla svoje društve
ne prostore skupaj s nes- 
sensko zvezo jugoslovanskih 
zdomskih nogometnih klu
bov. V stari stanovanjski hi
ši (Alte Grasse 37) sicer lah
ko vadijo s svojimi pevci od 
pol osmih do devetih zvečer, 
za širšo javnost pa takšnile 
prostori le niso. Niti čitalnice

leda si staro kljuko, opornik, 
leseno stopnišče ali drevo, 
samotno klop ali vojvodski 
prestol. Išče stare spomine. 
Tak potnik je Marko Aljan
čič. Njegove blago otožne 
fotografije, polne simbolič 
nosti, nas skozi zgornje pros. 
tore galerije pripeljejo do ko 
roškega gosta.

Pesnik in fotograf nadalju
jeta pot literamo-likovnih 
srečanj, ki je v kranjski ga
leriji tokrat že tretje. Avtor 
fotografij Marko Aljančič, ki 
se pojavlja v družbi s pes
nikom že drugič, je zbral 
svoja dela pod naslovom 
Sonce skrilo je obraz Be
sede si je sposodil pri ko
roškem pesniku Antonu Ku-

niti drugačnega sestajališča 
si ne morejo privoščiti. Zato 
že razmišljajo o novi, ustrez
nejši kombinaciji.

Pevski zborček je velika 
ambicija frankfurtskega slo. 
venskega društva, odkar so ga 
pred leti ustanovili. Neumor
na tajnica društva Daniela 
Zula je tudi pevovodkinja. 
»In ker smo že ravno pri 
petju, naj vam sporočim, da 
je pri nas tudi pevska sekd-

lnigu. Njegovi popotni zapis
ki nas, nič hudega sluteče, 
pripeljejo do besed, ki pri
povedujejo o neizprosni, tra. 
gični sedanjosti koroških Slo
vencev v Avstriji.

Andrej Kokot Je pesniške 
liste, ki jih je izdala-založba 
Lipa v Kopru, opremil s fo
tografijami uničenih sloven
skih obeleženj, svoj poudarek 
razstavi pa je dodal še Dra
go Holyn-ski s povečavami teh 
fotografij. Pesnik se je dos
lej predstavil že z dvema pes
niškima zbirkama: Zemlja
molči — 1969 in Ura vesti — 
1970, ki sta obe izšli v Celov
cu. Na razstavi, ki se izte
ka. so pesmi, nastale 1972 le

ta. B. S-

ja. Vaje imamo vsak petek. 
Zelo bomo veseli, če se nam 
pridruži še čimveč rojakov.«

O petju se pogovarjamo za
to, ker je društvo pravkar 
sprejelo v goste mariborski 
akademiski pevski zbor »Bo 
ris Kraigher«. Tudi tokrat 
se ni bilo treba pritoževati 
nad obiskom. V Frankfurt 
»zaide« razmeroma dosti na
ših kulturnih ansamblov. Tu 
smo gledali ljubljansko mla
dinsko gledališče pa dramske
ga igralca Jožeta Zupana in 
celo vrsto zabavnih ansam
blov.

Drugače pa so v Frankfur
tu kegljači tisti, ki navezuje
jo največ stikov z drugimi 
društvi. Pravkar so se od
pravljali k svojim sosedom, 
k društvu »Maribor« v Hil- 
den pri Diisseldorfu, da bi 
se najprej pomerili v keglja
nju, nato pa na njihovi za
bavi skupaj porajali.

»Sava« deluje v razmeroma 
težjih okoliščinah kot neka
tera druga naša društva. Naj
prej je v Frankfurtu in oko
lici razmeroma malo sloven
skih ro-jakov, pa še ti so da
leč vsaksebi. Slovenska do. 
polnilna šola nekaj staršev si
cer zbližuje, ampak za stal
no jedro društva to ni do
sti. Veliko samoodpovedova- 
nja je treba, če hočeš pri
praviti kakšno prireditev. Pi
onirji tega društva (Janko 
Zemljič, Ciril Podmilšek in 
drugi) so sicer še vedno zve
sti, ampak prava duša je os
tala tajnica, »naša Daniela«, 
poudarja tudi sedanji pred
sednik Jože Gašperšič. Veli
ko organizacijsko in gmotno 
oporo pomenijo društvu na
ša predstavništva, posebej še 
Ljubljanska banka. Društvo 
ima kaj delavno podružnico 
v 50 km oddaljenem Giessnu 
(vodi jo Leopold Abram), v 
malce manj oddaljenem hec- 
senskem glavnem mestu Wi- 
esbadnu pa jim še ni uspe
lo združiti naših ljudi (ki 
jih je zadnje čase vse manj, 
odkar so odšli naši gradbeni
ki).

V društvu se pravkar pri
pravljajo na skupno proslavo 
Dneva republike. Skupno po
meni, da jo bodo imeli vsi 
Jugoslovani skupaj. V Frank
furtu namreč deluje (vča
sih bolj včasih manj živo) 
jugoslovanski kulturni cen
ter, ki je po zločinskem 
umoru našega konzula prev
zel njegovo ime »Edvin 
Zdovc« V tem centru je bil 
Zdovc na svoj zadnji večer 
na proslavi Prešernovega dne, 
ki ga je pripravilo društvo 
»Sava« skupaj s slovensko 
šolo. Kadar kdo omeni po
kojnikovo ime, nastane med 
našimi tu kratek premor, 
našimi tu kratek premolk.

ANTON RUPNIK

Kratek stik
Dijaki kamniške gimnazije Rudolfa 

Maistra so se v ponedeljek odpravili z 
devetimi avtobusi na izlet — ne v de
veto deželo, ampak samo čez Kara
vanke na Koroško. Nobenega drugega 
namena ni imela ta dijaška ekskurzija 
kot spoznati kraje in ljudi, ki so nam 
blizu. Bilo pa je to, povsem nepričako
vano neveselo potovanje. Kamničani so 
se namreč namenili obiskati tudi slo
vensko gimnazijo v Celovcu, ustanovo, 
ki nam jo avstrijski uradni in neuradni 
propagandisti tako radi mečejo pod nos 
kot dokaz velikodušnosti do koroških 
Slovencev (ki bi lahko imeli celo rav
no tako lep ali celo lepši kulturni dom 
v Celovcu, ko si ne bi bili izbrali tako 
nerodnega kraja v mestnem središču). 
Toda tu je prišlo do kratkega stika: 
policijske oblasti so namreč ravnatelju 
dr. Pavletu Zablatniku izrecno prepo

vedale sprejeti kamniške dijake v gim
naziji ... Kratko srečanje, med kate
rim so predstavniki kamniške šole iz
ročili celovškim kolegom darila, ki so 
jih prinesli v spomin, je tako minilo 
kar pred zaprtimi vrati, v tesnobnem 
ozračju. Ne obisk pri Gospe Sveti ne 
pot v Rož in Sv. Jakob nista mogla 
pregnati grenkega okusa, da so dijaki 
iz Slovenije onstran Karavank uradno 
nezaželeni. A če je bila izkušnja trpka, 
pa je bila ekskurzija vsekakor poučna. 
Nemara pa so ga kamniški dijaki po
lomili, ker so šli na izlet na lastno 
pest, ne pa na povabilo deželnega gla
varja ali heimatdienstovskih propagan
distov, ki vabijo Slovence, naj se na 
lastne oči prepričajo o dejanskem sta
nju na Koroškem. Ali pa morda niso 
prišli na Koroško v pravem trenutku. 
Kakorkoli že, zanesljivo so se vrnili 
z občutkom, da je nekje nastal kratek 
stik in to ravno tam, kjer naj ga po 
trditvah uradnega Celovca in Dunaja 
nikakor ne bi bilo ...

Popotnik, poglej
V kranjski Prešernovi hiši razstavlja svoje pesniške 
liste koroški pesnik Andrej Kokot — Tudi fotografije

SRDITA KAMPANJA

,Konzervna vojna'
V nekaterih državah ZDA se bodo volilci odločali, ali 
steklenice in konserve odmetavati ali vračati trgovini

OD NAŠEGA NEWYCRSKEGA DOPISNIKA

NEW YORK, novembra — Volivci v štirih ameriških državah naj bi to jesen z glasovanjem 
odločili, ali so za ali proti temu, da steklenice in konserve mečejo proč, ne pa jih vračajo 
trgovini. Vprašanje se zdi nepomembno, toda sodeč po udeležencih obeh strani, pa tudi 
po srditosti kampanje, gre za nekaj veliko globljega. Ni izključeno, da bo izid teh refe
rendumov — prvi bo v državi Michigan, sledili pa mu bodo v Massachusettsu. Coloradu 
in Mainu — pokazal pota ameriške miselnosti v vež ji meri kot same predsedniške volitve.

„Knjizevmski 
konzul 

na Češkem"
Slovensko-češka knjiga 

o življenju in delu 
Otona Berkopca

Ob koncu oktobra je izdala 
Studijska knjižnica Mirana 
Jarca v Novem mestu več kot 
80 strani obsegajočo knjigo, 
ki je v zvezi z življenjskim 
jubilejem zaslužnega kultur
nega delavca iz Bele krajine 
dr. Otona Berkopca. Ta knji
ga je najtehtnejša počastitev 
njegove sedemdesetletnice, ki 
bo 6. decembra. Mladi češki 
slovenist dr. Jaroslav Pànek 
ie avtor knjige »Dr. Oton Ber- 
kopec. Življenje in delo. Bi
bliografija za leta 1926^—1975.

Zares je izdaja te knjige 
naj lepše ovrednotila tega naj
aktivnejšega posredovalca 
med jugoslovansko, predvsem 
pa slovensko in češko kultu
ro. Več kot dvanajst strani 
zavzema slovenski tekst študi
je o Berkopčevi osebnosti in 
njegovem delu, tekst, ki je 
natisnjen tudi v češkem iz
virniku in izpopolnjen z bi
bliografskimi podatki o slav
ljencu. Na 39. strani se za
čenja skrbno obdelana bibli
ografija Berkopčevih spisov 
iz slavistike in knjižničarstva; 
pri tem najbolj opozarjajo 
nase njegovi prevodi iz slo
venščine v češčino in zlasti 
njegovi številni informativni 
in kritični spisi s tematiko iz 
slovenskega slovstva. Pregled
nost te bibliografije olajšuje 
tudi imensko kazalo ob kon
cu knjige, tri celostranske fo
tografije pa bralcu živo pred
stavljajo prikupno osebnost 
tega »književniškega konzula 
na Češkem«, kakor ga je ime
noval Ivan Potrč.

Zamisel ravnatelja Studijske 
knjižnice Mirana Jarca Boga 
Kcmelja, da v tej obliki od
pre širšemu krogu pogled v 
življenjsko delo našega najpo
membnejšega bohemista in 
slovensko-češkega literarnega 
delavca, je vredna vsega pri
znanja. Hkrati je to izredna 
publikacija tudi zato, ker se 
v nji, natisnjeni na slovenskih 
tleh, združujeta slovensko in 
češko besedilo; tako se tudi 
s te plat; uvršča med izrazi
te dokumente slovensko-češ
kega zbliževanja. B. B.

Vojna za glasove je ne
prizanesljiva. Nasprotniki 
proizvodnje steklenic in kon- 
serv, ki jih ljudje po upo
rabi odrvržejo, so zbrali na 
tisoče prostovoljcev, ki ob 
avtomobilskih cestah zlagajo 
grozljivo velikanske kupe pra
znih pločevink in steklenic. 
Neki funkcionar uprave za 
ceste v Michiganu prah. da 
ne more več gledati, kako z 
denarjem davčnih obveznikov, 
ki ga izdajajo za snago, pla
čujejo razsipanje surovin, 
energije in člo škega dela, 
vloženega v proizvodnjo re
či, ki jih ljudje odmetavajo. 
Neki funkcionar združenja 
delavskih unij v isti državi 
pa pravi, da bo na tisoče de
lavcev ostalo brez dela, če 
bo predlog sprejet.

Predlog je enostaven: trgo
vina bi bila dolžna vračuna
vati kupcem 5 do 10 centov 
pologa za steklenico ali plo
čevinko. Potrošniki bi bili 
tako zainteresirani, da bi 
vračali embalažo trgovinam, 
te pa bi pritisnile na tovar 
ne, da bi izdelovale takšne 
steklenice, ki se ne stro zla
hka, m take pločevinke, ki 
jih, je mogoče znova jpora
biti.

Pristaši predloga se sklicu, 
jejo na nedavno izjavo pred
sednika »Coca-cole« v ameri
škem kongresu, kjer je pri
znal, da so cene coca-cole, 
v steklenicah, ki jih ni treba 
vračati, povprečno za 30 do 
40 odstotkov višje kakor v 
tistih trgovinah, ki tako kot 
nekoč, še vedno prevzemajo 
steklenice nazaj in vračajo 
kavcijo.

Nasprotnikom predloga pa 
je uspelo pridobiti celo vrsto 
pristašev: tovarnarje embala 
že, proizvajalce piva in brez
alkoholnih pijač, trgovine, 
kakor tudi delavske zveze iz 
teh panog. Ta zveza nasprot
nikov predloga je nedavno os
novala odbor, ki so mu do
delili milijon . dolarjev za

kampanjo proti predlogu. Po
leg tega nameravajo družbe 
potrošiti še 2,5 milijona do 
larjev za kampanjo po tele 
viziji. Značilna televizijska 
zgodbica (plačana s tem de
narjem), prikazuje staro že
nico, ki vleče iz samopostre
žne trgovine po stopnicah vo
ziček, do vrha naložen s ste
klenicami in konzervami, zra
ven pa tarna, ker bo vse to 
morala pripeljati spet nazaj 
v trgovino.

To ni prvi poskus prista 
šev čistosti okolja, da bi 
prodrli s takim predlogom. 
Niso pa uspeli nikjer, razen 
v Oregonu, manjši državi na 
zahodu, kjer so po uveljavit
vi tega predloga za polovico 
zmanjšali stroške, ki so jfh 
prej imeli s čiščenjem mest 
in cest. Podoben zakon je 
sprejela še nekaj manjša dr 
žava — Vermont. Toda pred 
log, da bi ta zakon vpeljali 
za vse ZDA, je bil že nekaj, 
krat izpodbit. Izgovor je bil, 
da bi ameriško industrijo to 
veljalo 82 tisoč delovnih mest.

Zveza proti zagovornikom 
čistosti okolja v Michiganu 
in treh drugih ameriških dr
žavah prav tako opozarja na 
to, koliko ljudi bo ob delov
na mesta. V Oregonu pri
pominjajo, da so krajevne to
varne porabile 6,5 milijona 
dolarjev za preureditev in 
da so zaprle 225 delovnih 
mest. Kakor trdijo, bodo po
sledice v gospodarsko nepri
merno močnejših državah ve
liko hujše. V mestecu Char 
lotte v Michiganu, kjer dela 
ena največjih ameriških to
varn steklenic, je zavladal 
pravi pleplah. Kakih 800 de
lovnih mest je namreč ogrc 

I Ženih, kajti delodajalci trdi
jo, da se bržkone ne bodo 
izplačali stroški za to, da bi 
tovarno usposobili za proiz
vodnjo obstojnejših stekle
nic od sedanjih, ki so name. 
njene za enkratno uporabo 
Neki popevkar si zdaj — s

pomočjo denarja za kampa
njo proti predlogu — pri. 
dobiva širšo slavo s prepe
vanjem svoje naj novejše »ba
lade«, v katen poz:va, da 
je treba preprečiti propada
nje mest.

Zagovorniki čistosti okolja 
pa trdijo drugače: nekaj de
lovnih mest v proizvodnji bo 
res ukinjenih, toda prav to
liko novih bodo odprli v 
prometu, v trgovini, pa tudi 
v prevozu steklenic od t-rgo. 
vine do tovarn, ki jih bodo 
ponovno napolnile.

Račun je seveda težko iz
vedljiv. Vsekakor so se za- 
govarniki čistosti okolja spo
padli z glavno razvojno tež
njo povojnega ameriškega go
spodarstva, težnjo, ki izhaja 
iz dejstva, da je proizvodnja 
spričo naraščajoče produkti
vnosti dela čedalje cenejša, 
storitve pa so spričo manj
ših možnosti za rast produk
tivnosti absolutno in rela
tivno čedalje dražje.

Ta težnja napeljuje ekono
miko razvitih dežel k »eko
nomiji odmetavanja«: vse od 
papirnatih robcev (namesto 
robcev iz tkanine) do monta
žne cerkve iz desk (namesto 
večne katedrale). Ali se lah
ko povrnejo časi, ko so čev
ljarji znova m znova poprav
ljali in krpah ene in iste 
čevlje, medtem ko danes en 
par čevljev težko preživi eno 
sezono?

Gospodarska kriza v letih 
1974—1975 je nekoliko orna- 
jala vero v to vrsto gospo
darstva. Referendum o stek
lenicah in konservah v Michi
ganu, Massachusettsu, Colo
radu ter Mainu bo zato še 
najbolj pokazal, kako razš-r- 
jeno je mnenje, da po sed
mih debelih prihaja sedem 
suhih let. Kot je za zdaj vi
deti iz anket, bo 60 odstot
kov državljanov teh držav 
glasovalo proti odmetavanju 
steklenic in konserv.

DRAGISš BOSKOVIČ

BERITE REVIJO DAN
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Prvi moderni klasik kitajske književnosti

Kaj prinaša Lu Hsin?
Le spomin na velikega človeka in umetnika 

ali napoved spremembe

__ Smrt treh vidnih kitajskih vodite-
Ijev — Cu K n la ju, Ču De ja in Mao 
Ce-tunga v enem samem letu je bila 
očitno izredno močan katalizator di
ferenciacije v kitajskem političnem 
vrhu. Zdi se namreč utemeljena ocena, 
da do tako ostrega spopada v vrhu ne 
bi prišlo tako hitro po Maovi smrti, 
če ne bi bilo ravnotežje sil omajano 
££_s prejšnjo smrtjo Cu En-laja in Ču 
Dejo.: ------------------------------------- -

Morda je prav ta splet okoliščin tu
di vzrok, da je boj za Maovo dedišči
no razmeroma hitro dobile tudi vse- 
bmsko-poditične poudarke, vsekakor 
hitreje, kot je bilo pričakovati; vsi 
opazovalci so se namreč strinjali, da 
je po Maovi smrti sicer mogoče pri
čakovati določene spremembe, da pa 
bodo morali miniti meseci ali celo le
ta, preden bo jasno, kakšne bodo. Gle
dano v luči sedanjih dogodkov pa se 
zdi, da se obdobje po Mau pravzaprav 
m začelo z Maovo smrtjo, ampak že 
z zadnjo fazo bolezni in potem smrtjo 
Cu En-laja. Tako so nekateri namigi 
na vsebinske politične spremembe ven
darle imeli zadovoljivo »inkubacijsko« 
dobo. če je to res, potem je razum
ljivo, da je interpretacija maoizma 
razmeroma hitro lahko dobila nekate
re nove konkretne poudarke, na pri
mer v gospodarski politiki, zlasti moč
no pa v — kulturni.
... ^,° aretaciji »Šanghajske skupine« 
štirih radikalov, med katerimi je tudi 
Maova vdova Ciang Čing, ki je v zad
njem desetletju imela v rokah kul
turno politiko, je centralno partijsko

glasilo »Žen Min Ži Bao« objavilo dva 
članka, posvečena kulturnim vpraša
njem. Kot je v kitajskih polemikah 
pač navada, je v obeh člankih okoli- 
šanja več kot jasnih besed in obakrat 
gre za snov, ki na prvi pogled ni po
vezana s tekočim političnim položa
jem. Junak obeh člankov je prvi mo
derni klasik kitajske literature Lu 
Hsin; v prvem članku je bilo rečeno, 
da je pravzaprav Lu Hsin začel kul
turno revolucijo na Kitajskem, v dru
gem pa je zapisano tudi tole: »Veliki 
voditelj in učitelj predsednik Mao je 
poudarjal: Pot, po kateri je šel on (to 
je Lu Hsin — op. p.) je pravilna pot 
nove nacionalne kulture na Kitaj
skem.«

Članka sta časovno resda sovpadla 
z obletnico Lu Hsinove smrti (umrl je 
19. oktobra 1936), vendar je le malo 
verjetno, da bi bilo tàko pisanje sa
mo nekakšen pietetni davek, zlasti še, 
ker je že samo omenjanje imena Lu 
Hsina dogodek, ki ima skoraj zven re
habilitacije; od kulturne revolucije da
lje je bil Lu Hsin namreč »na indek
su«, o njem niso v javnosti ne govorili 
ne pisali, v šolah ga niso spoznavali 
in njegova dela se niso pojavljala v 
knjigarnah. Njegov »povratek« bi bil 
že sam po sebi dogodek, če pa je po
spremljen še z ugotovitvijo, da je 
pravzaprav on nosilec kitajske kultur
ne revolucije in je to podprto z avto
riteto Mao Ce-tunga, ki njegovo pot 
daje za zgled, potem je to lahko samo 
še nekaj več — bržda napoved dolo
čene preusmeritve v kulturni politiki.

O vsebini neke politike je pač mo
goče in dovoljeno soditi po simbolih 
in geslih, s katerimi operira, čeprav 
med konkretno politiko in njenimi 
simboli seveda ni vselej popolnega so
zvočja. Toda če se Lu Hsin zdaj po

javlja v funkciji nekega simbola in 
gesla, potem je pač najmanj, kar je 
ob tem vredno storiti, vprašati se: 
Kdo in kaj je človek, ki mu je štiri
deset let po smrti dodeljena očitno 
pomembna vloga v notranjih bojih so
dobne Kitajske?

Lu Hsin (to je njegov pisateljski 
psevdonim, medtem ko je pravo ime 
Ču Šu-žen) je bil rojen leta 187? v urad
niški družini v provinci Šaosin. £fudi- 
ral je na Japonskem, kamor je prišel 
leta 1902 in ostal do leta 1909; najprej 
se je vpisal na medicinsko fakulteto, 
toda kmalu je prevladalo zanimanje 
za naravne vede, potem pa za filozofi
jo in književnost. Kitajska je v teh 
letih doživljala mučno obdobje pro
padanja in za mlade izobražence je 
bilo tedaj osrednje vprašanje, kje so 
vzroki propada in kaj storiti, da bi 
Kitajska znova ozdravela. V skladu 
s tradicionalnim etičnim in filozofskim 
svetom je bilo to iskanje usmerjeno 
v človekovo notranjost. Tudi za Lu 
Hsina je bilo tedaj prvo vprašanje 
tole: Kakšen naj bo idealni človek in 
v čem so pomanjkljivosti nacionalnega 
značaja Kitajcev, ki jim onemogoča
jo doseči ideal?

Že na Japonskem je začel nastopa
ti v publicistiki; ukvarjal se je pred
vsem s kulturnimi in z etičnimi vpra
šanji. Po vrnitvi v domovino se je gi
bal v krogih naprednega izobražen- 
stva v Pekingu. Z drugimi vred je nav
dušeno pozdravil padec monarhije le
ta 1911, a ker se stvari niso čez noč 
izboljšale, se je za več let umaknil v 
samotno preučevanje kitajske klasike.

Maja 1918 je bila v literarni reviji 
Sin cinjan (Nova mladina) objavlje
na novela »Norčevi zapiski«. Podpisan 
je bil Lu Hsin, ki je bil tedaj star

skoraj že sedemintrideset let. Za li
terarnega začetnika je to nekam poz
no, toda zato je bil Lu Hsin tedaj 
zrel človek, z nakopičenim obširnim 
znanjem in tudi nemajhnimi izkuš
njami. Prav zato je ta njegov prvenec 
(novelo objavljamo na zadnji strani 
priloge) zrelo delo, ki je tedaj kot 
bomba delovalo v krogih izobražen- 
stva. V bistvu je to namreč nekakšna 
filozofska, moralna in književna dekla
racija, ki ji je Lu Hsin ostal zvest do 
smrti in ki je okrog sebe zbral nefor
malen krog napredne kitajske inteli
gence, ki je odigrala veliko vlogo v 
meščanski revoluciji (1924 do 1927), 
pozneje v državljanski vojni in neka
teri še pozneje v socialistični revolu
ciji.

Od tedaj je Lu Hsin objavljal redno 
in veliko. Svoj umetniški credo je 
morda najbolje razložil sam, ko je v 
zvezi s svojo znamenito novelo »Res
nična zgodba o A-kjuju«, ki mu je pri
nesla svetovno slavo in prevod v do
mala vse kulturne jezike, zapisal: »Ali 
se mi je posrečnlo narisati dušo so
dobnega U ajca? Ne glede na moja 
prizadevanja, se mi to vendarle ni 
kdove kako posrečilo. Ne vem, kaj 
menijo drugi, toda meni se zdi, kot 
bi bil vsakdo od nas obdan z visoko 
steno, kot da nas stene ločujejo in 
ovirajo naše stike. Nekoč davno so na
ši stari misleci, tako imenovani mo
drijani, odkrili razliko med višjimi in 
nižjimi in razdelili vse prebivalstvo 
na deset slojev. In čeprav stara deli
tev zdaj ni več v rabi, je njen duh še 
živ, povrh pa še pritiran do skrajno
sti — razlike so se pojavile celo v te
lesu vsakega posameznika, tako da so 
roke začele prezirati noge kot nekaj 
nižjega.

Narava je napravila človeka nena
vadno umetelno — nihče ne more ču
titi telesnega trpljenja drugega. Naši 
modrijani in njihovi sledniki pa so 
pohiteb še povečati belo liso, ki jo je 
pustila narava — tako da nihče tudi 
duševnega trpljenja drugega ne bi mo
gel dojeti...

Težko je orisati globoko molčečo 
dušo kitajskega ljudstva. Konec kon
cev smo mi že zelo staro ljudstvo, pa 
vendar še nismo prišli do reform. Za
to smo še vedno ločeni drug od dru
gega in celo roke ne razumejo nog. 
Naj si še tako prizadevam dokopati 
se do te duše, vedno se zaletavam v 
nekakšno odutjenost. Ljudstvo je ob
dano z visoko steno, toda nekoč se bo 
moralo zbuditi, prestopiti zid in spre
govoriti. Dokler pa se to ne zgodi, 
lahko pišem o življenju Kitajcev le na 
osnovi lastnih posamičnih opazovanj.«

In Lu Hsin je pisal. Bil je namreč 
vernik pisane besede, verjel je, da 
književnost lahko vzgaja človeka, pred
vsem pa prebudi v njem osebnost. To

pa je bila zanj najpomembnejša na
loga, kajti kitajska družba njegovega 
časa je imela za sabo že tisočletno 
tradicijo dušenja, uničevanja in oma
lovaževanja osebnosti, tako da je že 
veljalo mnenje, da je Kitajska drugač
na kot druge dežele, da tu individual
nosti ni ali pa da je povsem nepo
membna.

Lu Hsin se je z vso svojo umetni
ško močjo uprl takemu pojmovanju, 
uprl na način, ki je bil v kitajski 
književnosti in misli nov, vznemirljiv 
in celo šokanten. V književnost je z 
izredno silo prinesel vsakdanje življe
nje in majhnega človeka, predvsem 
vaščana, toda v povsem določenem 
okviru — v okviru krivice, trpljenja 
in smrti. Kajti ce je kaj v življenju 
človeka individualno, potem je to trp
ljenje in njegov najvišji izraz — smrt. 
Lu Hsin je s strašno močjo nekakšne
ga psihološkega naturalizma zakopal 
obtožujoči prst v krivice in trpljenje 
večinske Kitajske in tako postal neiz
prosen tožnik razmer.

To je — na grobo prikazana — ena 
plat njegove »kulturne revolucije«, ki 
je vnesla v kitajsko kulturno življe
nje prve polovice tega stoletja temat
sko, miselno in etično revolucijo.

Druga nič manj pomembna plat je 
njegovo prevajalsko in publicistično 
delo. Lu Hsin je sicer zelo dobro po
znal kitajsko klasiko, vendar se je 
jasno zavedal, da sodobna Kitajska za 
svoj preporod ne more črpati moči sa
mo iz svoje starine, mora jo črpati 
tudi iz vsega tistega najboljšega, kar 
sta dali zahodna civilizacija in kultu
ra. Zato je imel za svoj nacionalni 
dolg seznanjati svoje sodobnike z naj
večjimi dosežki angleške, francoske, 
ruske, nemške, poljske in druge za
hodnoevropske romantike in klasike. 
V že omenjenem članku v »Zen Min 
Ži Bau« je med drugim rečeno, da je 
Lu Hsin menil, da je »prevajanje in
tegralni del revolucije in zavzemal 
jasno proletarsko stališče ter pogled 
do izbora del, ki jih je prevajal...« 
To bi torej pomenilo, da so po mne
nju tistih, ki imajo zdaj krmilo kitaj
ske kulturne politike v rokah, »inte
gralni del revolucije« Tolstoj in By- 
ron, Mickiewicz in Gogolj, Hugo in 
Heine, kajti o vseh teh je Lu Hsin 
pisal, jih prevajal in propagiral.

Zdaj pa navedimo besede, ki jih je 
decembra 1966 na mitingu kulturnih 
delavcev in umetnikov v Pekingu iz
rekla Ciang Cing:

»Imperializem je umirajoči kapita
lizem, je parazitski in gnil. Moderni 
revizionizem je proizvod imperialistič
ne politike in vrsta kapitalizma. Oni 
(kapitalisti in revizionisti — op. p.) 
ne morejo ustvariti nobenega dobrega 
dela. Kapitalizem ima večstoletno zgo
dovino, vendar ima zelo malo »kla

sikov«. Ustvarili so sicer nekaj del, ki 
posnemajo »klasike«, vendar so ta 
dela stereotipna in ljudem niso več 
všeč. To je propad. Na drugi strani 
so nekatere stvari, ki preplavljajo tr
žišče, kot na primer rock'n roli, jazz, 
strip-tease, impresionizem, simbolizem, 
fovizem, asbstraktna umetnost, moder
nizem — tega ni ne konca ne kraja — 
ki so vse namenjene zastrupljanju in 
paraliziranju človekovega duha.«

Hud primitivizem, ki veje iz gor
njega citata, je bil dobrih deset let 
kulturna politika Kitajske, ki je m:d 
drugim povzročila popolno izolacijo 
od kulturnih dobrin modernega sve
ta. Groteskno je, da je takšna kultur
na politika v :.n-rnu revolucije pono
vila napako, zaradi katere so gradite
lji moderne kitajske kulture na čelu 
z Lu Hsinom najl-aje obtoževali stari 
sistem: znova je uvedla izolacionizem 
in znova je človeško individualnost 
podredila neki abstrakciji.

Iz vsega navedenega je najbrž že 
mogoče vsaj zaslutiti, v čem je te
meljna razlika med kulturo, kot si 
jo je zamišljal in jo uresničeval Lu 
Hsin, in med kulturo, kot si jo je za
mišljala in uresničevala Ciang čing. 
(Pri tem se je seveda treba zavedati, 
da sta Lu Hsin in Ciang Cing v marsi
čem le simbola, le najbolj izpostavbe- 
ni in vidni zastavi dveh širših, toda 
nasprotujočih si konceptov kulturnega 
in siceršnjega razvoja. Lu Hsin in 
Ciang Cing sta tako rekoč le pred
stavnika dveh šol, dveh pogledov, ki 
zajemajo dosti širši krog, kot ga po
menita samo ti dve imeni.) Zdi se jas
no, da javna priznanja, ki jih je zad
nje čase deležen Lu Hsin, ne morejo 
pomeniti nič drugega kot grajo in ce
lo nezaupnico politiki Ciang Cing. kaj
ti med njo in Lu Hsinom je tak pre
pad, da še tako široka kulturna poli
tika ne more v svoj okvir sprejeti 
obeh. Ce torej Lu Hsinova »rehabili
tacija« napoveduje spremembo smeri 
— potem bo ta sprememba remeljita.

Ce pa to ni teko, če je oživljanje 
Lu Hsina le neverjetno naključje, po
tem je v vsej tej napaki vendarle ne
kaj vrednega: obudila ie spomin na 
velikega človeka in umetnika, ki je bil 
tako brezkompromisno pošten, da je 
v eni svojih pesmi v prozi iz »Divjih 
trav« zapisal tudi tole:

»Kadar človek zaspi tako globoko, 
da izgubi občutek časa, se mu lahko 
primeri, da pride njegova senca k 
njemu po slovo govoreč mu takole:

Ce je v raju kaj, kar mi ni všeč, 
nočem iti tja; če je v peklu kaj, kar 
mi ni všeč, nočem iti tja; in če je v 
vašem zlatem svetu prihodnosti, kaj, 
kar mi ni všeč, nočem iti tja.«

Janez Stanič
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Koliko bo koruze?
Z letošnjim pridelkom smo zadovoljni, saj bomo v SFRJ 
predvidoma nabrali 9,1 milijona ton koruznega zrnja
LJUBLJANA, 8. novembra — Ob pogostih spremembah vremena raste zaskrbljenost zaradi 
spravila koruze. Koliko je bomo pridelali letos? Kakšna bo njena cena? Tega ne ugibajo 
le živinorejci, ampak tudi porabniki mesa. Dražja koruza bi zvišala ceno krmil in stroške 
pitanja, ti pa bi spet pritiskali na cene v mesnicah. Podobno bi bilo pri koruzni moki, 
zdrobu in drugih izdelkih iz koruze.

Poročila, ki prihajajo s ko
ruznih polj, so včasih zares 
zaskrbljujoča. Da je zarad. 
dežja obiranje prekinjeno, 
zvemo po dvakrat ah tudi tn. 
krat tedensko. Ce se spom
nimo, da so koruzo začeli 
obirati kasneje kot nekatera 
prejšnja leta. ker je zaradi 
neugodnega poletnega vreme 
na začela zoreti bolj pozno, 
na.s take vesti še bolj vzne
mirjajo. Treba pa se je tudi 
spomniti, da so bila lani m 
nekatera prejšnja leta polja 
veliko bolj razmočen' in so 
kombajni in traktorji, ki so 
odvažali koruzno zrnje, po- 
gosteje obtičali v blatu kot 
'etos. Obiralce koruze letos 
bolj ovira dež kot blato. Ko 
neha deževati, na mnogih po
ljih lahko takoj nadaljujejo 
delo.

Pri spravilu koruze ni ta 
ke nevarnosti, da bi se je 
veliko raztresle po polj'h, če 
ni obrana takoj, ko dozori, 
kot npr. pri žetvi pšenice. 
Hitro spravilo koruze je bolj 
pomembno za pravočasno se
tev psen'ce na tistih poljih. 
Tudi za to, da bi jo pospra. 
vili pred trajnim poslabša
njem vremena.

Po ocenah, zbranih do 20. 
oktobra, naj bi letos pridela
li v vsej državi okoli 9,1 mi
lijona ton koruznega zrnja. 
Lanski pridelek je bil za oko
li 300.000 ton večji, kar je 
le 3 odst. Letos je koruza 
posejana na 2,364.000, kar je 
za okoli 1000 ha več kot lani. 
Ce se spomnimo nekaterih 
poletnih napovedih, koliko 
škode je suša povzročila ko
ruzi — v nekaterih krajih je 
res veliko več kot drugod — 
smo s predvidenim skupnim 
pridelkom kar zadovoljni. 
Oktobrska ocena pridelka bo 
morda še presežena. Druž
bena posestva v Slavoniji m 
Baranji so v začetku ob'ra- 
nja dosegla poprečno le 57 
stotov na hektar, do konca 
oktobra pa so zvečala na 58 
stotov, kar je skoraj za 2 
odst. Kombinat Belje pa je 
zvečal začetno poprečje 72 na 
74 stotov, čeprav tudi tam 
vreme ni bilo ugodnejše kot 
drugod. Družbena posestva v 
Vojvodini naberejo poprečno 
70 stotov, kmetje pa 54 sto
tov na hektar, imajo pa 28 
odst. posejane koruze v vsej 
državi. Poprečje za vso drža
vo ob lanskem rekordnem 
pridelku pa je bilo slabih 40 
stotov na hektar.

Tudi po ceni koruze na bla
govni borzi v Novem Sadu 
lahko sklepamo, da kmetoval
ci računajo na velik pride, 
lek. Po jesenskem zmžanju 
na okoli 2,25 din za kg se ce
na lanske koruze že več ted 
nov ne spreminja. Letošnja 
koruza, posušena v sušilni
cah. je le za 5 par dražja. 
Ponujajo je dovolj. Torej ne 
računajo na zvišanje cene za-

radi premalega pridelka. Bolj 
jih skrbi, kako ga obvarova
ti pred plesnobo. Pogost dež. 
čeprav le prši, in megla za
držujeta v koruzi veliko vla
ge. Tudi v koruznjakih, v ka. 
sršnih še mnogi kmetje shra
njujejo koruzne storže, se v 
takem vremenu slabo suši. 
Sušilmc pa je premalo celo 
za koruzo družbenih pose
stev. To bo treba upoštevati 
za prihodnja leta — za letos 
je namreč že prepozno — 
kajti lanski rekordni pridelek 
ne bo dolgo rekorden, saj se 
mu tesno približuje že letoš
nji.

Lani smo pridelali za 17 
odst. več koruze kot leta 
1974. četudi je bo letos nekaj 
manj kot lani, je umestno 
vprašanje, kako je bil dose, 
žen tak uspeh. Vreme na 
mreč ni b'lo ravno naklonje
no pridelovalcem. Zato pa je 
bila boljša organizacija dela. 
odbrano seme in izdatnejše 
gnojenje. Podobno na mno
gih zasebnih posestvih kot na

družbenih. Naši strokovnjaki 
vzgajajo nove sorte hibridne 
koruze, kmetovalci pa jih 
sproti preizkušajo m kmalu 
zasejejo z njimi velika polja. 
V mnog'h vaseh, občinah in 
celo na širših območjih pri. 
reja.jo tekmovanja med pri
delovalci koruze. Tudi v Slo
veniji nekateri kmetje že tr
dijo — to so dokazali s svo. 
jim pridelkom — da en hek
tar dobro obdelane zemlje, 
zasajene z najustreznejšim 
semenom, lahko da celo več 
kot 100 stotov koruznega zr
nja.

Podjetnost, kmetijskih stro
kovnjakov je vidna enako na 
zasebnih posestvih — če 
kmetje delajo natančno po 
njihovih nasvetih — kot na 
družbenih. Niihova delavnost 
se širi na vse več zasebnih 
polj, kmetie pa spoznavajo, 
da le taka pot vodi k boljše
mu življenju. Sodobna code- 
lava polj pa tudi laže klju
buje vremenskim nezgodam.

JOŽE PETEK

Programi naložb
Do 1980 bodo na območju celjske podružnice 
LB porabili za nove naložbe 2249 milijonov
CELJE, 8. nov. — Izvršilni odbor podružnice LB je 
sprejel osnutek srednjeročnega načrta od 1976 do 1980, 
ki upošteva tudi družbene dogovore o temeljih planov 
občin Celje, Laško, Mozirje, Slovenske Konjice, Šent
jur, Šmarje in Žalec.

V osnutku načrta predvidevajo, da bodo za nove na
ložbe namenili 2249 milijonov din, združenih v podruž
nici. Po načrtu, narejenem na podlagi ankete, so zbrali 
predlogov za naložbe v vrednosti .9 milijard din in pri 
tem ugotovili, da bi jih podružnica lahko sofinancirala 
69 odstotkov, ne da bi poznala kreditno sposobnost in
vestitorjev. Naložbe v prednostne dejavnosti, to je 
agroindustrijski kompleks bodo dosegle 1316, v razvoj 
manj razvitih območij pa 351 milijonov din ali skupaj 
26 odstotkov vseh predvidenih naložb podružnice.

V srednejročnem obdobju bo celjska podružnica 
kreditirala stanovanjsko graditev (6151 stanovanj) m 
komunalno dejavnost v višini 1451 milijonov din (176 
odstotkov več kot v prejšnjem srednjeročnem obdob
ju). Računajo, da bo imel pomemben delež v struk
turi vseh sredstev podružnice delež prebivalcev, saj ga 
cenijo na 1340 milijonov (21-odstotna letna rast), kre
dite prebivalstvu pa bodo povečali za 145 milijonov din 
(12-odstot-na rast).

V razpravi so med drugim menili, da se je gospo
darstvo neresno lotilo načrtovanja in ni dobrih progra
mov, nespodbudno pa je tudi, da predvideni delež za 
industrijske naložbe znižujejo od 57 v prejšnjem na 46 
odstotkov v sedanjem srednjeročnem obdobju.

Izvršilni odbor je načelno soglašal s kreditiranjem 
furnirnice eksotičnega lesa v okviru LIK Savinja, če
prav je bilo treba odstopiti od prvotnega predloga, po 
katerem bi moral Slovenijales zagotoviti lastno ude
ležbo v višini 20 odstotkov predračunske vrednosti. Ta 
bo po novem lahko zagotovil le 10 milijonov, delež 
podružnice, o čemer bodo dokončno sklepali še ta 
mesec, pa se bo povzpel od prejšnjih 48 milijonov (30 
odstotkov) na 65 milijonov (42 odstotkov predračunske 
vrednosti). Objekt bo stal predvidoma 160 milijonov m 
bo dal letno 13 milijonov 400 tisoč kvadratnih metrov 
furnirja. DRAGO HRIBAR

Jubilej kulturnega hrama
Deset let uspešnega delovanja Akademije znanosti in umetnosti Bosne in 
Hercegovine — UsmarjevaSka aktualnega znanstvenega dela v vsej republiki

OD NAŠEGA SARAJEVSKEGA DOPISNIKA

Te dni v Sarajevu proslav
ljamo pomemben dogodek za 
kulturo bosanskohereegovske 
družbe nasploh: desetletnico 
akademije znanosti m umet
nosti ter petindvajsetletnico 
znanstvenega društva BiH, ki 
je bilo predhodnik oziroma 
temelj za ustanovitev akade
mije.

Včeraj je bila slovesna pro-

našega stoletja v Bosni in 
Hercegovini pač niso mogli 
razvijati akademije, kajti to 
je končno najpopolnejša, naj
višja in najuglednejša orga
nizacijska oblika znanosti in 
umetnosti pri vseh narodih 
sveta. Zanjo tedaj BiH še ni 
premogla dovolj znanstvenih 
kadrov

Spomnimo se le nekaj po
stava, na kateri je sedanji | Matkov iz tistih časov, ko je
predsednik bosanskohercegov- 
ske akademije Edhem čarno 
orisal pomen in razvoj te us 
tanove, nato pa je sledil kul- 
turnoumetniški spored. Da 
nes so se bosanskohercegov- 
ski znanstveni, kulturni in 
drugi družbenopolitični de
lavci zbrali k delovni..proslavi -dobi ' sredwiega'i'ftV'ifwisakega
na znanstveno zborovanie v 
Skenderiji. kjer so. preiresa, 
li pereča vprašanja znanosti- 
in kulture v BiH in skušah 
dognati, kakšno je trenutno 
in prihodnje stanje na tem 
področju.

Za Bosno in Hercegovino 
sta obletnici akademije ozi 
roma znanstvenega društva 
še posebej pomembni, kajti 
gre za okolje, ki je — ne po 
svoji krivdi — ostalo brez 
tradicije na znanstvenem ped 
ročju. Tega lahko razvija or
ganizirano šele zadnjih 25 let 
in prvo je nastalo iz drugega, 
akademija iz znanstvenega 
društva. Sredi petdesetih let

nastajalo znanstveno društvo. 
Pismenega je bila komaj tret 
jina prebivalstva, osnovno 
šolstvo pa se je šele začelo 
razvijati, kajti še več kot po
lovica naseljenih krajev je bi
la brez osnovne šole. To do
volj pove tudi o tedanji po-

. šolstva. Univerzo je dobila 
■ Bos« a

nost pravzaprav šele začela 
razvijati v BiH na trdnejših 
temeljih.

Tako je tudi znanstveno 
društvo — vanj so izbirali 
člane prav tako premišljeno, 
kot danes v akademijo — 
tmelo ob nastanku le 15 čla
nov in ni moglo zajeti vseh 
področij znanstvenega delo
vanja. Vendar se je že tedaj 
v društvu izoblikovala tista 
politika delovanja, ki je še 
posebej značilna danes za 
akademijo: ukvarjalo se je z 
bistvenimi razvojnimi vpraša

nji Bosne in Hercegovine, pri 
čemer seveda ni zanemarjalo 
svoje temeljne naloge, da mo
ra organizirati znanstvenoraz
iskovalno delo.

Pri tem je bilo uspešno. 
Poglejmo spet nekaj podatkov, 
ki nam lahko pričarajo raz
sežnost tega dela. Danes je 
v BiH 40 visokošolskih in 60 
znanstvenoraziskovalnih usta
nov. To pomeni, da so povoj
ni v tej republiki vsako leto 
odprli več kot 3 takšne usta
nove. S kadri ni bilo težav, 
kajti vsak dan je v povprečju 
v BiH diplomiralo 6 ali 7 
študentov, v vsem povojnem 
obdobju več kot 50AJ0.

Znanstveno delo živi danes 
tudi v skoraj vseh večjih bo- 
sanskohercegovskih delovnih 
organizacijah. S tem je1 zna 
nost postala temelj za sodob
no delitev človekovega dela 
oziroma je prodrla- v sleher
no ustvarjalno poro bosan- 
skohercegovske družbe. Mini
lo je obdobje, ko so posamez 
niki menili, da je znanost sa 
ma sebi namen, zaprta v aka
demske ustanove.

Akademijo znanosti in umet
nosti je torej Bosna in Her
cegovina dobila pozno, a kot 
logično posledico republiške
ga razvoja. Usmerjen« je v 
vse pomembnejše znanstve
ne probleme, raziskuje narav
na bogastva in proizvodne 
zmogljivosti svoje republike, 
kot tudi njene splošne gospo

darske in kulturne dosežke. 
V svoje delo je zadnja leta 
vključila okoli 300 znanstve
nikov in umetnikov, pri čemer 
je povezana z vsemi, ki lah
ko karkoli koristnega prispe
vajo k razvoju bosanskoher- 
cegovske družbe. Tako je do
slej med drugim organizirala 
že več kot 20 velikih razisko
valnih načrtov, tako imenova
nih makroprojektov, o naj. 
bolj perečih razvojnih prob
lemih Bosne in Hercegovine.

Odlika bosanskohereegovske 
akademije znanosti in umet
nosti je tudi v tem, da se za
vzema za praktično uporabo 
znanstvenoraziskovalnih do
sežkov. Tako znanost pribli
žuje delovnim ljudem, kar 
pa ne pomeni, da se spušča 
na nižjo raven, temveč na
sprotno — oddaljuje se od 
akademizma, s čimer postaja 
znanost' temeljni vzvod zdru- 
ženega dela

Doslej je bosanskohercegov- 
ska akademija znanosti in 
umetnosti izvolila 58 rednih, 
30 dopisnih, 38 domačih in 7 
tujih članov Med domačimi 
člani se lahko z njenim na
slovom akademika ponaša tu
di nekaj Slovencev: France
Bezlaj, Bogdan Brecelj, Bogo 
Grafenauer, Božidar Jakac, 
Franjo Kogoj, Anton Kuhelj 
in Josip Vidmar, medtem ko 
je Edvard Kardelj eden od 
njenih petih častnih članov.

BOGDAN NOVAK

NA LJUBLJANSKEM POKOPALIŠČU ŽALE

Upepelitve in nov obred
Po dveh desetletjih premišljevanja in odlaganja bo Ljubljana dobila najso
dobnejši krematorij in novo žalno stavbo — Rok: 1. november leta 1977
LJUBLJANA. 8. nov. — Deset odstotkov vseh, ki umro v Ljubljani, prepeljejo svojci upe
pelit v Gradec ali v Beljak, včasih tudi v Beograd. Vse pogostejše zahteve za upepelitev 
ter pomanjkanje prostora za klasične grobove na ljubljanskih Žalah, na viškem pokopa
lišču in na drugih ljubljanskih pokopališčih — oboje je pred ljubljansko mesto jiostavilo 
zahtevo, jja čimprej uredi vse potrebno za lastni krematorij.

O krematoriju se v Ljub
ljani pogovarjamo že skoraj 
dve desetletji, še preden so 
prva dva pokojnika prepelja
li v Avstrijo, bilo je to leta 
1968, je prevladalo mnenje, 
da je treba zgraditi krema 
torij v bližini Žal ali na Ža
lah. Potlej je bilo izgovor
jenih veliko besed, in med
tem so Ljubljančani vse po
gosteje prepeljavali trupla 
drugam. Leta 1970 so prepe
ljali v upepelitev sedem tru
pel, lani 156, letos pa do da
našnjega dne že 173, kar po
meni, da vsakega desetega 
pokojnika iz Ljubljane upe
pelijo v Avstriji.

Sežig za 7.173 din
Čeprav je postopek za upe

pelitev v tujini dokaj zamo
tan, saj mora truplo pred 
prehodom meje pregledati 
posebna zdravniška komisija, 
treba je opraviti celo kopico 
drugih formalnosti, med ka. 
tere sodijo tudi carina m 
papirji, ki jih mora izdati 
avstrijski konzulat, je števi
lo upepelitev vse večje in 
povsem opravičuje kar se da 
hitro gradnjo ljubljanskega 
krematorija. Za to govore tu
di dokaj veliki sedanji stro
ški, saj stane ves postopek 
od prevzema pokojnika na 
domu do izročitve žare s po
smrtnim pepelom, 7.1/3 di
narjev, pri čemer je treba z 
osebnega deviznega računa 
odšteti 2.556 šilingov. Po pr
vih računih bo veljala upe
pelitev v Ljubljani približno 
40 odstotkov manj.

Začetek prihodnje leto
Letos se je Ljubljana do

končno odločila za kremato 
rij. V uradnem listu je te 
izšel razpis za uvoz peči. 15 
novembra bo komisija pre 
gledala načrte za kremam- 
rij in novo stavbo, ki bo 
stala na Zalah tako, da bo 
na južni strani slonela na 
Aleji spominov in tovarišt
va, na zahodu se o j našla 
njala na Tomačevsko cesti
na vzhodu bo mejila na nt 
va polja, ki so rezervirana 
za grobove, n na severu na 
posestveno mejo. Zal. Grad
beniki naj bi začeli zidati 
novo poslopje 20. januarja 
1977, 1. novembra 1977 pa

naj bi občanom že pokazali, 
kako se bo pogrebni ceremo
nial odvijal v Ljubljani po 
novem Po sedanjih načrtih 
bo kompletna izvedba nove 
stavbe — v kateri ne bodo le 
peči, marveč tudi vse, kar 
sodi h slovesu od pokojni
ka, vključno nove mrliške ve
že in drugi prostori, ki jih 
sedaj ni, pa na urejeno po- 
kopališče sodijo — veljala 
59,950.000 dinarjev.

Nov način slovesa 
od pokojnih

Nova zgradba, ki bo nado. 
mestila vse dosedanje pro
store na Zalah, pa je pri
ložnost, pravijo v pogrebnem 
podjetju Žale, da posodobi
mo in času primerno uredi, 
mo tudi samo slovo od po
kojnika. Ustanovljena je 
že posebna komisija, ki 
načrtuje in pripravlja nov 
»scenarij«; poglavitna novost 
naj bi bila v tem, da se od 
svojega člana poslavlja dru
žba v celoti, šele drugotnega 
pomena je slovo stanovskih 
tovarišev oziroma slovo ož 
jih sodelavcev in verski ob
redi. Zato bo zgrajena po
sebna dvorana, tako da dež 
ne bo več motil slovesa, prav 
tako bo poseben prostor za 
svojce, da se bodo lahko 
poslovili intimneje. Idejne na
črte za novo zgradbo, ki že 
upoštevajo slovesnejši in 
bolj pieteten pogrebni ob
red, so predlagale štiri or. 
ganizacije; dokončne načrte 
je pripravil »Biro 71« Domža
le.

Če so načrti za novo zgrad
bo na Zalah že povsem jas 
ni, pa se danes še ne ve, 
kakšna bo peč. V svetu po
znajo dva sistema, peč na 
elektriko in peč na plin. V 
Ljubljani zdaj ne dajejo 
prednosti ne eni ne drugi, 
pač pa so postavili zelo ost
re pogoje: peč mora biti po
vsem brezdimna in ne sme 
oddajati nobenega vonja, iz
pust. dima mora biti pod 
eno stopinjo po Ringelmanu, 
koncentracija emisijskih del
cev mora biti manjša <o;t 
75 miligramov na kubični 
meter, sežig pa mora biti op 
ravljen pri najmanj 800 sto 
pinjab Celzija v času 0,3 se

kunde pri najmanjši koli
čini 6 odstotkov Oz. O tem 
ali bo peč na plin ali na 
elektriko, bo odločila ponud
ba.

Kolikokrat na teden bodo I 
peč uporabili, je seveda od
visno od števila upepelitev. 
Pravijo, da je navada, ki jo 
narekuje tehnologija, da za
žgejo najmanj po štiri eli 
pet trupel na dan; kot vse 
kaže, peč ne bo na razpola
go le Ljubljani, marveč tu
di drugim slovenskim me
stom, verjetno pa bodo nje
ne storitve pogosto uporab, 
ljali tudi Zagrebčani.

Poudarek hortikulturni 
ureditvi

Prednosti upepelitve so se
veda velike, toda s tem se 
Ljubljana še ne odreka kla
sičnemu pokopu. Na Žalah 
menijo, da se bodo mnogi 
svojci odločali za upepelitev 
tudi zato, ker jim bodo le 
na ta način lahko izpolnili 
željo, da bodo posmrtne os
tanke svojcev pokopali na 
malih ljubljanskih pokopali.

in izboljšali kakovost.

Iz proizvodnje bodo izlo
čili previjalne stroje, kj ob
ratujejo že 20 let. Še prej 
pa je potrebno zamenjati su- 
kalne stroje, ki obratujejo 
že 44 let. Vsi ti stroji so 
vključeni v troizmensko delo. 
TOZD Tabor je v svojem 
proizvodnem programu, preje, 
tkanin in pletenin v celoti 
usmerjena na predelavo sin- 
tetike in mora pospešeno do
polnjevati novo tehnologijo, 
če hočejo ostati konkurenč
ni in kvalitetni na domačem 
in tujem trgu.

V predilnici TOZD Melje 
morajo izločiti dva križno 
prevajalna stroja letnika 1932 
in ju nadomestiti z novima. 
Oba stroja sta obratovala ne
prekinjeno 44 let v trofzmen- 
skem delu in je njuna kvali- 
teta in produktivnost zelo 
nizka. Z novima strojema pa 
bodo storilnost povečali za 
trikrat. Za tkalnico TOZD

ščih, ki so sedaj povsem za
sedena, na starem delu po
kopališča na Žalah, v grob
nicah, ki so polne, kot tu
di v družinskih grobovih, 
kjer je po predpisih miro- 
valna doba pri klasičnem 
pogrebu deset let, pri poko
pu urne pa te dobe ni.

Na kraju, kjer bodo poko
pavali urne, bodo Žale že 
vnaprej uredile spominski 
park, prostor, ki ga zavza
me posamezna urna,, pa je 
velik le za tretjino običajne
ga groba.

»Z upepeljevanjem se bo
do razmere na ljubljanskem 
pokopališču toliko spremeni
le, da bo dovolj prostora tu
di po letu 2000, ko bi bilo 
sicer, ob klasičnih grobovih, 
pokopališče z vsemi novimi 
parcelami povsem zasedeno,« 
pravijo na Žalah.

Društvo za pogrebe
Sočasno z novim poslop

jem in novim načinom slove
sa od pokojnikov, se v Ljub
ljani snuje društvo, ki naj 
bi omogočilo vsem tistim, 
ki bi si radi vnaprej uredili 
vse, kar je treba okrog po
greba urediti.

ki bodo pocenili proizvodnjo

Melje morajo kupiti sukalni 
stroj z odpihovalno napravo.

Predilnica Tabor postopoma 
prehaja na predenje visoko- 
kvalitetnih sintetskih prej. 
Uvedba novih strojev bo 
omogočila povsem novo teh
nologijo, s katero bodo po
večali, produktivnost, izbolj
šali kvaliteto, zmanjšali šte
vila» zaposienilk ir razširil] iz
biro. Hkrati bodo pocenili 
proizvodnjo čiščenja surovih 
tkanin v obratu Tabor, kjer 
sedaj zaposlujejo 18 delavk. 
Z nakupom novega stroja bi 
to delo opravljali dve delav
ki. Za ostale delavke pa bo
do poiskali druga ustrezna de
lovna mesta. TOZD Mermka 
bo z novimi stroji preusmeri
la proizvodnjo mikanih prej 
na proizvodnje polčesanih 
prej in tako zadovoljila last
ne potrebe v tkalnici.

M. K.
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JOŽE VETROVEC

Novi stroji
V Mariborski tekstilni tovarni bodo v 
nekaj letih modernizirali proizvodnjo
MARIBOR, 8. novembra — V Mariborski tekstilni tovarni 
bodo v prihodnjih letih modernizirali proizvodnjo v svojih 
obratih in uvozili različno opremo. Ugotovili so, da je pre
delava akrilne preje v predilnici temeljne organizacije Ta
bor od vlakna do sukanca barvane preje po zastareli tehno
logiji zelo draga. Zato so se morali odločiti za zamenjavo 
določenih strojev z novimi,

Aleja spominov in tovarištva

Pot prihajajočim 
generacijam

Ko je bila Ljubljana koncentracijsko taborišče
brez taboriščnikov

»Ljubljani gre danes predvsem za
hvala za nastanek in razvoj OF1 Ljub- 
Ijani gre danes predvsem zahvala za 
vse njene velike zmage, Ljubljani^ gre 
Zahvala za nastanek in razvoj partizan- 
stva na slovenskih tleh in zahvala za 
To, da se je slovenski narod hkrati z 
Hrugimi jugoslovanskimi narodi uvr- 
stil ~v našo ponosno, najslavnejšo. 
zmagovito, nepremagljivo ^Jugoslovan 
sko armado.« (Boris Kidrič, 10. maja 
1945)

Dandanes, ko je med štirimi Ljub
ljančani le še eden od nekdanjih pre
bivalcev z bodečo žico obdane Ljub 
Ijane, se dogovarjamo o gradnji Ale
je spominov in tovarištva, spomeniku 
posebne vrste, ki bo z drevjem obje
la mesto in prihajajočim generacijam 
risala pot, po kateri se je pred toliko 
leti valjalo bodeče železo.

Ne smemo zaviti mimo že ureje
nega dela aleje čez Golovec. S prosto
voljnim delom jo je trasirala mladi
na, ' ^skrbela je za okolico spomin
skih jamnov in utrdila robnike. Naj
več delovnih ur so si pri teh akcijah 
nabrali gojenci dijaškega doma grad
benih delavcev Megrada.

V prvi etapi gradnje Aleje spomi
nov in tovarištva je šlo tudi za po
sege v privatno lastnino. Sekati je bi
lo” treba soed. Med dvanajstimi par

celami jih je bilo deset v privatni in 
dve v družbeni iasti.

»Da, takrat se nisi smel prikazati 
v hribu,« se spominja dvainsedemde
setletni Franc Hočevar iz Zgornje 
Hrušice, ki je takoj, brez vsakega po 
misleka in kakršnegakoli ugovora po
nudil svoj gozd, »pa sem jih enkrat 
prijavil, domobrance. V Ljubljani sem 
jih prijavil, ker so sekali in dva voza 
drv prodali v gostilno Lev.«

Za spomin je odstopil svoj gozd, 
pravi. Za spomin na tiste čase, za ka 
tere vsakokrat, ko srkne iz vrčka s 
pivom, reče: »Da bi se le ne pono
vili.« In potem se na njegovem širo
kem obrazu pojavi odsev tistih nekaj 
let življenja, ko so se okoli njegove 
domačije opletali Italijani pa domo
branci in pozneje Nemci. In kot bi se 
pobral iz Jurčičevih opisov, začne pri 
povedovati štorije, ki jih je doživljal. 
O italijanskih vojakih, ki so se s pu
škami plazili po sadje, o domobran
cih, ki so prišli k njemu po konje 
v nedeljo: »Ne dam,« je rekel, »saj 
imate vendar praznik.« Se danes se 
mu zdi zabavno, če se spomni 8. sep
tembra 1943, ko so Italijani »na Rud
niku še nekaj zidali, na železniški po
staji pa je že pokalo.«

Čaka nas gradnja druge etape ale
je s tremi odseki. Delo bo spet pre
vzela mladina.

Misel o aleji se je porodila med 
pripravo prvega pohoda ob žici oku 
pirane Ljubljane v maju leta 1958.

»Ob partizanskem pohodu ,ob žici

okupirane Ljubljane’ leta 1958, na 
katerem je sodelovalo 370 ekip s 1850 
udeleženci, ti pošiljamo tople, iskrene 
partizanske pozdrave za Tvoj 66. roj
stni dan z obljubo, da bomo še na
prej utrjevali tradicijo narodnoosvobo
dilne borbe, pridobitve naše ljudske 
revolucije, zlasti bratstvo in enotnost 
jugoslovanskih narodov in neodvisnost 
naše dežele,« so tedaj zapisali Josipu 
Brozu Titu v brzojavko.

Ljubljana je praznovala trinajsto 
obletnico osvoboditve.

Prvi odsek druge etape gradnje ale 
je vključuje tudi območje Zal in 
gradnjo krematorija. Sedanjo pot, ki 
je obdana s hrasti, bodo priključili 
aleji in se bo končala pri osnovni 
šoli Jožeta Moškriča v Jaršah.

V ta odsek bo sodila tudi Soseska 
BS-3, povezan pa bo z Gramozno ja
mo.

Ko je ljubljanskemu mestnemu 
svetu predsedoval dr. Marijan Derma 
stia, je zamisel o aleji dobila otiplji 
vejšo podobo. Tedaj se je porodila 
tudi ideja o označitvi trase nekdanje 
žice s spominskimi kamni. Ti so bili 
poleg edinega bunkerja za Bežigra 
dom, ki je še ostal, vidno znamenje, 
trase, kjer je nekoč tekla žica.

Kamne so postavila podjetja. Sto- 
dve delovni organizaciji imata stodva 
spominska kamna Med pionirskimi 
organizacijami, ki skrbijo za urejanje 
okolice ob kamnih, je na prvem me
stu osnovna šola Jožeta Moškriča.

»Kaj je pomenila žica?« sprašuje

Franc Kimovec-Ziga in hkrati odgo 
varja. »Koncentracijsko taborišče brez 
taboriščnikov s taboriščniško mentali
teto. Sedež vseh osrednjih forumov 
narodnoosvobodilnega boja je bil v 
Ljubljani. Mesto je bilo pomembno 
za NOB in okupatorja, ki je hotel 
presekati živčevje navzven. Aleja spo
minov in tovarištva naj bi bila nekaj 
posebnega in vendarle živega, ne po
kopališko mrtvega.«

Ob prvem pohodu ob žici okupira 
ne Ljubljane, ki se je pozneje preime
noval v .pohod po poteh partizanske 
Ljubljane’, je Zveza borcev NOV Slo
venije izdala posebno brošuro. V njej 
beremo: — Ljubljana se pripravlja na 
vstajo. Tajna skladišča se polnijo z 
orožjem, strelivom, sanitetnim materi
alom, obleko, obutvijo, živili. Ljubljan
sko prebivalstvo na široko odpira de
narnice za pomoč Osvobodilni fronti. 
Prvi borci iz vrst delavcev, študentov, 
uradnikov in kmetov odhajajo iz me 
sta. Po vsem slovenskem ozemlju se 
ustanavljajo prve partizanske skupine, 
prve čete partizanov. Hkrati se pra
znijo skladišča, prepolna različnega 
blaga. 22. julija 1941 partizanske čete 
izpolnijo ukaz glavnega poveljstva in 
začnejo vstajo.

Čez dobrega pol leta so Ljubljano 
obdali z žico.

Marija Vrhovčeva, zdaj Janša, se 
spominja: »Orožje sem dobila pri No
vaku na Viču. Cveta je nesla opasač 
in pištole, jaz pa bombe. Pri .Jančku’ 
sva šli čez. Imeli sva ponarejene ži
vilske karte, ki jih je izdelovala teh
nika, nakupili sva makarone pa ciga
rete, vse tisto, s čimer si soldate lah
ko podkupil. In sva čakali, da so bi
li ob žici takšni, ki so se pustili pre
tentati. Proti večeru sva se potem z 
materialom odpravili do stranskega 
prehoda. Prosili sva sergienta, naj 
dvigne kozle. .Signorina, avete bom
be?’ me je vprašal italijanski vojak. 
,Ma, che bombe!’ sem ga zavrnila. 
Izteklo se je srečno. Tovor sva pusti
li v gostilni Jamnik, kamor so prišli 
ponj iz Dolomitov.«

Naj pojasnim: pri Jančku se je 
reklo tam, kjer je opekarna na Viču 
na cesti na Vrhovce.

Drugi odsek trase Aleje spominov 
in tovarištva vključuje koseški bajer 
in ureditev soseske Sš-9 v gradnji.

Milan Brezovar piše: — Socialna 
vprašanja med okupacijo je reševala 
Ljudska pomoč, ki jo je partija orga 
nizirala že pred vojno kot Rdečo po
moč, in ki se je leta 1942 razširila 
ter preimenovala v Slovensko narod 
no pomoč — SNP. Bila je organizi
rana po ulicah, kvartih, terenih in po

ustanovah. V njej so delovale v glav
nem ženske. Obenem z živili so poši
ljale zapornikom v posebnih škatlah 
z dvojnim dnom ali v prirejenih kon
zervah tudi poročila z bojišč in raz
lično propagandno literaturo OF.

Nina Vrenk-Založnikova: »Dobila
sem nalogo, naj prenesem pošto. Pri
nesli so mi pisma, skrita v pralnih 
praških. Nenadoma me je prešinila 
črna slutnja. Odprla sem praške, vzela 
pisma in jih potisnila v torbo pod 
karton — čez vse sem naložila mali
co. Tri »Radione« sem vzela s seboj. 
Na meji so me že čakali. Takoj sem 
vedela, da me je nekdo izdal. Odvlekli 
so me na osebni pregled, praške so 
stresli, se spogledovali, me spet pre
gledali. Potem je nekdo segel v torbo. 
Spreletalo me je: ,Na,' sem si rekla, 
,zdaj je pa konec.’ Kljub vsemu pa 
mojega skrivališča niso našli. Ko sem 
bila čez, sem prvikrat kljub strogi 
prepovedi pisma odprla in jih pre
brala. V njih je pisalo, kje se bodo 
gibale brigade, kje naj bi opravili 
likvidacije . •. Drugi dan je bila ve
lika racija.«

Centralna tehnika je skrbela za po
stavitev ilegalnih tiskarn in tehnik, jih 
oskrbovala s papirjem, tiskarskimi 
sredstvi, orodjem in barvami ter skr
bela za kolportažo ilegalnega tiska.

V članku Borbena in zmagovita 
pot Ljubljane v letih 1941—1945 bere
mo: — Prva ilegalna tiskarna »Podmor
nica« na Brdu pri Ljubljani v bližini 
opekarne je pričela delati v septem
bru 1941. Svoje ime je dobila, ker je 
podzemni bunker zamakala voda. Ob 
deževnem vremenu je bil pritisk vo
de tako močan, da se je nateklo na 
dno do 1500 litrov. Kljub temu so ti
skarji vztrajali in vodo odstranjevali 
z vedri.

Ko so Italijani februarja 1942 me
sto obdali z žično ograjo in bunkerji, 
so napeli žico in postavili stražni 
bunker tik pred hišo, kjer je delala 
»Podmornica«. Julija 1942 so tiskarno 
preselili v Kozarje in nato v Dolomi
te, kjer so delo nadaljevali do polho
grajske italijanske ofenzive. Takrat je 
tiskarna propadla.

Ivan Skodler: »1942. leta se je
»Podmornica« preselila z Brda v Ko
zarje k Erbežnikovemu Lojzetu, kova
ču. V klet smo jo namestili, vhod iz 
kovačije je bil dobro zamaskiran z 
brusilnico. Z Brda smo tiskarno seli
li na triciklih in na ramenih. V Ko
zarjih je bila do januarja 1943 Po 
material so hodili iz Podutika, iz Dra
velj. V zemlji, malo naprej od Bo
kale smo imeli zakopan sod in tja

smo prinašali ,robo’. Papir smo 
spravljali pri meni doma v bunkerju.

Spominjam se, kako smo čakali na 
kliše za ovitek brošure .Delo' Prinesti 
bi ga moral sosed — železničar, Ži
rovnikov Tone. Na meji so ga ujeli 
in takoj ustrelili. Si lahko predstavlja
te, da je imel kliše spravljen in skrit 
v deski, pa ga je vojak udaril z de
sko po glavi, deska se je razbila in 
kliše je padel ven. To je bilo na Tr
žaški cesti pri Martinu pred Dolgim 
mostom.«

Drevored spominov in tovarištva bo 
šest metrov široka pot, osvetljena s 
posebnimi, nizkimi svetili. Urejevala 
jo bo mladina s prostovoljnim deiom 
in vsi tisti, ki bodo pripravljeni po
magati.

Leta 1958 je predsednik prireditve
nega odbora pohoda ob žici okupira
ne Ljubljane Mitja Ribičič v pozdrav
nem govoru dejal:

»Partizanski pohod ima namen 
ohraniti v nas živ in neposreden spo
min in toplo spoštovanje do tistih 
slavnih, pa tudi težkih let borbe za 
svobodo. Po 35 km dolgi poti okrog 
mesta, mimo porušenih bunkerjev m 
strelskih jarkov, mimo ilegalne tiskar
ne na Viču, mimo pretresljivega spo
menika talcem v Gramozni jami, mi
mo vseh ostankov pretekle vojne, pa 
tudi mimo novih dp’-’vski'h stanova" i- 
sk'h naselij, mogolnih dvoan L't"?tro 
ja in drugih tovarn, spomenikov no
vega življenja so tekle in korakale va
še ekipe s puškami v rokah borbeno, 
zagrizeno, tovariško pomagajoč druga 
drugi kot pravi partizani-športniki.«

H Tretji odsek aleje poteka od Ope
karske ceste (mosta na Malem Grab
nu) mimo stanovanjske soseske Mur
glje I in II do spominskega kamna 
številka 102. Aleja združuje in pove
zuje rekreacijske in športne površine 
med Murgljami in Malim Grabnom 
ter se na območju krajevne skupno
sti Malči Belič približa potoku in mu 
sledi do predvidene cestne pentlje.

Eden izmed štirih prebivalcev Ljub
ljane je še iz časov »žice«. Trije so 
novi. Vsem štirim skupaj naj bi šlo 
za samozavest, za čast, za odgovornost 
do mesta, v katerem živijo in delajo. 
Tisto, kar bodo zgradili, bo njihova 
last, last prebivalcev Ljubljane, ne 
glede na to, če gledamo s stališča pie
tete do tistih dni, ko si je to mesto 
zaslužilo odlikovanje heroja, ali pa 
zgolj kot nekaj, čemur se pravi — 
lepo okolje. Saj bodo pridobili veli
ko novih drevesnih in zelenih površin.

Barbara Goričar
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PO VELIKEM USPEHU PRVEGA CIKLUSA TEKMOVANJ

V teku so že priprave 
za 2. trofejo Alpe-Adria
Prof. Renato Bertoli, deželni odbornik za športne in rekreacijske dejavnosti, se je 
včeraj (v zvezi s temi igrami) pogovarjal z jugoslovanskim konzulom Srečkom Kovačičem

Potem, ko so se zaključila tekmo
vanja za 1. trofejo mladinskih iger 
Alpe-Adria z dokončno podelitvijo te 
nagrade v stalno last Sloveniji, se 
že načrtuje drugi ciklus te manife
stacije, za katerega pa vse kaže, kot 
toeni deželni odbornik F—JK za 
športne in rekreacijske dejavnosti 
Prof. Renato Bertoli, da bo privabil 
vsaj še enkrat večje število nasto
pajočih kot doslej.

Do tekmovanja za 1. trofejo mla
dinskih iger Alpe-Adria je prišlo na 
Pobudo deželnega odborništva za 
športne in rekreacijske dejavnosti 
v Furlaniji - Julijski krajini, dežel
ni odbor pa je vso akcijo podprl in 
tudi dal na razpolago trofejo samo. 
Ob sodelovanju Zveze telesnokultur- 
nih organizacij Slovenije in tajništva 
za šport pri koroški deželni vladi 
so bTa prva tri tekmovanja v Vid
mu (1974), Celovcu (1975) in Novem 
mestu (1976). V vseh treh letih je 
zmagala Slovenija, 2. je bila Furla
nija - Julijska krajina, 3. pa Koroš
ka. Na tekmovanjih je nastopilo več 
kot 300 dečkov in deklic do 14. leta 
starosti, ki se niso borili le za šport
ne rezultate, ampak so tudi ustvar
jali med seboj nova prijateljstva in
Poznanstva.

Sedaj je v načrtu, da bj vsaka od 
dosedanjih treh udeleženk v svoji 
državi povabila k sodelovanju še 
eno reprezentanco. Iz Italije bi tako 
nastopal še Veneto ali pa morda 
-Tridentinsko - Gornje Poadižje. Slo
venija bo skoraj gotovo povabila Hr
vaško, Koroška Štajersko ali Tirol
sko.

Prof. Bertoli, ki bo kmalu odpoto
val v Celovec, kjer bo osvetlil spo
red tega tekmovanja za leto 1977, 
Sfc je sestal z jugoslovanskim kon
zulom Srečkom Kovačičem, s kate- 
nun je imel na deželnem odborništvu 
uolg in izčrpen pogovor, ki je po 
te j . y sproščenem in prijateljskem 
vzdušju. Konzul Kovačič je izrazil 
?voje zadovoljstvo nad to pobudo ter 
Je zagotovil takojšnj posredovanje 
jugoslovanskega konzulata v Trstu 
Pri pristojnih slovenskih in hrvaških 
organih, da bi lahko načrte, k; si 
Jm je v zvezi s temi igrami zasta- 
. o deželno odbomištvo za športne 
m rekreacijske dejavnosti, izpeljali 
Cl-1 uspešneje.

2. trofejo mladinskih iger Alpe-A- 
uria bodo leta 1977 izpeljali v sep
tembru v naši deželi, v letih 1978 in 
ločl'Pa V kra^’ ki jih bodo še do-

Trofejo bo verjetno ponovno po
darila dežela Furlanija - Julijska 
krajina, ali pa morda (kot je sama 
izrazila željo) zmagovalka prve tro
feje Slovenija.

ŠPORT NA TV«ur* e*l:K*3&&

Po sklepu italijanske televizije

Neposrednega 
prenosa ne bo

Neposrednega prenosa mednarodne
ga nogometnega srečanja Italija - An
glija, ki bo v sredo v Rimu, ne bo. 
Italijanska televizija bo zato prenaša
la le posnetek srečanja, in sicer iste
ga dne, z začetkom ob 18.15.

Tekma se bo začela ob 14.30.
Do sklepa o odpovedi neposrednega 

prenosa je prišlo zato, da bi oddaja v 
obdobju rednega delovnega časa ne

motila delovnega ritma uslužbencev 
raznih tovarn, ustanov, uradov itd., 
kar je bil doslej v Italiji splošen po
jav.

Nobenega dvoma ni, da italijanski 
ljubitelji športa tega ukrepa ne bodo 
sprejeli s simpatijo, saj je kvalifika
cijsko srečanje za svetovno prvenstvo 
med Italijo in Anglijo izredno pomemb
no za obe reprezentanci.

BUENOS AIRES, 12. — V medna
rodnem nogometnem srečanju v Bue
nos Airesu je Argentina premagala 
Peru s tesnim izidom 1:0.

KOLESARSTVO
MADRID, 12. — Prihodnja medna

rodna kolesarska dirka po Španiji bo 
trajala od 2. aprila do 15. maja.

Proga bo merila v celoti 3.200 km, 
nastopilo bo deset moštev (v vsaki 
bo deset kolesarjev), med katerimi 
bo šest tujih.

DOMAČI ŠPORT

Jugoslovanski konzul v Trstu Srečko Kovačič (v sredini) med včerajšnjim pogovorom
za športne In rekreacijske dejavnosti

na deželnem odborništvu

DANES
SOBOTA, 13. novembri 1976

KOŠARKA
MLADINCI

20.00 v Trstu, Ul. della Valle
Juventus —Bor

MINIBASKET
«POKAL LIBERTAS»

16.00 v Trstu, «1. maj»
BOR — Don Bosco

NOGOMET
NAJMLAJŠI

15.00 v Podgori
Virtù* — Juventina # * •
15.00 v Gorici, Ul. Colonia
Azzurra — Sovodnje

ODBOJKA
MOŠKA B LIGA

18.00 v Nabrežini
Bor — Volley Trst • • *

ŽENSKA B LIGA
21.15 v Dolini
Breg —Bor

• • *

21.15 v Nabrežini
Sokol — Volley Bell Pn.

• • »

MLADINKE
18.00 na Proseku
Kontovel — Sloga

.................... ...................................... .................................................................................. ......................................................... .

KOŠARKA V MLADINSKIH PRVENSTVIH

Borovci in poletovci 
pred zelo težko nalogo
Bregovi naraščajniki bodo doma igrali proti Servolani

Število slovenskih nastopajočih e- 
kip v raznih prvenstvih se bo od 
danes povečalo. Začelo se bó nam
reč tudi prvenstvo v minibasketu 
za «Pokal Libertas», na katerega 
sta bili povabljeni peterki Bora in 
Kontovela.

MLADINCI
V prvenstvu mladincev bo na spo

redu že 4. kolo.
Poletovci, ki so doslej izbojevali 

štiri točke od šestih možnih se bedo 
jutri doma spoprijeli z goriško pe
terko Pagnossin. Goričani, ki so 
bili še pred nekaj leti prava «mla
dinska velesila» v naši deželi, pa 
so letos ostali le s skromno ekipo, 
Gregorat, Marušič. Cortinovis in
drugi niso namreč več mladinci, za

njimi pa je ostala prava praznina.
S tem pa še zdaleč ne mislimo, 

da bo jutrišnja naloga poletovcev 
lahka. Pagnossin še vedno ostaja 
favorit tudi v jutrišnjem srečanju 
z našimi košarkarji, gre pa prizna
ti, da so doslej Openci pokazali ve
lik napredek in prepričani smo, da 
bodo tudi proti Pagnossinu, ne gle
de na izid, zapustili povsem dober 
vtis.

Borovci bodo drevi jurišali na 
prvo zmago. V telovadnici v Ulici 
della Valle se bodo spoprijeli z eki
po Juventus, ki je prav tako kot 
borovci na zadnjem mestu brez toč
ke. Možnosti za osvojitev prvega 
para točk so. Odvisno pa bo, kako 
bodo «plavi» drevi igrali predvsem

ODBOJKA PRI MOŠKIH IN ŽENSKAH

Danes bosta startali tudi 
obe d rugo ligaški prvenstvi

Med fanti bo posegel v boj le Bor, med dekleti pa poleg 
Sokola še Bor in Breg, ki se bosta že drevi pomerila v derbiju

^^Jkarski konec tedna bo iz- 
eano zanimiv. Ob nadaljevanju pr- 
enstev mladink in dečkov vstopa- 

športno areno še odbojkarji in 
,l°J., ar’c® D lige. Prav to pa bo 
aoojkarski ples še izdatno pope

strilo vse do začetka aerila,
moška b liga

Od naših drugoligašev ima ne- 
orrmo največ možnosti moška še- 
-tka Bora, ki bo letos ojačana z 

ovema igralcema Krasa (z Miličem 
Živcem). Pod silo razmer bodo 

rzačani to prvenstvo igrali v Na- 
Je le- da J™ bo ta 

ovadnica prinesla več sreče kot 
Ul. della Valle, Problem trenira 

la pa ostane še vedno odprt. Za 
aanasnji derbi z Volleyjem (Trst) 
se bo moral trener Neubauer odre 
ci pomoči Kralja in Fučke. Prvi 
ma ®e 'edno poškodovan gleženj 

f ucko pa je veliko huje, saj je 
V bolnici zaradi akutnega vnetja 
jeter. Ne glede na ti odsotnosti ima

Volley (bivši Grandi Motori) malo 
upanja na uspeh.

ŽENSKA B LIGA
V 2. ženski ligi se bosta že drevi 

spoprijela Breg in Bor. V preteklo
sti je bil derbi teh dveh ekip ved
no zanimiv, privlačen, poln preobra 
tov in le občasno tudi kakovosten. 
Igralke obeh taborov so to sreča
nje močno «čutile», kar je sicer v 
največji meri vplivalo na samo igro. 
Za nocojšnji neposredni obračun je 
vsaj na papirju favorit Bor, toda 
po drugi strani igra Breg doma in 
prav gotovo nima namena vreči 
puške v koruzo.

Naš tretji zastopnik v tej konku
renci — Sokol iz Nabrežine — igra 
doma. V goste mu prihaja letos 
oslabljeni Volley Bali iz Pordeno
na. Niti pri Sokolu niso potekale 
priprave tako, kot bi sicer morale 
za prvenstvo 2. lige. Glede na dej
stvo, da bodo Nabrežinke igrale z

proti

najboljšo postavo, bi lahko, kot v 
preteklosti, tudi tokrat prijetno pre 
senetile.

MLADINKE
Mladinke nižjih lig bodo drevi 

pričele povratni del prvenstva. V 
tej konkurenci bo na Proseku derbi 
med Kontovelom in Slogo. Kontovel- 
ke so v preteklem kolu nepričako
vano doma klonile ekipi Julie.

Zastopnice Sloge pa so izbojevale 
prvo zmago na rovaš CUS. Tako se 
drevi obeta zanimivo srečanje, saj 
morajo domačinke zmagati za vsa
ko ceno, če hočejo še naprej obdr 
žati prvo mesto na lestvici.

DEČKI
Mladi odbojkarji Krasa so v zad

njem srečanju prvega dela prven
stva le pospravili prvi par točk. 
Jutri pa bo dokaj težko presenetiti 
prvo postavo Rozzola, ki ie najbolj
ši tekmec v tej konkurenci.

G. F.

v obrambi, saj so doslej prav v 
obrambi vselej popustili. V obeh 
tekmah, ki so jih doslej odigrali 
(proti Sidertecnici in Servolani) so 
namreč prejeli preko 90 točk.

NARAŠČAJNIKI
Vse tri naše peterke bodo zapo

slene jutri. Ker ne bo slovenskih 
derbijev, vse kaže, da tudi točk to
krat ne bo.

Bor in Polet bosta celo igrala 
proti favoritoma za končno zmago, 
in sicer proti Don Boscu, oz 
Interju 1904.

Nekoliko lažjo nalogo pa bodo 
imeli Brežani, ki bodo igrali proti 
Servolani. Brežani pa gc-tovo niso 
favoriti v tem srečanju, bi se lah
ko 'pa ^dostojno» upirali nasprotni 
ku, seveda če bodo pametno in ne’ 
sebično' igfali.

MINIBASKET
Danes ir, jutri bodo stopili na igri

šče tudi naši najmlajši košarkarji. 
Na turnirju za «Pokal Libertas» 
bo Bor danes sprejel v goste že 
tradicionalno močno ekipo Don Bo
SCO. i

Jutri pa bodo Kontovelci gosto
vali v Trstu, kjer bodo igrali ver 
jetno proti najmočnejši ekipi tega 
turnirja, proti Ginnastici Triestini.

DEČKI
V okviru priprav za bližnje pr

venstvo dečkov bosta jutri Breg in 
Kontovel odigrala prijateljsko tek 
mo v Dolini. Srečanje bo za oba 
trenerja lepa preizkušnja, da Dre 
verità trenutno formo svojih varo
vancev pred tem prvenstvom, ki bo 
letos še posebno zahtevno.

edko

NOGOMET V PRVENSTVU 3. AMATERSKE LIGE

Veliko pričakovanje za srečanje 
med ekipama Gaje in Primorca

Pričakujejo rekordno število občinstva - Tudi na Proseku 
bo v 2. AL izredno zanimiv derbi med Primorjem in Bregom

Atalanta - Modena X
Como - Avellino 1
L. R. Vicenza - Monza 1 
Lecce - Ternana X
Novara - Catania 1
Palermo - Cagliari X
Pescara - Taranto X
Rimini - Brescia X
Sambenedettese - Ascoli 1 
Spai - Varese 1
Anconitana - Siena X
Pisa - Massese 1
Reggina - Bari X

X
X

Pričakovani «spopad leta» med 
Gajo in Primorcem bo tokrat za
senčil vsa ostala srečanja. Za ta 
dvoboj vlada na vzhodnokraški pla
noti veliko zanimanje. Trenutno Pri
morec (s tekmo več) vodi na lestvi
ci s točko prednost; pred drugo
uvrščeno Gajo. Za mnenje o tein 
derbiju smo vprašali nogometaša in 
strelca Primorca Maura Kralja: 
«Tudi ta, kot prejšnji štirje derbiji 
z Gajo, bo napet in zanimiv. To
krat pa še bolj, če upoštevamo po
ložaj, ki ga trenutno zasedata obe 
enajsterici. Nam bi se dobro prile
gel tudi remi, saj bi s tem še vedno 
ohranili prvo mesto na lestvici, kaj
ti pozabiti ne smemo, da imamo ta
koj,.. za.: petami solidno,. S. ..Anno.» 
.Stanje dosedanjih derbijev je na
slednja, dvakrat. je ..zmagal. Primo
rec, dvakrat pa sta se enajsterici 
razšli pri neodločenem izidu. Bo 
Gaja letos prebila led? Na Padričah 
si seveda vsi to želijo in prav o 
tem bo odločal v nedeljo padriški 
pravokotnik, kjer pričakujejo tudi 
rekordno število navijačev obeh 
ekip.

Medtem ko bo Union počival bo 
Kra. šel v goste k ekipi S. AnJrea, 
kjer imajo krasovc; res malo mož
nosti za osvojite" točk. Žoga pa je 
okrogla in do presenečenja lahko 
vedno pride.

2. AMATERSKA LIGA
Dež in blatna igrišča (če se vre

me ne bo izboljšalo) bosta verjet
no tudi v nedeljo protagonista sed
mega kola, v katerem ' o na spore
du derbi Primorje - Breg. Vesna i- 
gra spet pred domačim občinstvom, 
Zarja pa gre v goste.

PRIMORJE — BREG
Proseško igrišče bo jutri prizori

šče zanimivega derbija med Primor
jem in Bregom, ki imat.. na lestvi
ci trenutno enako število točk (se
dem). Brežani pridejo na Prosek 
po dveh zaporednih zmagah, in za 
to je morala v vrstah Brega na 
višku. Domačini pa so nekoliko pre
vidni. Pozabiti ne smemo, da je le
tos Primorje na domačih tleh doži
velo dva poraza. V vrstah «rdeče-ru- 
menih» nekaj ne gre v napadu in 
zato je trener Giovannini poveril 
«čistilcu» Vižintinu vlogo zveze, da 
bi pridobil prodornost v napadu. 
Prav v zadnj; tekmi z Aurisino se 
Vižintin ni najbolje izkazal, zato 
navijači Primorja upajo, da se bo

«revanžiral» jutri proti Bregu. Vižin
tin je namreč svoj čas igral v vr
stah Brega in bivše tovariše bi rad 
spravil v zagato. Ali b on edina 
nevarnost za goste obrambo Brega? 
Predstavniki dolinska občine to upa
jo, kajti v tem primeru bi zadosto
valo ga strogo nadzorovati, saj žele 
«plavi» z obrambno igro odnest; s 
Proseka točko, medtem ko Primor
je računa na obe točki.

VESNA — E. ADRIATICA
Tržačani bodo za Vesno nevaren 

nasprotnik, upoštevajoč dejstvo, da 
so prejšnjo nedeljo nerodno klonili 
vodji lestvice. Op. Supercaffè in za
to tokrat predstavnik; Edile ne ma
rajo praznih rok • zapustiti igrišča.

KOŠARKA

PRIJATELJSKA TEKMA

Odlična igra Jadrana 
a le v prvem polčasu

Ježica Lj 66:74Jadran - 
(40:29)

JADRAN: Klobas 17, Sosič A. 19. 
Starc 8, Kraus 8, Ražem 7, Koren 
4, Tavčar 2, Sancin 1, Zavaalal. 
Lisjak, Košuta, Francia, Vitez.

JEŽICA LJUBLJANA: Komat 4, 
Itebar 11, Oblak 2, Terkaj 15 To
dorovič 2. Zaloker 24, Jakopič 6, 
Jesih 8, Križaj 2.

SODNIKA: Stasil Burja (Ljubija 
na) in Sergij Tavčar (Opčine).

V seriji pripravljalnih tekem za 
prvenstvo, ki se začne konec tega 
meseca, sc je moštvo Jadrana po 
merilo z ekipo Ježice iz Ljubljane, 
ki tekmuje v prvi slovenski košar 
karski ligi, V prvem polčasu, ko so 
domači igralci imeli še dovolj mer 
či, je bila prednost na njihovi stra
ni. Obrambne naloge so izvrševali 
po dogovoru, skok za odbitimi žo
gami je bil uspešen, pa tudi pro
cent uspelih metov je bil dokaj vi 
sok.

V drugem delu so gostje s spre
membo igre v obrambi prevzeli po
budo. Do izraza je prišla večja iz
kušenost, ritem igri pa je dajal Za
loker, bivši igralec zveznega Ugaša 
Olimpije, ki je dosegel tudi največ 
točk v tej tekmi.

Trener Vesne Finatto se tega dobro 
zaveda, zato skrbno pripravlja mo
štvo za ta spopad. V postavi Vesne 
bo verjetno prišlo tudi do nekaterih 
sprememb če bo poškodovan; Ger
mani okreval. Čeprav nasprotnik so 
di med solidnejše ekipe tega prven 
stva, prevladuje v taboru Križanov 
optimizem in tiho prepričanje, da 
bo Vesni uspelo priti do zmage.

AURISIN A — ZARJA
Po prvi prvenstveni zmagi so Ba- 

zovci vendarle zadihali nekoliko laž
je. Bojazen in strah sta odpravljena, 
zato gredo «rdeče-beli» v Nabrežino 
prepričani, da ne bodo razočarali 
Mnogo seveda računajo na napadal 
no vrsto, ki se je prejšnjo nedeljo 
dobesedno razigrala. Obramba, 
prihodom Trampuša (bivši čla.i Pri
morja), jim ne dela več skrbi. Zato 
bo tudi jutri obramba glavno orož 
je Bazovcev, ki s; želijo v Nabrežini 
blatno igrišče, kajti ekipa, ki 
brani, se na blatnem igrišču znajde 
boljše kot tista, ki napada. Domači
ni namreč, upoštevajoč zadnje neu
spehe, bodo gotovo igrali napadalno 
in iskali pot do zmage. Jim bo Zar 
ja prekrižala račune?

V ostalih tekmah predvidevamo 
remi med S. Marcom (Devin) in S. 
Marcom iz Gradišča, zmago Rosan- 
dre nad Opicino, delitev točk med 
Costalungo in Op. Supercaffè. zma
go S. Sergia nad Zaulami in remi 
med Pro Farro in Flaminiom.

1. SLOVENSKA LIGA

Drevi v Lipici 
Kras-Branik

Sežanski Kras bo drevi, ob 18 
uri, igral 2. kolo 1. slovenske ko 
šarkarske lige, v jahalnici v Lipi 
ci, proti mariborskemu Braniku 
Vodstvo Krasa je letos poskrbelo 
da bo igralo domače tekme v po 
kritem prostoru. Postavljalo bo 
namreč montažni pod v jahalnico 
v Lipici, tako da bodo domači lju
bitelji košarke lahko le prišli na 
svoj račun.

Kot je znano, se je Kras letos 
ojačil s tremi igralci Kopra (Ka- 
tonar, Mask in Žaro) ter s centrom 
Postojne Brezcem.

V drevišnjem nastopu proti Bra
niku računa trener Miloš Grmek 
na zmago in seveda na večjo pod
poro navijačev. DAŠ
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KOŠARKA
MLADINCI

11.00 na Opčinah
Polet — Pagnossin # * *

NARAŠČAJNIKI
9.00 v Dolini
Breg — Servolar/)

9.15 v Trstu, Ul della Valle
Polet — Inter 1904 • # •
11.15 v Trstu, Istrska ulica
Don Bosco — Bor

MINIBASKET
«POKAL LIBERTAS»

9.30 v Trstu, Ul. Ginnastica
SGT — Kontovel * • #

DEČKI
Prijateljska tekma

10.30 v Dolini
Breg — Kontovel

ODBOJKA
DEČKI

10.00 na Proseku
Kras — Rozzol A

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 na Proseku
Primorje — Breg * « *
14.30 v Križu
Vesna — Edile Adriatica « • •
14.30 v Nabrežini
Aurisina — Zarja * « *
14.30 v Štandrežu
Juventina — Itala • « •

3. AMATERSKA LIGA
14.30 v Žavljah
SanfAndrea — Kras « « »
14.30 rva Padričah
Gaja — Primorec * • •
14.30 v Doberdobu
Mladost — Vermeglian®

« « •

14.30 v Sovodnjah
Sovodnje — Borgo Fasulli • • *

KADETI
11.30 ne Opčinah
Rozzol — Vesna

« • •

12.00 v Trstu, Sv. Ivan
S. Giovanni — Zarja ♦ * *

NARAŠČAJNIKI
12.30 na Proseku
Kras — Chiarbola

• *

9 30 v Trebčah
Primorec — Rozzol • « •
9.15 v Trstu, Sv. Sergij
San Sergio — Primorje

• * •

9.00 v Dolini
Breg — Costalunga # * *
10.00 v Trstu, «1. maj»
Union — Zaule

• * #

NAJMLAJŠI
11.30 v Trebčah
Primorec — Primorje • * •
12.00 v Žavljah
Zaule — Breg

• * *

ZAČETNIKI
10.45 v Dolini
Domio — Breg

• • *

13.15 na Opčinah
Rozzol — Primorje

NAMIZNI TENIS
Državno prvenstvo

9.00 v Milanu
Sodeluje tudi ŠK Kras

1.

2.

3.

4.

5.

6.

prvi
drugi
prvi
drugi
prvi
drugi
prvi
drugi
prvi
drugi
prvi
drugi

X 
1 
1 
2 
2 
1 
2 
2 
2 

X
1 2 X
2 X 1

TONIH • GAŠPER StltlSl

ust plazu 66.

In dalje :
«Dne 30. junija ob 12.00, 18.00 in 22.00 uri so banditi, 

** so bili oboroženi s karabinkami in bombami, oblečeni 
Pa v nemške vojaške uniforme in kape z zvezdami, pre
povedali izsekavanje lesa ni razdeljevanje propagandnega 
gradiva v gozdu, na višinski točki 791 in 571, kakih 3 km 
jugovzhodno-zahodno od Baškega jezera. Gre za znanega 
dezerterja Franca Pocka. Odšli so proti Karavankam.^

V noči od 29. na 30. junij so v Brodeh, 3 km južno 
od Slovenjega Plajberka zažgali propagandne letake in 
fllnge napise na občinski tabli, število banditov ni znano.»

V poročilu 13 policijskega bataljona pa beremo:
«Sile 13. esesovskega policijskega bataljona so 5.VI1.

vzhodno od Mežice v spopadu ubile nekega bandita...
V noči na 5.VII. je 30 banditov napadlo orožniško po

stajo v Djekšah, kakih 8 km severno od Velikovca. Zaple
nili so orožje in živila. Podrobnosti niso znane.»

Večino partizanskih akcij so hitlerjevci zamolčali. Njiho- 
ya Poročila so polna le podatkov o «prisilni mobilizaciji» 
ni o «izsiljevanju živeža». Po navadi so tudi zamolčali šte
vilo mrtvih in druge lastne izgube. Kadar smo torej za

plenili ta poročila, smo bili vedno nekoliko ogorčeni. Dejan
sko stanje za mesec julij, ki ga v glavnem omenjajo nave
dena poročila, je bilo popolnoma drugačno. Prečitajmo 
pregled vojaških akcij, ki ga je aygusta meseca sestavil 
štab Koroške grupe odredov. Omejili se bomo le na akcije 
v mesecu juliju. Iz njega je razvidna vojaška aktivnost 
naših enot.

«Dne 3.Vil.1944 je patrulja ZKO požgala šolo na Je
zerskem, v katero se je nameravala vseliti Bega.

Dne 5.VII.1944 je II. bataljon VKO zažgal 300 m3 žaga
nega lesa, avtomobil in garažo last rudnika Mežica.

Dne 6.VII.1944 je II. bataljon VKO porušil dva mo
sta na cesti Črna-Koprivna.

Dne 8.VII.1944 je patrulja ZKO na cesti šmarjeta- 
Borovlje ujela nemškega narednika.

Dne 9.VII.1944 je II. bataljon VKO napadel sovražnika, 
ki je bil nastanjen na kmetiji Brdnik v Zgornjih Libučah, pri 
Pliberku. Po polurni borbi so Nemci dobili pomoč, ki nas 
je napadla od strani. Obkoljevanje smo morali opustiti, in 
se prebiti. Pri tem je imel sovražnik 5 mrtvih in več ra
njenih. Na naši strani ni bilo izgub.

Dne 10.VII.1944 je patrulja I, čete I. bataljona ZKO 
zajela nemškega podoficirja ter ga na begu ustrelila. Za
plenjeni pištola in oprema. Patrulja ZKO je na cesti Borov- 
lje-Bela obstreljevala sovražni kamion iz bližine treh me
trov. Sovražnik je imel več mrtvih in ranjenih.

Dne 11.VII.1944 je ZKO v Kočuhi pri Smarjeti napa
del in razorožil vaško stražo. Zaplenili smo 15 pušk in 1 
parabelo. Sovražnik je imel 1 mrtvega in 3 ranjene.

Na cesti Borovlje-Bela je I. četa ZKO napadla vojaški 
avto. v katerem je bilo kakih 20 policistov. Avto je bil 
poškodovan in je puščal za seboj krvavo sled. števila 
mrtvih in ranjenih nismo mogli ugotoviti.

Dne 13.VII.1944. Patrulja ZKO je napadla v vasi Zdov- 
Ije pri Borovljah vaško stražo. Zaplenili smo 9 pušk in 
200 nabojev.

Dne 14.VII.1944. I. bataljon ZKO ujel pri Železni Kapli 
3 nemške vojake. Zaplenili 1 puško in opremo.

Patrulja ZKO je napadla vaško stražo v Kočuhi pri 
Borovljah. Sovražnik je imel 4 ranjene, od katerih je eden 
naslednji dan umrl. Zaplenili smo 6 pušk, polavtomatsko 
pištolo, 3 ročne bombe, nekaj kg eksploziva in opremo. Iz
gub nismo imeli.

Dne 16.VII.1944. Minerski vod VKO je miniral železa 
betonski cestni most med Mežico in Žerjavom. Promet je 
stal 7 dni.

Dne 19.VII. 1944 je patrulja ZKO minirala progo med 
Pliberkom in Holmecem. Proga je bila porušena tik pred 
tovornim vlakom, ki je bil založen z municijo. Lokomotiva 
in pet vagonov je zavozilo v jarek ter se popolnoma zdrobilo; 
ostali vagoni so bili poškodovani. Promet je bil pre
kinjen šest ur.

Dne 20.VII.1944 so minerei I. bataljona minirali progo 
med Holmecem in Pliberkom. Promet je stal 3 dni. Patru
lja 5 mož ZKO je v dolini med Karavankami in spodnjim 
Ljubeljem trčila na dva nemška podoficirja, ki sta stražila 
ruske ujetnike. Patrulja je oba obsodila na smrt, 6 ruskih 
ujetnikov pa se je priključilo naši enoti. Zaplenili so dve 
pištoli in opremo. Isti dan je patrulja ZKO v Dolni vasi 
pri Šmarjeti razorožila nemškega vojaka, ki je stražil fran
coske ujetnike. Patrulja je zaplenila puško in opremo.

Dne 20.VI 1.1944. I. vod bataljona ZKO se je spopadel 
na Obirju z 49 policisti. Naši so z jurišem pognali so
vražnika v beg. Ujet je bil policist francoske narodnosti. 
Zaplenili so 1 puško z naboji in 300 nabojev za strojnico 
ter opremo. Ubitih in ranjenih 32 Nemcev. Mi nismo 
imeli izgub.

Dne 21.VII. 1944 je administrator ZKO trčil na nemško 
zasedo. Ubil je nemškega stražarja.

Patrulja severne čete je na Svinški planini pri St. 
Ožbaltu pričakala v zasedi nemško patruljo. Pognala jo je 
v beg in ubila dva Nemca.

Istega dne je patrulja severne čete trčila pri nekem 
kmetu nad št. Ožbaltom na močnejšo nemšku patruljo, 
sestavljeno iz policije in vaške straže. Po desetminutni borbi 
so obležali trije Nemci, eden pa je bil težko ranjen Ostali 
so se v paničnem begu umaknili. Zaplenili smo 3 puške. 
2 pištoli, 800 nabojev (Mauzer), 400 nabojev za brzostrelke.

Patrulja minercev ZKO je pri Podgorici minirala 50 m 
proge. Železniški promei je bil ustavljen za j dni.

Dne 21.VII.1944. Patrulja 3 mož ZKO je napadla ko
lono 50 Nemcev ter se nato umaknila. Sovražne izgube 
niso znane.

Dne 22.VII.1944. Minerski vod ZKO je napadel na cesti 
v Podgorje 4-tonski nemški kamion ter ga uničil Ubit je 
bil en nemški vojak. I. bataljon VKO je miniral most 
med Mežico in Žerjavom. Most je bil delno porušen in 
promet za več dni otežkočen. Patrulja VKO je napadla 
nemško kolono 70 mož ter jo pognala nazaj proti posto
janki črna. Sovražnik je imel 1 mrtvega in 1 ranjenega.

Dne 24.V1I.1944 Minerski vod ZKO je na poti v zgor
nje kraje trčil ob zasedo. Prešel je v protinapad ter ubil 
oregrupenlajterja Hammerschmida iz Bistrice. Zaplenili so 
pištolo.

Dne 27.VII.1944. Minerski vod VKO je miniral progo 
pri Blatniku, približno 400 m od železniške postaje Prevalje. 
Pri eksploziji je iztirila lokomotiva; 7 vagonov je bilo po
polnoma uničenih. Uničeno je bilo 60 m proge Promet je 
bil prekinjen za 48 ur. Ubit je bil strojevodja.

(Nadaljevanje sledi)
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Oglasi Trgovski 1 modulus (širina 1 stolpec, višina 43 mm) ob de*
lavnikih 13.000, ob praznikih 15.000.

Finančno-upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir za mm višine 
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Odgovorni urednik Gorazd Vesel
Izdaj 
in tiska•H ZTT

Trst
zveze časopisnih 
založnikov FIEG

C0V0RI PREDSEDNIK ZVEZE KOROŠKIH PARTIZANOV KAREL PRUŠNIK-GAŠPER

«Z orožjem nas niso mogli streti 
tudi s preštevanjem nas ne bodo!»

Partizani smo zaskrbljeni in besni, saj smo 
rGvno mi reševali Avstrijo iz Hitlerjevega blata...

i Najhujših 12 ur življenj 
ugrabljenega Antoniolija

Karabinjerji so ga našli vklenjenega v bajti 
Vseh osem ugrabiteljev že za zapahi

(Od našega posebnega dopisnika)
CELOVEC, 12. — «Z orožjem nas 

niso mogli streti, tudi s prešteva
njem nas ne bodo. Koroški Slovenci 
živimo na tej zemlji že 1400 let, v 
katerih smo se vselej morali boriti 
za svoj obstoj. V teh hudih preizkuš
njah smo zmagali, ker smo se borili. 
Tudi tokrat bomo!»

Tako govori Karel Prusnik - Ga
šper predsednik zveze koroških par
tizanov. Sivolas, a vendar še trden 
in žilav možakar, Karel Prusnik ži
vi z družino v lični hišici pri Kot- 
mari vasi, kakih 10 kilometrov od 
Celovca. Njegov baritonski glas seže 
do . . . nizkih tenov, obrvi se mu jez
no sršijo, ko govori o sedanjem po
ložaju na Koroškem ter o nezasliša
nem popuščanju osrednje vlade in 
treh avstrijskih strank revanšistom 
in šovinistom Heimatdiensta. Sprej
me me v preprosto opremljeni de
lovni sobi, kjer živi dober del svo
jih dni, zatopljen v račune in druge 
obveznosti, ki mu jih nalaga funk
cija predsednika Zveze partizanov. 
Police prenatrpane s knjigami, odli
kovanja in priznanja na stenah, pred 
oknom miza s pisalnim strojem, ob 
strani pa kavč in fotelj za razgo
vor z morebitnimi obiskovalci. Kot 
dopolnilo pa prečudovit razgled na 
dolino Drave in na vrhove Karavank, 
ki jih je prvi sneg že pobelil: par
tizan Gašper me z živim pripovedo
vanjem popelje v dni, ko je bil pri
tisk na koroške Slovence še hujši in 
ko so se borili proti veliko močnej
šemu trojnemu paktu, kot je seda
nji (s tem misli na zavezništvo treh 
strank). «Današnji položaj — pouda
ri — me spominja na čase plebiscita

v dvajsetih letih, ko je bil pritisk 
na nas prav tako močan. Tedaj sem 
bii še otrok in nisem vedel, kaj je 
fašizem, sem pa na lastni koži ob
čutil krivico. Kaj je fašizem, sem 
doumel šele pozneje. Zanimivo je, 
da ste me o tem poučili ravno vi 
Primorci. Oče me je, kot 19-letnega 
fanta, ki je pravkar dokončal kme
tijsko šolo, poslal na prakso v Švico. 
Sam sem bil in mučilo me je domo
tožje. Neke nedelje sem, kot'‘po na
vadi, stopil v kolodvorsko restavra
cijo na kozarec vina, ko sem v kotu 
opazil štiri' mlade fante. Nisem se 
veliko zmenil zanje, pa .tudi oni ne 
zame. dokler niso hkrati začeli peti 
po slovensko. Presrečen, da sem 
končno z rojaki, sem jih kar objel. 
Bili so Primorci, ki so morali za
radi svojega političnega prepričanja 
in narodne zavesti v izgnanstvo.»

Ob spominu na mlada leta se 
Prusnik dobrodušno nasmehne, ob
raz se mu takoj zresni ob misli, 
da so tiste sile, ki so izdale domo
vino in prodale Avstrijo Hitlerju, 
znova dvignile glavo. Kot tedaj ob
last sramotno klene pred njimi. 
«Partizani — pravi in si strastno 
prižge cigareto — smo zaskrbljeni 
in besni, saj smo ravno mi reše
vali Avstrijo iz Hitlerjevega blata. 
Med mirovno konferenco so se av
strijski državniki sklicevali na naš 
boj in na naše žrtve, ko so zahte
vali. naj se državi prizna status 
žrtve nacizma. Danes pa dopušča
jo. da nam razstreljujejo spomeni
ke ter oskrunjajo partizanska gro
bišča.»

Na mizo razgrne zemljevid Koro
ške, na katerem so označeni parti-
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VČERAJ NA TITOVEM TRGU V KOPRU

20.000 ljudi na zborovanju 
proti preštevanju manjšinr r e —
Ostri protestni pismi avstrijskemu veleposlaništvu 
v Beogradu in generalnemu konzulatu v Ljubljani

KOPER, 12. — Ogromna množica 
— nad 20 tisoč ljudi — se je danes 
udeležila osrednjega protestnega 
zborovanja na slovenski obali proti 
preštevanju posebne vrste Slovencev 
in gradiščanskih Hrvatov, napoveda
nemu za nedeljo, 14. novembra v Av
striji. Ves Titov trg v Kopru in vse 
sosedne ulice so preplavile kolone 
delavcev, mladine in drugih obča
nov, ki so izpisali na stotine parol 
v znak ogorčenja proti ravnanju av
strijskih oblasti. «Mi smo z vami, 
bratje in sestre na Koroškem», «Pre
števajte neofašiste in ne Slovence», 

Zborovanje je začel predstavnik 
Socialistične zvezt Roman Zrim. ki 
je poudaril ogorčenje delovnih ljudi 
obale nad štetjem posebne vrste, saj 
je to nasprotno vsei mednarodnim

Nad tri in pol leta 
zapora za C. Scarpo 
in tržaške kamerate

LUCCA. 12. — Tukajšnje po
rotno sodišče je danes obsodilo 
6 neofašistov — pet Tržačanov 
in enega iz Carrare — ki so 26. 
avg. 1973 napadli pri Lidu Ca- 
maiore tri mlade komuniste med 
razdeljevanjem glasila KPI «TU- 
nità». Enega, 18-letnega Fran
ca Polettija, so z nožem hudo 
ranili, njegova tovariša pa sta 
se rešila z lažjimi poškodbami. 
Porotniki so vse obtožence spo
znali za krive povzročitve te
lesnih poškodb in ne poskusa 
umora, kot se je glasila obtož
nica in obsodili 25-letnega Clau
dia Scarpo iz Trsta na 3 leta in 
8 mesecev zapora ter na 1 me
sec in 5 dni pripora, 30-letnega 
Piera Carmassija iz Carrare, 22- 
letnega Giampaola Scarpo, 22- 
letnega Roberta Zuppella, 21- 
letnega Alessandra Smodiša in 
22-letnega Dagnora Nolicha, vsi 
iz Trsta, na 3 leta in 6 mese
cev zapora ter na mesec dni 
pripora. Vsem je sodišče izrek
lo prepoved izvrševanja javnih 
služb za dobo 5 let. Procesu 
sta prisostvovala samo Smodiš 
in Giampaolo Scarpa.

logovorom in v bistvu pomeni popu- 
ičanje skrajni avstrijski desnici. V 
menu delavcev je zatem govoril član 
colektiva tovarne Tomos Metod Jaz- 
3ec. ki je med drugim rekel, da se 
;udi demokratične sile v Avstriji u- 
3irajo taki politiki avstrijske vlade 
n na javnih mestih izražajo rvoje 
3gorčenje.

Z današnjin. zbo-ovanjem se tudi 
slovenska obala priključuje protestu 
/se h delovnih ljudj Jugoslavije pro
li preštevanju posebne vrste v pod- 
3oro pravičnemu boju naših rojakov 
ir Avstriji. V imenu mladine je iz
razil svoje ogorčenje predstavnik 
Zveze socialistične mladine Janez 
Slovak, ki je pozval avstrijsko na
predno mladino, naj v imenu demo

kracije in napredka podpre boj ko
roških Slovencev. Ob koncu-, pa je 
govoril še predstavnik italijanske 
narodnostne skupnost, t. obali Apo- 
lonio Abram. Obnovil je svoje vtise 
z nedavnega zborovanja v Globas
nici ter poudaril tamkaj izrečeno 
misel, da manjšine niso krave, da 
bi jih preštevali, ampak imajo vso 
pravico, da se z njimi ravna ena
kovredno v skladu z vsemi medna
rodnimi dokumenti in obveznostmi.

Z zborovanja so poslali protestno 
pismo zveznemu sekretariatu za zu
nanje zadeve, avstrijskemu velepo
slaništvu v Beogradu in generalne
mu konzulatu republike Avstrije v 
Ljubljani. V njej je med drugim 
rečeno:

«Tudi tokrat je republika Avstrija 
klonila pred prizadevanji neofašistič
nih in drugih nazadnjaških sil na 
škodo Slovencev na Koroškem in Hr
vatov na Gradiščanskem, ter tako 
še enkrat poteptala vse svoje med
narodne pravne obveznosti Zaradi 
tega z vso odločnostjo protestiramo 
prot; takšni politiki, ki nasprotuje 
mednarodnemu sožitju in sodelova
nju ter se pridružujemo protestom 
vseh delovnih ljudi ter vseh naro
dov in narodnosti Jugoslavije in na
prednih sil v Avstriji in svetu do 
nesprejemljivega ravnanja republike 
Avstrije.»

zanski spomeniki in grobišča ter 
žalostno kaže, katera so bila o- 
skrunjena. Seveda pa «neznanih sto
rilcev policija še ni odkrila, kot ni 
odkrila tistih, ki vsako leto odstra
njujejo z groba prvega koroške
ga partizana vence in cvetje.»

«Ni dvoma — se razvnema Prus
nik — da so krivci fašist' in to 
sem jasno povedal orožnikoma, ki 
sta bila predvčerajšnjim pri meni v 
zvezi z atentatom na Komlju. Ko 
smo kot partizani hodili po Koro
ški — sem jima dejal — s puško 
na rami in dinamitom v nahrbtni
ku smo razstreljevali samo vojaške 
objekte. Veliko je bilo tedaj spo
menikov, ki nam niso bili po go
du, pa nam še na um ni padlo, 
da bi jih oskrunili ali razstrelili. 
In če tèga nismo delali tedaj, naj 
bi to počeli danes?»

Najbolj se partizan Gašper razje
zi, ko pogovor nanese na poročanje 
radia in televizije. «Vselej, ko se 
na Koroškem pripeti kaj hudega in 
pomembnega — radio sprašuje za 
mnenje naše voditelje, pa tudi pred
sednika Heimatdiensta Feltnerja. Za
kaj? Kdo je dal Heimatdienstu le
gitimacijo, da govori o Koroški?»

Iz sosednje sobe je slišati prita
jene zvoke flavte. «Vnukinja vadi — 
ponosno pojasnjuje Prušnik in sko
raj bahavo pripomni: «Štirinajst vnu
kov imam in vsi obiskujejo sloven
sko šolo in ravno v šoli pride pro
tislovenski pritisk najbolj do izraza. 
Poglejte primer sosedove hčerke. Le 
tri dni po začetku šolskega leta je 
učiteljica rekla materi, da je otrok 
preobremenjen s poukom slovenščine 
in da ne bo izdelala, če bo vztrajala 
v svoji zahtevi naj se uči našega 
jezika. Na njeno pripombo ji je odgo
vorila, da če je tako, naj kar za
ostane. Konec leta je deklica padla.»

Pepelnik na mizi je poln do roba 
in šoba je kljub prižgani sveči za
kajena, ko se poslavljamo od pri
jaznega predsednika Zveze partiza
nov. «Napišite — mi Dravi v slovo — 
da je avstrijska vlada kot tisti, ki 
je kupil avto (državno pogodbo) pa 
ga ni plačal. Leta in leta se je vozil 
z njim. ne da bi se zmenil za tr
govčev» zahtevw ■ na j poravna svoj 
dolg. Ko je vozilo dotrajalo pravi, 
da bo avto-končno plačal, seveda pa 
ne toliko, kolikor je danes vreden. 
Zapišite tudi, da na tako kupčijo 
ne bomo pristali. Nasprotno, zaraču
nali bomo še obresti.»

VOJMIR TAVČAR

TUDI LJUDJE SO PRIPOMOGLI K NJEGOVI OSVOBODITVI

a Industrijska proizvodnja dinamična 
Od turizma manj dohodkov kot lani

militi

Roberto Antonioli

TURIN, 12. — Roberto Antonioli, 17- 
letni dijak iz Cinzana Torinese, kate
rega so med potjo v šolo ugrabili, 
je bil v prvih nočnih urah že v svo
jem domu sredi svojcev in prijateljev. 
Fant je bil truden, a po nekaj urah 
počitka, je bil že povsem priseben. 
Prijateljem, a še bolj natančno kara
binjerskim preiskovalnim organom, je 
podrobno opisal potek ugrabitve od 
začetka pa do kraja, od koder so ga 
spravili iz avta v neke vrste sani, s 
katerimi so ga vlekli po strmem 
zasneženem pobočju do bajte na osam
ljenem območju Val Vogne. Tu so ga 
zaprli v izredno mrzel kletni pro
stor (okoli bajte je bilo najmanj me
ter snega). Karabinjerji, ki so vdrli 
v bajto, so ga našli namreč na zasilni 
postelji vklenjenega na verigah, ki 
sta bili pribiti na steno. Fant je bil 
v tem položaju le malo časa in krat
kotrajnemu «ujetništvu» se mora zah
valiti predvsem izredno dobro izpelja
ni akciji karabinjerjev, ki tokrat ni
so štedili s silami in tudi solidarnosti 
prebivalcev Val Sesie, ki so karabi
njerje sproti obveščali o sumljivih 
ljudeh, ki so po visokem snegu gazili 
proti osamljeni bajti .

Zadeva se je torej za dijaka srečno 
končala, tudi v veliko zadovoljstvo 
karabinjerjev, ki so spravili v zapor 
osmerico nevarnih ugrabiteljev.

SASSARI. 12. — Sebastiano Podde, 
51-letni kmet iz Moresa pri Sassari- 
ju, bo moral presedeti 6 let in 6 me
secev v zaporu, ker je posilil 11-letno 
hčerko prijatelja. Dekletce je zanosi
lo in povilo sinčka, ki pa je nekaj dni 
po porodu umrl.

MESEČNO GOSPODARSKO PISMO IZ LJUBLJANE

Količinski obseg industrijske proizvodnje v desetih mesecih za 1,1 odst. večji - Zaostajanje 
v investicijah ■ Zvišanje poprečne slovenske plače ob uspešno zadrževanih cenah - Nočitve

tujih gostov za 5 odstotkov manjše

LJUBLJANA, 12. — Po preteklih 
desetih mesecih so ocene gospodar
skih gibanj v slovenskem prostoru 
že dokaj enotne. Problematiko v 
zvezi z likvidnostjo gospodarstva 
po letošnjih aprilskih ukrepih ne o- 
menjamo več, saj obstajajo sedaj 
celo dvomi v preveliko plačilno spo
sobnost gospodarstva, kar pa je po 
svoje dokaz, da se delovne orga
nizacije še niso popolno vključile 
v nove možnosti, ki jih nudijo u- 
krepi v zvezi z plačilnim prometom. 
Po teh desetih mesecih, ko lahko 
pričakujemo bolj zapažene spre
membe le še v decembru, opaža
mo, da se je rast industrijske pro
izvodnje v drugi polovici leta izdat
no okrepila, tendence v zunanjetr
govinski menjavi so še naprej jas
ne, manjše spremembe pa bodo vid 
ne konec novembra pri rasti cen 
in življenjskih stroških.

Količinski obseg industrijske pro
izvodnje je po desetih mesecih pre
segel proizvodnjo v enakem lansko
letnem obdobju za 1,1 odstotka. In
dustrija seveda v drugi polovici le
ta ne bo uspela nadoknaditi vse 
ga tistega, kar je zamudila v pr
vih šestih mesecih. Vendar pa je 
ponoven vzpon industrijske proiz
vodnje, zlasti še po avgustu, po
vsem očiten, kar je ponovno doka
zano v oktobru, ki je že po tradi
ciji v slovenski industriji mesec 
živahne gospodarske aktivnosti. Med 
namenskimi skupinami, ki so raz
deljene v tri grupe: delovna sred
stva, reprodukcijski material in 
predmeti široke potrošnje, je le
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STRATEGI NAPETOSTI IZVRŠILI TUDI VEG ATENTATOV

Teroristična skupina napadla 
združenje ASSOFARMA v Milanu
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V oktobru
registriranih 117.039 
novih motornih vozil

RIM, 12. — Po cenitvah, sicer še 
ne popolnih, statističnega urada i- 
talijanskega avtomobilskega kluba, 
su oktobra letos registrirali 117.039 
novih vozil in sicer 96.018 osebnih 
avtov, 410 avtobusov, 7.174 industrij
skih vozil in 13.437 motornih koles.

V primerjavi z lanskim oktobrom, 
je bilo registriranih 2.692 vozil manj 
ali v odstotkih povedano 2,25. Med
tem ko se je število motornih koles 
v prometu povečalo za 1.060 enot, 
industrijskih vozil pa za 73, se je 
število registriranih osebnih avtov 
zmanjšalo za 3.728 enot, avtobusov 
pa 97.

V prvih desetih mesecih 1976 so 
v PRA registrirali 1,163.254 popolno
ma novih motornih vozil: 992.334 o-

Zažigalns steklenice proti kaznilnici v Vicenzi, bivališču desničarskega 
zdravnika v Spoletu in sekciji krščanskodemokratske stranke v Genovi

SASSARI. 12. — «Komunistično iz- 
dajalstvo in sindikalni kolaboracio- 
nizem ne bosta mogla zavreti izvir
nega in samostojnega boja prole
tarcev: dol z oportunizmom in revi
zionizmom. živi naj borba z orožjem 
za komunizem!». Tako nekako se 
glasi letak, s katerim si samozvana 
«proletarska brigada Roberto San- 
tuccio» lasti odgovornost za včeraj
šnji atentat na sedež pokrajinskega 
združenja industrijcev v Sassariju. 
Šlo je sicer le za par zažigalnih 
steklenic, ki nista povzročil posebne 
škode: slednja je tako in tako dru
gotnega pomena, kolikor so v tak
šnih kriminalnih napadih važnejši 
nameni, ne pa učinki.

Namen omenjene «brigade», ka
kor tudi brezštevilnih drugih zločin
skih organizacij, ki ped krinko laž
nega boja za delavske in sindikalne 
pravice kar naprej ženejo terorizem 
izrazito fašističnega kova, je pač 
znan ter se povsem usklaja z ne
uspelimi poskusi iz zadnjih let, da 
se zdajšnja ustavna ureditev v Ita
liji zruši ter nadomesti s totalitar
nim režimom.

Tovrstni napadi se ponavljajo za
dnje čase skoraj vsak dan, in tosebnih avtov ali 85,31 odst., 3.633 

avtobusov ali 0,31 odst., 74.360 in- kljub vse večji budnosti demokratov 
dustrijskih vozil ali 6,3 odst. in 92.927 \ in protifašistov, ki zahtevajo od var- 
motornih koles ali 7,99 odstotkov j nostnih služb, naj zaostrijo nadzor- 
registriranih. ' stvo nad sedeži strank, ustanov in
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TRŽAŠKI DNEVNIK

Pomembni sklepi glede gradnje 
socialnega centra pri Žavijah

Uslanova za industrijsko cono bo vodila vlogo koordinatorja pri uresničevanju 
načrta ter je v ta namen zaprosila deželo in vladni komisariat za finančno podporo

Kaže, da se je vprašanje gradnje so
cialnega centra za industrijsko cono 
pri Žavijah končno premaknilo z mrtve 
točke. Pokrajinska sindikalna zveza 
in tovarniški sveti že vrsto let pri
tiskajo na ustanovo za industrijsko 
cono EZIT ter krajevne uprave, da 
bi si konkretno prevzele svoj del 
odgovornosti ter da bi se skladno u- 
krepalo. Vsi poskusi pa so doslej na
leteli na raznovrstne ovire ali pa je 
vse ostalo le pri obljubah. V teh 
dneh je v krogih industrijskega ob
močja pri žavijah vendarle zavel 
nov veter. Pred nedavnim so se 
namreč na sedežu EZIT sestali pred
stavniki vseh zainteresiranih usta
nov. da bi se dogovorili za konkre
ten pričetek uresničevanja socialne
ga centra. Sestanka so se udeležili 
predsednik in podpredsednik EZIT 
Antonini in Paschi, dolinski župan 
Švab, miljski župan Millo, tržaški 
občinski odbornik Abate, podpred
sednik pokrajinske uprave Perini, 
podpredsednik Delavskih zadrug Pe
tronio ter sindikalni predstavniki

Gerii (CGIL), Gosdan (CISL) in Ga- 
sivoda (UIL).

Na sestanku je prišlo do nekate
rih konkretnih zaključkov. Ustanova 
za industrijsko cono si je po sklepu 
svojega izvršnega odbora dokončno 
prevzela vlogo koordinatorja pri u- 
resničevanju načrta za socialni cen
ter. V tem okviru pa si je prevzela 
nalogo, da bo v teku letošnjega leta 
izdelala okvirni tehnični načrt. - I- 
stočasno pa je že zaprosila za de
želno podporo v okviru njenega več
letnega načrta v višini ene milijarde 
lir za postavitev glavnih struktur. 
Podobno prošnjo je naslovila na 
vladni komisariat ter na sklad za 
Trst. Gre namreč za 250 milijonov 
lir, vsoto, ki jo je ustanova že na
meravala vključiti v svoj proračun 
za finančno leto 1977.

Druge ustanove in organizacije so 
se s svoje strani obvezale, da bodo 
te zahteve za finančne podpore od
ločno podprle. Tržaška občina, ki 
se je glede gradnje socialnega cen
tra pri žavijah svojčas že ugodno

in jasno izrekla, se nadalje obvezu
je, da bo dala na razpolago svoje 
tehnike ter vse potrebne naprave za 
praktično izdelavo izvršilnih načr
tov ter za upravno podporo pri stvar
nem uresničevanju načrta, predvsem 
kar zadeva namestitev otroških ja
sli, otroškega vrtca ter teritorialne
ga zdravstvenega prezidija. Po dru
gi strani so si Delavske zadruge 
prevzele nalogo, da bodo skrbele za 
ureditev raznih prodajnih dejavno
sti v novem centru.

Sindikalne organizacije so v po
sebnem poročilu ugodno ocenile te 
sklepe, ki odpirajo jasnejšo perspek
tivo za petnajst tisoč delavcev, ko
likor jih je zaposlenih v raznih obra
tih v industrijski coni. Ob tem po
zivajo delavske svete naj stalno in 
budno pazijo, da se bodo sprejeti 
sklepi tudi dosledno izvajali, obenem 
pa naj s svoje strani pritiskajo na 
deželne organe ter vladni komisariat, 
da bodo prisluhnili potrebam trža
škega delavstva in jih finančno u- 
strezno podprli.

podjetij oz. tovarn, kot tudi nad 
posamezniki, ki utegnejo postati tar
če atentatov.
' Ponoči so na primer neznanci iz 
drvečega avtomobila odvrgli na vrt 
hiše, v kateri stanuje znan radio
log, dve zažigalni steklenici: počila 
je le ena, zaradi česar je škoda na 
stavbi neznatna. Zgodilo se je v 
Spoletu, napad pa je bil naperjen 
proti primariju prof. Faustu Galii- 
ni, ki je na junijskih volitvah kan
didiral kot neodvisnež na listi MSI- 
DN (neofašisti).

Podoben atentat v Genovi, in si
cer na sekcijo «Paolo Cappa» kr
ščanskodemokratske stranke v Ul. 
San Bartolomeo degli Armeni pa je 
spodletel po zaslugi nočnega čuva
ja. Trije neznanci so ponoči prista
vili k vhodu omenjene sekcije nekaj 
vrečk z magnezijem in dve stekle
nici z bencinom; ko so se dvignili 
prvi zublji, se je pojavil čuvaj in 
atentatorji so pobegnili, čuvaj je 
pogasil ogenj in tako preprečil ek
splozijo. Atentat so izvršili pripad
niki fantomatične «oborožene enote», 
katerih predstavnik je to telefonsko 
sporočil genovskemu uredništvu a- 
gencije ANSA; pripomnil je, da je 
atentat spodletel «iz tehničnih ra
zlogov, a da se to ne bo več pono
vilo». Dejansko gre torej za grož
njo.

Nadaljnji dve «molotovki» pa sta 
neznana mladeniča odvrgla (prav 
tako v nočnih urah) pred vhod v 
kaznilnico v San Biagiu pri Vicenzi. 
Škoda je neznatna, tudi zato, ker 
sta naboja počila na pločniku. Pre
iskovalci so uverjeni, da je šlo za 
demonstrativni napad na ravnatelja 
jetnišnice dr. Alfreda Granita, ki 
stanuje le nekaj korakov vstran. 
Šlo naj bi za maščevanje, ker je 
ravnatelj s pomočjo jetničarjev na
silno zadušil protest zapornikov, do 
katerega je prišlo pred nekaj dnevi: 
pri tem je bilo ranjenih deset jet
nikov ter 11 čuvajev. Zažigalni ste
klenki sta odvrgla proti poslopju 
pristaša gibanja «Potere operaio», 
kot je razvidno iz letaka, ki sta ga 
atentatorja pustila na kraju napada.

V središču Milana pa sta moška 
starosti okoli 25 let v družbi pri
bližno 20-letnega dekleta vdrla na 
sedež združenja farmacevtskih po
djetij. Assofarma. Trojica je naj
prej onesposobila čuvaja in uradni
co, nato še samega ravnatelja, 60- 
letnega Vincenza Areno in neko dru
go uradnico ter izvršila «proletar
sko preiskavo», med katero je spra
vila v torbo številne dokumente in 
razne listine, pa tudi 20.000 lir. Pred 
odhodom so napadalci pustili v raz
dejanih prostorih pet do šest iz 
vodov letaka, na katerem piše med 
drugim, da gre za akcijo samozva
ne «borbene komunistične enote». Le
tak vsebuje oster napad na politiko 
industrijske koncentracije po vzoru 
največjih mednarodnih koncernov, 
zlasti pa na tržne špekulacije tovarn 
zdravil, ki sò umaknile s tržišča 
vrsto nujno potrebnih zdravil in pod 
pretvezo naraščanja proizvodniii 
stroškov izsiljujejo od rimske vlade

podražitev zdravil.
Omenjena teroristična organizaci

ja se je torej v nekaj dneh že dru
gič oglasila. V sredo, 10. t.m. je 
namreč, kot znano, pomotoma na
padla socialno-demokratskega pred
stavnika Di Giesija, le nekaj ur za
tem pa študijski center Don Sturzo. 
Napad je bil v resnici naperjen pro
ti krščanskodemokratskemu zastop
niku Costamagni, ki je sicer pred
sednik omenjenega centra.

Do takih in podobnih dejanj pri
haja v Italiji vsakokrat, ko imamo 
opravka s politično ali gospodarsko 
krizo, kakaršne so sicer na dnev
nem redu. Zanimivo je, da znajo 
organizatorji temeljilo izkoristiti sle
herno priložnost, tako n.pr. nezado
voljstvo jetnikov, bojazen klerofa- 
šističnih krogov spričo napredovanja 
levice ali pa ogorčenje poprečnega 
občana nad tržnimi špekulacijami.

V bistvu gre torej za slabonamer- 
no strumentalizacijo množic, ki pa 
jo demokratične stranke, delavstvo 
in sindikati odločno zavračajo, (dg)

ATENE, 12. — Tukajšnja seizmološka 
postaja je danes zabeležila dva potres
na sunka jakosti 4.3 in 5,1 stopenj 
Richterjeve lestvice z epicentrom 270 
km severovzhodno od Aten. Potres so 
občutili tudi na otokih Chios in Lesbos.

prva skupina, ki proizvaja pomemb 
na investicijska sredstva, dosegla 
v letošnjem letu kolikor toliko za
dovoljiv rezultat (v primerjavi z 
desetimi meseci lanskega leta za 
2,2 odstotka več. Dinamika proiz
vodnje investicijskih dobrin bi bi
la v letošnjem letu gotovo še več
ja, vendar je bila investicijska de
javnost nasploh dokaj nizka. Ne
kateri administrativni ukrepi kakor 
kaže niso delovali, kakor smo sicer 
tudi pričakovali, v aktiviziranje in
vesticij, saj je bila naša prva na
loga, da optimalno izkoristimo naj
prej že obstoječe industrijske ob
jekte. Stvarnih podatkov o izkori
ščenosti kapacitet v industriji si
cer še ni, vendar lahko glede na 
poslovni rezultat v !etošnji prvi po
lovici leta in glede na gibanje pro
duktivnosti dela sklepamo, da je 
le-ta dokaj skromna. S tem smo se 
dotaknili še enega vprašanja, ki ta
re celotno jugoslovansko proizvod
no dejavnost. To je produktivnost 
dela. Ta izredno pomemben kaza
lec celotne uspešnosti gospodarjenja, 
je izredno sintetiziran, odvisen od 
nešteto faktorjev in tudi izredno 
občutljiv. Jasno pa je kljub temu, 
da se po opremljenosti strojnega 
parka približujemo evropskemu po
prečju. Resolucija o gospodarskem 
razvoju za prihodnje leto bo mora» 
la temu vprašanju nameniti pose
ben prostor in pomen.

Že omenjena nizka rast investicij
ske aktivnosti je bila v letošnjem 
letu v nasprotju s preteklimi razdob
ji eden izmed faktorjev šibke pro
izvodnje. Vendar pa je bila pogla
vitni krivec nedvomno tudi zelo niz
ka rast popraševanja prebivalstva. 
Prav zaradi teg. smo v desetmeseč
nem razdobju proizvedli le za 0.7 od
stotka več sredstev, ki zadovoljujejo 
široko potrošnjo, kakor v enakem 
obdobju lanskega leta. Po oceni naj
uglednejših gospodarskih analitikov 
se je pričela tudi potrošnja prebival
stva v drugi polovici leta nekoliko 
krepiti, kar vse kaže, da bo že ko
nec leta gospodarska aktivnost iz
redno poživljena, v naslednjem letu 
pa lahko pričakujemo'zopet' izredno, 
rast proizvodnje. Osebni dohodki, ki 
so nedvomno najpomembnejši fak
tor kot dohodek prebivalstva, so v 
letošnjem letu rastli ž nezadržno 
močjo. Devetmesečni nivo izplačanih 
osebnih dohodkov v družbenem sek
torju, je presegel enako obdobje pre
teklega leta za' 16,1 odst. Poprečna 
slovenska plača je bila tako v sep
tembru 3.942 din. kar predstavlja 
1,6-odstotno zvišanje v primerjavi z 
mesecem poprej. V negospodarskih 
dejavnostih, kot so : kulturno-social- 
na dejavnost in družbene in držav
ne službe, pa so osebni dohodki za
radi precej višje izobrazbene struk
ture, kakor v gospodarstvu, seveda 
višji. Poprečni osebni dohodek v ne
gospodarstvu je tako znašal v sep
tembru 4.688 din, čeprav rast oseb
nih dohodkov v letošnjem letu v ne
gospodarskih dejavnostih ne dosega 
rasti v gospodarstvu. Konec septem
bra je bilo v družbenem sektorju 
zaposlenih nekaj več kot 688 tisoč 
delavcev, kar je za 2,7 odst. več, 
kakor pred letom dni. Priliv novih 
delavcev je neizbežen proces, prav 
tako pa tudi pomemben socialni in
dikator gospodarske stabilnosti, ven
dar pa je zaskrbljujoče zaposlovanje 
zlasti v družbene in državne služ
be, kjer je bilo konec septembra 
zaposlenih že 28 800 delavcev. V e- 
naki primerjavi, kakor smo jo upo
rabili že pri porastu vseh zaposlenih, 
znaša zvečanje števila delavcev v 
teh ne neposredno produktivnih služ
bah, kar 8,8 odst. Ob izredno slabi

akumulativnosti gospodarstva, kakr
šna je bila po polletnih rezultatih, 
prinaša tako ekstenzivno zaposlova
nje še dodatna bremena, tako da bo 
potrebna izčrpnejša analiza vzrokov, 
ki bodo pojasnili tako širjenje druž
bene režije.

Izredno nizka raven cen, ki smo 
jo uspeli vzdrževati v celem letoš
njem letu, je bila prvič letos šele 
v oktobru nekoliko porušena. Dvig 
cen nekaterih osnovnih živil bo vse
kakor vplival na porast življenjskih 
stroškov, pa tud: maloprodajnih cen. 
Seveda pa je pri tem cenovna spi
rala jasna, saj se dvigi cen določe
nega proizvoda tako odrazijo tudi 
na cenah nekaterih drugih proizvo
dov, katerim so ali surovine repro
dukcijski material ali pa nastopajo 
kot substituti. Žal pa konkretnih re
zultatov o vplivu teh podražitev še 
nimamo in bodo znani verjetno šele 
v začetku decembra. Da bi zavaro
vali standard zlasti delavcem z niz
kimi osebnimi dohodki, pa je bilo 
dogovorjeno, da bodo sindikati pri
pravili sveženj ukrepov, s katerimi 
bodo zaščitili najbolj prizadete: zna
no je namreč, da predstavlja hrana 
še vedno najpomembnejši izdatek v 
proračunu poprečne slovenske dru
žine.

Prav bi bilo, da se ob skorajšnjih 
pripravah že na novo sezono v tu
rizmu, ozremo nekoliko tudi na re
zultate letošnje poletne turistične be
re. V devetih mesecih je turistični 
promet manjši glede na enako ob
dobje lani, ki pa tudi ni bilo najbolj 
ugodno, kar za dva odstotka. Letos 
so bili zlasti skromni rezultati tuj
skega prometa, saj je število noči
tev tujih gostov padlo kar za 5 odst. 
Tako predstavlja sedaj delež tujih 
gostov po nočitvah le 41 odst,, za 
primer pa naj navedemo, da je v 
letu 1973 predstavljal več kot polo
vico vseh nočitev. V skladu s sla
bim prometom, so bile izkoriščeno
sti kapacitet v glavni sezoni tudi 
dokaj skromne, k čemur pa je ne
dvomno v največji meri pripomog'o 
hladno in deževno vreme. Med važ
nejšimi turističnimi kraji moramo 
omeniti zlasti Portorož, ki je letos 
rabeležiLVeČ kot 900 tisoč nočitev, 
kar pa je v manjši meri pogojeno 
tudi i novimi hotelskimi kapaciteta
mi.

Očitno je torej, da nam turistična 
dejavnost v letošnjem letu ne bo 
izdatneje pripomogla k izboljšanju 
plačilne bilance, prav tako pa verjet
no ne moremo pričakovati tudi izbolj
šanja nakazil naših delavcev iz tuji
ne, saj je izredno ekstenzivno zaposlo
vanje v zapadnih državah le še stvar 
preteklosti. Pač pa nam bo v letošnjem 
letu pomagala izredno ugodna zuna
njetrgovinska dejavnost: v desetin
mesecih se je izvoz povečal kar za 
20 odstotkov, uvoz pa zmanjšal za 
16 odstotkov. Takšna gibanja v uvozni 
aktivnosti pa prinašajo dodatne teža
ve, saj je gospodarsko življenje pov
sem prepleteno in je pri posameznih 
ukrepih vedno potrebno premisliti čim 
več faktorjev. Z znižanjem uvoza s® 
je izredno stanjšal tisti sklad, ki pri
teka v državni budžet. ki se napaja 
na carinah in carinskih dajatvah, ki 
pa je nujen, saj se iz tega denarja 
financira tudi del izvoznih premij. 
Vsaka palica ima pač dva konca, 
zato za prihodnje leto predvidevamo 
več ekonomskih ukrepov in manj 1® 
administrativnih odlokov. K. B.

WASHINGTON, 12. - Glasnik penta- 
gona je javil, da je predsednik Ford 
potrdil za prihodnji dve leti generala 
Alexandra llaiga za poveljnika ame
riških sii v Evropi. General Haig 
je tudi poveljnik zavezniških sil 
NATO.
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PRIMER GILMORE V ZDA: ZA IN PROTI SMRTNI KAZNI

Proti želji obsojenca odložena usmrtitev
SALT LAKE CITY, 12. — Gary Gii 

more, obsojen na smrt, ki je osebno 
zahteval, da ga postavijo pred zid, 
bo moral počakati vsaj še pet dni, 
preden bo zvedel, če bodo ugodili 
njegovi želji.

Gilmore, ki ima 35 let, je bil ob
sojen na smrt, ker je med ropom 
v hotelu ubil študenta, ki se je 
preživljal s honorarnim delom kot 
vratar. Ker noče preživeti svoje živ
ljenje v zaporu, je zahteval, da mu 
nudijo «človeško smrt». Če mu bodo 
ugodili, bo moral izbrati, kot mu 
dovoljuje zakon države Utah, med o- 
bešenjem in streljanjem. On si je si
cer izbral smrt. drugi, posebno zdru
ženje za človeške pravice in pro
ti smrtni kazni, pa so za obnovitev 
procesa in spremembo kazni.

Včeraj je guverner države Utah, 
demokrat Calvin Rampton, samovolj
no odložil usmrtitev Gilmora, ki bi 
moral v ponedeljek pred vod prosto
voljnih «strelcev» .ki jih vsekakor 
ni malo. Sedaj ima besedo pomilo
stitvena porota, ki se bo sestala v 
ponedeljek.

Na podlagi številnih zahtev p° 
pomilostitvi, ki prihajajo z raznih 
strani na pobudo Ameriškega zdru
ženja za človeške pravice in po 
dobnih organizacij, je guverner 
Rampton zahteval od pomilostitvene 
porote, da ponovno preuči primer, 
kot bi bila to osebna Giimorejeva

želja. Čeprav bi porota potrdila pr
vostopenjsko razsodbo, bo poteklo 
precej časa do izvršitve: sodnik, ki 
je predsedoval prvemu procesu, bo 
moral namreč določiti nov datum 
usmrtitve. In v tem obdobju bodo 
skušali najti nove pravne argumente, 
s katerimi bi rešili obsojenca.

«Primer Gilmore» je vzbudil zani
manje in sprožil dolge razprave, ne 
samo zaradi njegove zahteve po iz
vršitvi smrtne kazni, temveč pred 
vsem ker bi bil po devetih letih 
prvi primer usmrtitve človeka v A- 
meriki.

Ustrelitev Gilmoreja bi prav go
tovo sprožilo val usmrtitev po vseh 
državah ZDA Vedeti je namreč tre
ba. da je kar 400 obsojencev, moških 
in žensk, zaprtih v celicah smrti 
številnih jetnišnic. Večino usmrtitev 
so odložili na podlagi sklepa vrhov
nega sodišča ZDA, ki pa je julija od
ločilo, da usmrtitev načelno ni pro
tiustavna.

Gary Gilmore. ki je presedel celih 
18 let svojega življenja v raznih 
zaporih, je bil obsojen na smrt 
julija meseca. Med procesom je za
vrnil uradnega zagovornika, ker je 
ta sklenil vložiti priziv in je zahte
val, da brez odlašanja izvrše smrt
no obsodbo. Na to je sodišče prista
lo, toda po zakonu je moral Gilmo 
re sam odločiti, če hoče umreti na 
vislicah ali pred eksekucijskim vo

dom. «Vi ste obsodili na smrt člo
veka — mene, in sedaj» je vzrojil 
Gilmore, «se umikate in hočete z 
menoj razpravljati o zadevi». Gil
more, ki je torej obtožil poroto ne
odločnosti pri izreku razsodbe, je 
dodal, da si je kožen povsem zaslužil- 

Medtem ko on čaka na dokončno 
odločitev, se je že prijavilo precej 
državljanov, ki bi bili pripravljeni 
tvoriti eksekucijski vod. Guverner 
državnih jetnišnic Samuel Smith Pa 
je izjavil, da bo izločil vse prosto
voljce, ki so se prijavili z «bolnim» 
namenom. «Izbral bom pet trdnih 
državljanov, ki bodo brez strahu 
izvršili svojo dolžnost». Še posebno, 
lahko dodamo, ker bo vsak dobil za 
zakoniti umor 175 dolarjev nagrade.

INAM ne plačuje 
svojih zdravnikov

RIM, 12. — Združenje zdravnikov, 
ki delujejo za bolniške blagajne, je 
sporočilo, da jim je INAM napove
dala prekinitev izplačevanje, hono
rarjev za zdravniške preglede zava
rovancev. Sindikat zdravnikov je za' 
radi tega prisiljen zahtevati od vla
de in drugih oblasti, naj ENAM pri
silijo k spremembi stališča če se 
to ne bo zftodilo bo neizbežna sin
dikalna akcija.


